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طنز تلخ بورس بخش خصوصي و ظرفيت هاي بالقوه
انتش��ار نام��ه افزاي��ش ن��رخ 
خ��وراك پتروش��يمي ها در 
حوزه توليد و بازار س��رمايه دو 
ش��وك بزرگ را ايج��اد كرد؛ 
ابتدا نح��وه قيمت گذاري نرخ 
خ��وراك ك��ه با ي��ك جهش 
قابل توجه ب��ه محدوده ۷۰۰۰ 
تومان رس��يد و عملا نشان داد 
كه سياس��ت گذاران اين بخش توجه��ي به واقعيت هاي 
بازارهاي جهاني ندارند و عملا قيمت گذاري دس��توري و 
قطعي را جايگزين مناسب براي نگاه تعيين فرمول شناور و 
انطباق پذير با تغييرات اقتصاد جهاني مي دانند. همان گونه 
كه در سابقه عملياتي اين حوزه از سال ۱۳۹۴ تاكنون نيز 
فرمول هاي تعيين شده و حتي سقف ۵۰۰۰ توماني سال 
قبل مبناي مطالعات اقتصاد جهاني نداش��ت در فرمول 
س��ال ۹۴ بدون توجه به هاب خليج ف��ارس، چهار هاب 
غيرمنطقه اي با شرايط غير مش��ابه را مد نظر قرار دادند و 
اخيرا در شرايطي كه نرخ هاي جهاني كاهش قابل توجهي 
در مقايسه با سال قبل داشته اند با رونمايي از سقف ۷۰۰۰ 
توماني عملا به تبعات تصميم خود توجه نداش��ته و گويا 
دلارزدايي را با اعمال هزينه ريالي شروع كرده اند، فارغ از 
اينكه شركت هاي مورد هدف اين مصوبه بايد توليدات خود 
را با نرخ هاي جهاني به فروش برسانند و عدم تطابق اين دو 
مي تواند سبب تعطيلي و كاهش توليد صنعت پتروشيمي 
شود. شوك دوم با يك نگاه ساده به نامه از طرف فعالان بازار 
سرمايه و انطباق زماني آن با ريزش شديد و خروج سنگين 
نقدينگي از بورس ايجاد شد؛ ۱۷ ارديبهشت ۱۴۰۲ روزي 

كه ورق بورس با فروش هاي سنگين كاملا برگشت.
در اين بين سخنان وزير اقتصاد در باب نگارش نامه و تاريخ 
درج شده در آن نيز نتوانست سهامداران را بر اتفاقي بودن 
تاريخ مذكور مجاب كند. البته اين نامه براي فعالان بازار از 
چند زاويه قابل توجه و بررسي است، پيشنهاد دهندگان 
نرخ اعم از وزارت اقتصاد و وزارت صمت كه خود در شوراي 
عالي بورس حض��ور دارند و عنوان اينك��ه نهادهاي بازار 
سرمايه از موضوع نامه اطلاعي نداشته اند را با چالش مواجه 
مي سازد و البته پيشنهاد اين نرخ از سمت وزارتخانه هايي 
كه انتظار مي رود اطلاع بيشتري از شرايط اقتصادي داشته 
باشند نيز بر تعجب همگاني افزوده است. همچنين انتشار 

شايعات درباره فروش هاي آبش��اري شركت هاي تحت 
كنترل برخي نهادها نيز به ترديد ها عمق بخشيد و سكوت 
مديران س��ازمان بورس و اظهار بي اطلاعي شركت هاي 
پتروشيمي، در شرايطي كه شايعه مذكور قبل از انتشار نامه 
در فضاي مجازي و غير رسمي، يك روز قبل در توييتي   با نام 
كاربري»نفت ما« منتشر شده بود عجيب به نظر مي رسد.

بيانات وزير اقتصاد مبني بر تاريخ واقعي آخر خرداد ماه بودن 
نامه نيز خود به نكته ابهام ديگري تبديل شد چون حتي 
در شفاف س��ازي شركت هاي پتروشيمي در تيرماه نيز از 

دريافت چنين نامه اي اظهار بي اطلاعي شده بود! 
طنز تلخ ماجرا وجود نامه اي كه در فضاي غير رسمي منتشر 
شده بود و روزهاي متوالي بدون هيچگونه تكذيبيه اي نسبت 
به ابلاغ آن نيز اقدام نمي ش��د. نامه اي بسيار تاثيرگذار بر 
ميزان سودآوري شركت ها و كاهش و تعطيلي احتمالي 
برخي واحدهاي توليدي كه س��هامداران بيش از ۵۰ روز 
نس��بت به آن بي اطلاع بودند و از نظر بنيادي نيز موجب 
تضعيف بازار سرمايه مي ش��ود، اما در همين زمان حجم 
قابل توجهي سهام فروخته شده و روند صعودي متوقف 
و به افت بورس منجر ش��ده اس��ت و در عين حال وزارت 
اقتصاد به عنوان يكي از پيش��نهاد دهندگان اين مصوبه 
كه شخص اول آن، رييس ش��وراي عالي بورس به عنوان 
بالاترين نهاد تصميم گير بازار سرمايه است و از اين مصوبه 
اطلاع كامل داشته، شرايط بورس را خوب توصيف كردند و 
از اطمينان بخشي به سهامداران درباره ارزندگي بازار سخن 
گفتند، حال آنكه يكي از صنايع بنيادي بورس كش��ور ما 
پتروپالايشي ها هس��تند كه از مصوبه مذكور تاثير منفي 
قابل توجهي مي گيرند.  در كنار آنچه گفته شد عملكرد 
ضعيف سازمان بورس و عدم شفاف سازي و شكل گيري 
شايعات مبني بر وجود رانت در معاملات ارديبهشت ۱۴۰۲ 
نيز ضربه بزرگي بر ركن اعتماد وارد كرد، سوالي كه براي 
همگان به وجود آمده اس��ت مبني بر اينكه واحد نظارت 
سازمان بورس در موضوع اخير چه فرآيندي را دنبال كرده 
؟ واحدي كه رفتار آن با فعالان بازار به ش��دت مورد انتقاد 
است و عملا تا زمان انتشار نامه اخير، گزارشي در ارتباط 
با سقوط يك باره ارزش و حجم معاملات بورس و تخلفات 
احتمالي ارايه نكرده و آنچه باعث ش��د تا در روزهاي اخير 
زمزمه بررسي معاملات ارديبهشت ۱۴۰۲ به گوش برسد، 
ادامه در صفحه 3 پس از مطالبه گري عمومي و...  

با وج��ود بحث هاي��ي كه در 
هفته ه��اي گذش��ته درباره 
اتاق هاي بازرگاني انجام شده، 
در اين تردي��دي وجود ندارد 
كه ظرفيت بخش خصوصي 
در اقتصاد ايران بسيار بالاست 
و اتاق ه��اي بازرگان��ي باي��د 
تلاش كنند ك��ه در اين حوزه 
بيش��ترين كارايي را از خود نش��ان دهند و در اين بين 
وضعيت كميسيون هاي اتاق ها بايد بهبود پيدا كرده و 
به بالاترين سطح و توان برسد. به نظر مي رسد بايد اين 
نقاط ضعف بيان ش��ده تا مورد توجه نمايندگان بخش 
خصوصي به عنوان اعضاي كميسيون ها قرار گيرد. اين 
نكات برداشت هاي شخصي يك عضو هيات نمايندگان 
اس��ت كه دغدغه كارآمدي حداكث��ري و رفع نواقص 
احتمالي را دارد و به مثابه سوزني است كه بايد خودمان 

به خودمان بزنيم.
اغلب كميسيون ها رييس محور است و عملًا نواب رييس 
دخالت ي��ا بهتر اس��ت بگوي��م همراهي موث��ري در 
سياس��ت گذاري كميس��يون ندارند و در بس��ياري از 
كميس��ون ها، اعض��ا و نواب رييس تنها گوش ش��نوا 
هستند. بر اين اس��اس، شايسته است كميسيون ها به 
صورت مشاركتي هدايت ش��وند و اعضا و نواب رييس، 
همراهي بيش��تري در اداره جلسات كميسيون داشته 
باشند. بسياري از جلسات كميسيون ها به  كلاس درس 
 مي ماند كه موضوعي تئوري توسط فردي ارايه مي شود و 

ديگران تنها به سخنان او گوش مي سپارند. شايسته است 
كه زمان كميس��يون تنها صرف بررسي، واكاوي و ارايه 
پيشنهادات تخصصی براي مشكلات در حوزه مربوطه 
شود. عدم مشاركت كافي و مفيد اعضاي كميسيون نيز 
يكي ديگر از نقاط ضعف كميسيون هاست؛ به ترتيبي كه 
در ابتداي شروع به كار كميسيون ها اعضا با اشتياق شروع 
به كار مي كنند اما حضور آنها در جلس��ات بعدي  مانند 
اشتياق روز نخست نيست. در عين حال، عضويت افراد 
متعهد و عملگرا مي تواند به كارايي كميسيون ها بهبود 
ببخشد. از س��وي ديگر، تعداد جلسات يك كميسيون 
طي يك س��ال كافي نيس��ت؛ به ترتيبي ك��ه امكان و 
زمان كافي براي بررسي مسائل حوزه تخصصي فراهم 
نمي شود. همچنين نظارت بر حضور و غياب و برگزاري 
جلسات بايد با سخت گيري بيشتري انجام شود. يكي 
ديگر از مسائل مشهود، كندي واكنش كميسيون هاي 
تخصصي به مسائل و مشكلات روزانه فعالان اقتصادي 
اس��ت. با ش��دت گرفتن تحريم ها و مديريت ناكارآمد 
داخلي، مس��ائل و مش��كلات به صورت روزانه در برابر 
فعالان اقتصادي قرار مي گيرد و لازم است كميسيون با 
سرعت عمل بيشتري مطالبات بخش خصوصي را مورد 

پيگيري قرار دهند.
اينها تنها بخش هايي از مشكلات و محدوديت هاي ديده 
شده در سال هاي گذشته است و از اين رو در صورتي كه 
بخش خصوصي بتواند اين چالش ها را برطرف كند، قطعا 
مي توان انتظار داش��ت كه در سال هاي آينده اتاق هاي 
بازرگاني حرف هاي بيشتري براي گفتن داشته باشند. 

حسن حسين نيا مهرداد عباد

 ميانگين تسهيلات دهي بانك هاي خصوصي 
چقدر است؟

جدال آماري 
بانك مركزي و وزارت اقتصاد

مخاطبان عزيز مي توانند نظرها، انتقادات و پيشنهادهاي خود درمورد مطالب مختلف روزنامه را با ذكر جزئيات به اين سامانه پيامك نمايند. 

به شماره  30005320 در دسترس شماستسامانه پيامكي روزنامه تعادل 

نيـاز اقتـصاد ايـران

   Vol. 10  No . 2529  Tue. July 4. 2023  سه شنبه   13 تير 1402   15 ذی الحجه 1444  سال دهم  شماره 2529  8 صفحه  قيمت:10000 تومان W W W . T A A D O L N E W S P A P E R . I R دلار
--

يورو
--

تمام سكه
29093000

شاخص بورس
2183405

وعده هاي زاكاني درباره حمل و نقل عمومي پايتخت رييسي خطاب به مديران ارشد قوه مجريه: 
همچنان ادامه دارد

صفحه 5    صفحه 2    

 دولت سيزدهم خود را قادر 
به حل مسائل كشور مي داند

»تعادل« بررسي مي كند

 دريافت طلب ايران از عراق صرف خريد چه كالاهايي مي شود؟

فشار ابهام روي بورس

تسويه بدهي عراق با ارز آزاد!
تعادل | جزييات تازه اي از نحوه تس��ويه بدهي عراق به 
ايران اعلام شد. پول هاي ايران در بانك »تي بي اي« عراق 
تحت عنوان مطالبات گازي و برقي بلوكه شده، كه براي 
كالاهاي غيرتحريمي استفاده مي شود. اين كالاها شامل 
۷ قل��م كالا و تجهيزات صنعتي غيرتحريمي و دارو و غذا 
است. اما با توجه به فشار خزانه داري امريكا، عراق نمي تواند 
از ارز رسمي خود براي انتقال پول به ايران استفاده كند؛ 
بنابراين مجبور به اس��تفاده از ارز آزاد است كه تفاوت ۱۰ 
درصدي با ارز رسمي دارد، كه اين مساله به ضرر تاجران 
ايراني است. از اين رو، به گفته رايزن بازرگاني ايران در عراق، 
درگام نخست، تجار ايراني بايد به عراقي ها بقبولانند كه 
كالاهاي صادراتي اي��ران به عراق كالاهاي غيرتحريمي 
اس��ت و در مرحله بعدي، در تعامل تجاري با عراق بايد بر 

اين موضوع تاكيد شود كه قيمت براي ما خيلي مهم است 
تا از اين طريق آن اختلاف ۱۰ درصدي -قيمت ارز رسمي و 
آزاد- را به ما برگردانند. راه سوم كه به گفته ربيهاوي به بانك 
مركزي ايران هم پيش��نهاد داده شده اين است كه تجار 
ايراني به جاي دلار با دينار معامله كنند؛ چراكه خود عراق 
هم پيش��نهاد داده كه تمام تعاملات مالي ايران در عراق 
بايد با دينار باشد.  نشست »بررسي فرصت هاي پيش روي 
توسعه تجارت با عراق در سه ساله منتهي به ۲۰۲۵« كه با 
حضور رايزن بازرگاني ايران در عراق و نمايندگان وزارت 
خارجه، در اتاق ايران برگزار ش��د. رييس اتاق مش��ترك 
بازرگاني ايران و عراق در اين نشس��ت گفت: در ۱۰ تا ۱۵ 
س��ال آينده، عراق بهترين كشور براي سرمايه گذاري در 
صفحه 7 را بخوانيد منطقه است و... 

بازار سرمايه در هفته اخير شاهد اتفاقات ناگواري بود، 
اتفاقاتي كه باعث سقوط شاخص و وخيم  شدن حال 
پرتفوي ها ش��د. حال سازمان بورس به نبال پيگيري 
اين موضوع است و قرار است اسامي متخلفيني كه آن 
زمان بازار را خالي كردند منتشر شود و اين عامل باعث 
شده كه حال بازار س��رمايه وخيم شود و سهامداران 
دوباره اعتماد خود را نس��بت به بازار از دس��ت دهند. 
اكنون بازار سرمايه در يك شرايط مبهم به سر مي برد 
و اين ابهام باعث ش��ده كه ورود نقدينگي سنگين به 
چرخه معاملات نداشته باشيم و شاخص كل نيز در يك 
محدوده خاص نوسان كند. پيش از اين بازار سرمايه به 
شفافيت معروف بود اما اكنون با دخالت هاي دستوري 

بازار ديگر ش��فاف نيست و به نوعي رانت جاي خود را 
در اين بازار پيدا كرده است.  با وجود اين شرايط باز هم 
بورس ارزنده است و اگر دخالت ها نباشد و اجازه دهند 
بازار س��رمايه به حالت معمول و عادي خود بازگردد 
شاهد شرايط بهتري خواهيم بود؛ چراكه بورس تنها 
بازاري اس��ت كه در اين شرايط اقتصادي مي تواند در 
برابر تورم ايستادگي كند و سود خوبي به سهامداران 
بدهد. حال بايد ديد كه سياست گذار چه تصميمي براي 
بازار و تغيير شرايط آن خواهد گرفت.مهدي رباطي؛ 
كارشناس بازار سرمايه، در رابطه با وضعيت فعلي بورس 
بيان كرد: بازار افُت طولاني مدتي را از سال ۹۹ شروع 
صفحه 4 را بخوانيد كرد كه...  

ايران قعرنشين جدول 
درآمدهاي نفتي

 برجام در گروي 
رسيدن به درك مشترك

اخي��را آمارهاي��ي در 
خصوص ميزان صادرات 
نفت��ي در س��ال ۲۰۲۲ 
ميان كشورهاي مختلف 
نفتي ارايه ش��ده كه به 
بهانه آن مي توان نوري 
به ابعاد پنهان وضعيت 
صنعت نفت ايران تاباند. 
اداره انرژي امري��كا آماري را منتش��ر كرد كه بر 
اس��اس آن، ايران با درآم��د صادراتي ۵۴ ميليارد 
دلاري، رتب��ه پنجم را ميان كش��ورهاي نفتي به 
خود اختصاص داده است. در اين جدول عربستان 
6 برابر ايران درآمد داشته و عراق هم دو برابر و نيم 
ايران نفت فروخته ست. اما اين آمارها ابعاد ديگري 
هم دارد. بر اس��اس آمارها اي��ران از منظر درآمد 
سرانه، قعرنش��ين اين جدول است. درآمد سرانه 
ايرانيان در س��ال ۲۰۲۲ حدود 6۱۴ دلار بوده كه 
تنها از كش��ورهاي نيجريه و ونزوئلا افزون تر بوده 
است. اين در حالي است كه كويت با ۲۳ هزار دلار 
درآمد سرانه نفتي، امارات با ۱۲ هزار و 6۵۰ دلار 
درآمد سرانه نفتي و عربستان با 888۷ دلار درامد 
سرانه رتبه هاي برتر را به خود اختصاص داده اند. 
فاصله درآمد سرانه نفتي ايران و كويت نشان دهنده 
بسياري از واقعيت هاست. اعداد و ارقامي كه بايد 
نس��بت به آنها نگران بود و براي بهبود آنها تلاش 
كرد. البته اين آمارها در خصوص حجم صادراتي 
نفتي ايران اس��ت و ارتباطي به ميزان��ه ذخاير و 
ثروت ايرانيان به انرژي هاي فس��يلي ندارد. ايران 
از منظ��ر ذخاير نفتي و گازي به ص��ورت توامان، 
رتبه يك جهان را در اختيار داش��ته و جايگاهي 
بي بدي��ل دارد؛ اما نتوانس��ته از اي��ن ظرفيت ها 
براي ايجاد ارزش افزوده و توس��عه استفاده كند. 
تحريم هاي اقتصادي به  شدت ايران را تحت فشار 
ق��رار داده و هرچند دولت تدابيري داش��ته و اين 
تدابير هم تا حدودي كارساز بوده اما اين تدابير به 
اندازه اي نبوده كه ايران را به جايگاه اصلي خود در 
اقتصاد منطقه و جه��ان و بازارهاي انرژي جهاني 
بازگرداند. البته طي هفته هاي اخير گشايش هاي 
نس��بي در خصوص بهبود شاخص هاي ارتباطي 
با همس��ايگان و ساير كشورها ش��كل گرفته كه 
مي تواند فضاي مطلوب ت��ري از آينده ارايه كند. 
از سر گيري روابط ايران با عربستان بخشي از اين 
تلاش هاي جديد اس��ت كه ظرفيت هاي تازه اي 
را ايجاد مي كن��د. در واقع اي��ران در حال ترميم 
بخش��ي از درآمدهاي نفتي صادراتي خود است. 
نبايد فراموش ك��رد اين بهبودها به احياي برجام 
نياز دارد، بخشي به پيوستن به كنوانسيون هاي 
جهاني مانند fatf و بخش��ي هم به تدابير داخلي 
در حوزه تصميم سازي هاي اقتصادي و راهبردي 
نيازمند است تا ايران مسيرش را با سرعت بيشتري 
طي كند. بنابراين آمارهاي ارايه ش��ده، درس��ت 
اس��ت و نمي توان خدش��ه اي به آن وارد ساخت. 
اين امارها واقعي اس��ت و نمي ت��وان آن را كتمان 
كرد. ايران بايد مش��كلاتش را با جهان پيراموني 
حل كن��د و زمينه جذب س��رمايه هاي جهاني را 
فراهم س��ازد. ايران بايد بس��تر ورود شركت هاي 
بين المللي نفتي و كارتل هاي اقتصادي به كشور 
را فراهم سازد. شركت هاي فرانسوي، بريتانيايي، 
چيني، روسي، امريكايي و... بايد در ايران حضور 
پيدا كنند و س��رمايه گذاري در حوزه انرژي ايران 
را آغاز كنند. ايران بايد به خام فروش��ي گسترده، 
پايان بدهد و فرآوري را جايگزين آن سازد. ناوگان 
حمل و نقل ايران و شاكله صنعت صنايع تبديلي 
ايران كه پالايشگاه و پتروشيمي ها هستند، اغلب 
قديمي هستند و به جز پالايشگاه خليج فارس و 
پالايشگاه اراك و... نوسازي و به روزآوري نشده اند. 
در واقع ايران توفيق زيادي در تبديل مواد خاص 
به فرآورده هاي تبديلي نداش��ته است. اين روند 
)تبديل م��واد خام به صنايع تبديل��ي( صادرات 
اي��ران را افزايش مي دهد و درآمد س��رانه نفتي و 
عمومي كشور را ارتقا مي دهد. اين رنكينگ ها در 
شاخص هاي اقتصادي كلان ايران هم اثرگذارند. 
بخش قابل توجهي از مش��كلات اقتصادي ايران 
ناشي از كسري بودجه است كه در اثر نبود منابع 
كافي ايجاد مي ش��ود. با افزاي��ش صادرات نفتي، 
دولت منابع بيش��تري در اختيار خواهد داشت و 
اين روند باعث مي شود تا شاخص هاي اقتصادي 
مانند تورم و نقدينگي و درآمد سرانه ارتقا پيدا كند.

در ش��رايطي ك��ه پس 
از بهبود رواب��ط ايران 
ب��ا عربس��تان س��اير 
عرب��ي،  كش��ورهاي 
فضاي خوش بينانه اي 
در خص��وص احي��اي 
احتمالي برجام ش��كل 
گرفت��ه ب��ود، موضوع 
دس��تيابي به توافق موقت يا دايم باعث شده تا 
روند گفت وگوها با طرف امريكايي كندتر شود. 
در اي��ران هم نزاعي ميان موافق��ان و مخالفان 

توافق موقت شكل گرفته است. 
گروه��ي اي��ن تواف��ق احتمال��ي را بي اهميت 
مي دانن��د و خواس��تار دس��تيابي ب��ه مناف��ع 
حداكثري هس��تند و در مقابل گروه ديگري از 
تحليلگران هم هستند كه متفاوت مي انديشند 
و اش��اره مي كنند، توافق موقت مي تواند زمينه 
دستيابي به يك فهم  مش��ترك با طرف مقابل 
باش��د. من در زمره افرادي قرار دارم كه موافق 

توافق موقت هستم. 
دلي��ل اين موافقت من هم اين اس��ت كه چون 
اختلافات ايران با امريكا تراز نيست و مشكلات 
عميقي ميان دو طرف قرار دارد، نياز اس��ت كه 
براي هماهنگي بيش��تر و تراز كردن مشكلات 
زمان كافي اختصاص داده ش��ود. از سوي ديگر 
تجربه ثابت كرده، فرسايشي شدن مذاكرات به 
هيچ وجه به نفع ايران نيس��ت. معلق گذاشتن 
گفت وگوها و طولاني ش��دن آن باعث مي شود 
تا اقتصاد ايران در كش��اكش نوسانات مختلف 

قرار بگيرد. 
در نوب��ت قبلي كه مذاكرات فرسايش��ي دنبال 
مي ش��د، در زمان دولت احمدي نژاد بازارهاي 
ارز، خودرو، بورس و... كش��ورمان با نوس��انات 
فزاين��ده اي مواجه ش��دند. بنابراي��ن موضوع 
فرسايشي ش��دن مذاكرات به ضرر ايران است. 
در اين ميان ايران نيازمند آن است كه از منفذ 
فعلي اس��تفاده كند و اجازه ندهد، منافذ فعلي 

بسته شود. 
روزنه اي كه در خصوص توافق موقت ايجاد شده 
مي تواند بخشي از نيازهاي ايران را پاسخ دهد. 
نبايد فراموش كرد ك��ه در ماه هاي پاياني عمر 
دولت بايدن قرار داريم. با توجه به اينكه بايدن 
تلاش مي كند س��بد سياس��ت خارجي خود را 
س��نگين تر كند، ايران مي توان��د از اين فرصت 
استفاده كند تا منافع اقتصادي مورد نظر خود 

را تامين كند. 
اي��ن تصميم هم فض��ا را به نفع اي��ران تلطيف 
مي كند. از ي��ك طرف دارايي هاي مس��دودي 
اي��ران را آزاد مي كند و دس��ت اي��ران را براي 
صادرات بيشتر نفت باز مي گذارد. ضمن اينكه 
چنانچ��ه در دوره آين��ده باي��دن در انتخابات 
پيروز شود مي توان مذاكرات فعلي را ادامه داد. 
همچنين در صورت پيروزي جمهوري خواهان 
هم مي تواند اع��لام كند كه ب��ا دموكرات ها به 
توافق نرس��يد و آماده اس��ت تا مذاكرات را در 
دولت جديد دنب��ال كند. معتقدم توافق موقت 
به طور كلي س��كويي براي مذاك��رات جامع با 

امريكايي هاست. 
بايد توجه داش��ت؛ تحريم ها زمان��ي كاملا لغو 
مي ش��وند كه ايران بتواند به ي��ك توافق جامع 

دست پيدا كند. 
توافق جامع از منظر امريكايي ها آن است كه از 
يك طرف ايران غني سازي خود را كنترل كند 
و آن را كاهش دهد. از س��وي ديگ��ر ايران بايد 
رضايت آژانس را تامين كند. موضوعات موشكي 
و منطق��ه اي دو مورد ديگر هس��تند كه امريكا 

انتظار دارد در خصوص آن برنامه ريزي كند. 
در مقاب��ل ايران هم خواس��تار پاي��ان دادن به 
تحريم هاي اقتصادي اش است و مايل است كه 
حضوري دوباره در فضاي تج��اري بين المللي 

داشته باشد. 
اما هنوز نش��انه اي از توافق جامع نمايان نشده 
اس��ت و اختلافات در وضعيتي ناتراز قرار دارد. 
امريكايي ه��ا معتقدن��د اگر ايران مايل اس��ت 
تحريم هاي��ش پايان يابد بايد بر س��ر مس��ائل 
ديگر و كلان صحبت كند. توافق موقت در حال 
حاضر روزنه اي است كه منافع حداقلي ايران را 

در مذاكرات تامين كند.

حسن مرادي علي بيگدلي

يادداشت-2 يادداشت-1

مصيبت درگذش�ت مادر گرامي تان را تس�ليت گفته ، براي آن 
مرحومه غفران و آمرزش الهي و براي شما و ساير بازماندگان صبر 

و سلامتي آرزومنديم.

همكار گرامي 

همکاران تان در روزنامه تعادل

جناب آقاي مهدي مهيار
سرپرست محترم روزنامه تعادل در استان اصفهان

در ش��رايطي كه به نظر مي رس��يد پس از انتشار نامه 
وزير اقتصاد به رييس كل بانك مركزي درباره ميزان 
وام دهي بانك هاي خصوص��ي در نهايت به پيگيري 
داخلي و ارايه آمار هماهنگ منجر شود، گزارش هايي 
كه روز گذشته منتشر شده نشان مي دهد كه دو طرف 
نس��بت به جمع بندي نهايي آن هم نظر نيستند و دو 
گزارش متفاوت در اين زمينه منتش��ر ش��ده است. 
»بيشتر بانك هاي خصوصي و موسسه هاي اعتباري 
داراي نس��بت تسهيلات به س��پرده زير ۱۰۰ درصد 
بوده و حتي در بين آنها برخي بانك ها در ش��ماري از 
استان ها، داراي عملكرد صفر و زير ۵ درصد نيز هستند. 
در بين بانك هاي خصوصي و موسسه هاي اعتباري، 
۳ بانك داراي پايين ترين نس��بت هاي تسهيلات به 
سپرده ها هستند به طوري كه در بيشتر استان ها نسبت 
تسهيلات به سپرده آنها، صفر ثبت شده است. دو بانك 
هم در شماري از اس��تان ها داراي عملكرد صفر و در 
برخي نيز عملكرد هاي زير پنج درصد بوده اند و در بقيه 
استان ها عملكرد بالاتر داشته اند. در جايگاه بعدي دو 
بانك نيز در معدودي از استان ها داراي عملكرد صفر، 
در برخي پايين و در ساير استان ها عملكرد متوسط و 
بالا داشته اند. ساير بانك ها و موسسه هاي اعتباري نيز 
اگرچه عملكرد صفر در استان ها نداشته اند، اما شماري 

از آنها داراي نسبت تسهيلات به سپرده زير ۱۰ درصد 
بوده ان��د.« اين خبر چند روز قبل هم��راه با نامه وزير 
اقتصاد منتشر شد كه خاندوزي در آن خطاب به فرزين 
گفته بود: به بانك هايي كه در اس��رع وقت نس��بت به 
ارتقاي نسبت هاي تسهيلات به سپرده استاني خود به 
حداقل ۵۰ درصد اقدام نكنند، در مرحله نخست اخطار 
داده ش��ده و در صورت تداوم روند ناصحيح گذشته، 
بانك خاطي ملزم به تعطيلي شعب ناكارآمد استاني 
خود شود. به دنبال اين اتفاق، وزير اقتصاد توضيحاتي 
دقيق تر نيز در اين رابطه ارايه داد و مشخص شد كه اين 
نگراني تا حد زيادي قابليت پيگيري دارد. اين خبر روز 
گذش��ته با يك گزارش جديد تكميل شد كه از سوي 
خبرگزاري ايسنا منتشر شده و به نظر مي رسد كه در 
آن از آمارهاي وزارت اقتصاد اس��تفاده شده است. در 
بخش هايي از اين گزارش آمده: در شرايطي كه دولت 
عزم خ��ود را براي برخورد ب��ا بانك هايي كه عملكرد 
نامناسبي در پرداخت تسهيلات دارند جزم كرده است 
و هشدارهاي جدي در اين زمينه به بانك هاي متخلف 
داده شده، به نظر مي رسد بايد در انتظار موج جديدي 
ب��راي اصلاح س��اختار معيوب پرداخت تس��هيلات 
در برخي بانك ها ب��ود. در اين ميان برخي بانك هاي 
صفحه 2 را بخوانيد خصوصي دچار چالش ها و...  



در شرايطي كه به نظر مي رس��يد پس از انتشار نامه وزير 
اقتصاد به رييس كل بانك مركزي درباره ميزان وام دهي 
بانك هاي خصوصي در نهايت به پيگيري داخلي و ارايه آمار 
هماهنگ منجر شود، گزارش هايي كه روز گذشته منتشر 
شده نشان مي دهد كه دو طرف نسبت به جمع بندي نهايي 
آن هم نظر نيستند و دو گزارش متفاوت در اين زمينه منتشر 
شده است. »بيش��تر بانك هاي خصوصي و موسسه هاي 
اعتباري داراي نسبت تسهيلات به سپرده زير ۱۰۰ درصد 
بوده و حتي در بين آنها برخي بانك ها در شماري از استان ها، 
داراي عملكرد صف��ر و زير ۵ درصد نيز هس��تند. در بين 
بانك هاي خصوصي و موسسه هاي اعتباري، ۳ بانك داراي 
پايين ترين نسبت هاي تس��هيلات به سپرده ها هستند 
به طوري كه در بيشتر استان ها نسبت تسهيلات به سپرده 
آنها، صفر ثبت شده است. دو بانك هم در شماري از استان ها 
داراي عملكرد صف��ر و در برخي نيز عملكرد هاي زير پنج 
درصد بوده اند و در بقيه استان ها عملكرد بالاتر داشته اند. در 
جايگاه بعدي دو بانك نيز در معدودي از اس��تان ها داراي 
عملكرد صفر، در برخي پايين و در ساير استان ها عملكرد 
متوسط و بالا داشته اند. ساير بانك ها و موسسه هاي اعتباري 
نيز اگرچه عملكرد صفر در استان ها نداشته اند، اما شماري 
از آنها داراي نس��بت تسهيلات به س��پرده زير ۱۰ درصد 
بوده اند.« اين خبر چند روز قبل همراه با نامه وزير اقتصاد 
منتشر شد كه خاندوزي در آن خطاب به فرزين گفته بود: 
به بانك هايي كه در اسرع وقت نسبت به ارتقاي نسبت هاي 
تسهيلات به سپرده استاني خود به حداقل ۵۰ درصد اقدام 
نكنند، در مرحله نخست اخطار داده شده و در صورت تداوم 
روند ناصحيح گذشته، بانك خاطي ملزم به تعطيلي شعب 
ناكارآمد استاني خود شود. به دنبال اين اتفاق، وزير اقتصاد 
توضيحاتي دقيق تر نيز در اين رابطه ارايه داد و مشخص شد 
كه اين نگراني تا حد زيادي قابليت پيگيري دارد. اين خبر 
روز گذش��ته با يك گزارش جديد تكميل شد كه از سوي 
خبرگزاري ايسنا منتشر شده و به نظر مي رسد كه در آن از 
آمارهاي وزارت اقتصاد استفاده شده است. در بخش هايي از 
اين گزارش آمده: در ش��رايطي كه دولت عزم خود را براي 
برخورد با بانك هايي كه عملكرد نامناس��بي در پرداخت 
تسهيلات دارند جزم كرده است و هشدارهاي جدي در اين 
زمينه به بانك هاي متخلف داده شده، به نظر مي رسد بايد 
در انتظار موج جديدي براي اصلاح ساختار معيوب پرداخت 
تسهيلات در برخي بانك ها بود. در اين ميان برخي بانك هاي 
خصوصي دچار چالش ها و انحرافات زيادي در كارنامه خود 
هس��تند كه هر چند وقت يك بار، گوش��ه اي از عملكرد 
نامطلوب و انحرافات آن از عمليات بانكداري آشكار مي شود؛ 
بانك هايي كه برخلاف بخشنامه بانك مركزي، عملكرد 
ضعيفي در پرداخت تس��هيلات بانكي ب��ه ويژه در برخي 
استان ها داشته اند و با توجه به هشدار جدي وزير اقتصاد در 
اين زمينه بايد ديد اين رويه تا چه اندازه اصلاح خواهد شد. 
در ش��رايطي كه يكي از دغدغه هاي دولت موضوع عدالت 
منطقه اي در دسترس��ي به تسهيلات بانكي است، برخي 
استان ها و مناطق كشور به تس��هيلات بانكي دسترسي 
بيشتري دارند اما دسترسي برخي مناطق كم تر است. در 
جريان سفرهاي رييس جمهور يكي از پرتكرارترين موارد 
نارضايتي اين اس��ت كه برخي از بانك هاي كشور منابع و 
س��پرده هاي مردم آن استان را جمع كرده اما فقط بخش 
ناچيزي از آن را صرف پروژه هاي استان مي كنند و مقصد 
اين سپرده ها نامشخص است. اطلاعات نشان مي دهد كه 
اين وضعيت در اكثر استان هاي كشور شايع است. براي مثال 

در استان بوش��هر درحالي كه نسبت تسهيلات به سپرده 
بانك هاي دولتي حدود ۸۳ درصد است، اين نسبت در يكي 
از بانك هاي غيردولتي شش درصد، در يك بانك غيردولتي 
ديگر پنج درصد و يك بانك غيردولتي ديگر سه درصد است، 
در اين مورد، وزير اقتصاد اخيرا با بيان اينكه بانك مركزي در 
بخش نامه اي بانك ها را مكلف كرده است حداقل ۵۰درصد 
از سپرده هايي كه از مردم استان جمع مي شود درپروژه هاي 
عمراني همان اس��تان س��رمايه گذاري ش��ده يا به مردم 
تسهيلات خرد اعطا شود، گفته است كه »پيشنهاد وزارت 
اقتصاد اين اس��ت بعد از مهلت قانوني كه به بانك ها براي 
اصلاح رويه داده شده است، اگر بانكي روند را اصلاح نكرد 
امكان توسعه شعب از بانك متخلف گرفته شود. برخورد 
بيشتر با بانك هاي متخلف نيازمند مصوبات جديد بانك 
مركزي است.« با وجود اينكه در بين بانك هاي كشور گروه 
مربوط به »بانك هاي خصوصي و موسسه هاي اعتباري« 
وضعيت تسهيلات دهي مناسبي نداشته و نسبت »تسهيلات 
به س��پرده« آنها نس��بت به بانك هاي دولت��ي تجاري و 
تخصصي، پايين است، اما در بين خود بانك هاي خصوصي 
نيز وضعيت برخي از آنها بدتر است. به عنوان نمونه، اطلاعاتي 
كه مورد بررسي قرار گرفته نشان مي دهد نسبت »تسهيلات 
به سپرده« بانك آينده در اسفند ۱۴۰۱ در ۱۴ استان كمتر 
از ۱۰ درصد بوده و حتي در برخي استان ها رقم ۳.۸ درصد 
و ۴.۸ درصد نيز براي اين شاخص ثبت شده است. بررسي ها 
نشان مي دهد كه نسبت تسهيلات به سپرده اين بانك در 
۲۷ اس��تان زير ۲۰ درصد اس��ت كه از وضعيت نامناسب 
تسهيلات دهي حكايت دارد. براساس آمار، بالاترين ميزان 
تسهيلات دهي و نسبت تسهيلات به س��پرده اين بانك 
مربوط به استان تهران با ۶۷ درصد بوده است. پس از تهران، 
بيشترين نسبت تس��هيلات به سپرده اين بانك، با فاصله 
بسيار زياد به استان لرستان تعلق دارد كه ۳۲.۷ درصد بوده 
است. بر اساس اين اطلاعات، استان خراسان جنوبي با ۲۶.۸ 

درصد، خراسان شمالي با ۲۱.۷ درصد و يزد با ۲۱ درصد در 
رده هاي بعدي اخذ تسهيلات از اين بانك هستند. نسبت 
تسهيلات به سپرده ساير استان هاي كشور )۲۷ استان( در 
اين بان��ك، زير ۲۰ درصد اس��ت كه وضعيت نابس��امان 
تس��هيلات دهي را آشكار مي كند. پس از انتشار اين متن، 
بانك مركزي در واكنشي تند و صريح به اطلاعات ارايه شده 
از سوي وزارت اقتصاد، اين وزارتخانه را جزئي از اتهام دانست 
كه در برخي بانك هاي خصوصي رسما سهام دارد اما پيگير 
وضعيت تسهيلات دهي آنها نيست. ابوذر سروش با اشاره به 
بهبود قابل توجه نسبت تسهيلات به سپرده هاي بانك ها و 
موسسات اعتباري غيربانكي دراكثر استان هاي كشور، از 
واگذاري حق راي مازاد بر ۱۰ درصد مالك واحد شناسايي 
شده در تعدادي از موسسات اعتباري خصوصي به وزارت 
اقتصاد و همچنين تفويض بيش از ۵۰ درصد حق رأي چهار 
موسسه اعتباري به وزارت امور اقتصادي و دارايي به استناد 
تبصره )۲( ماده )۱( »قانون اصلاح قانون اجراي سياست هاي 
كلي اصل چهل وچهار )۴۴( قانون اساسي« خبر داد. وي با 
اشاره به بهبود قابل توجه نسبت تسهيلات به سپرده ها در 
بانك هاي دولتي و خصوصي پس از ابلاغ بخشنامه بانك 
مركزي و اجراي آن گفت: نسبت تسهيلات به سپرده هاي 
بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي در كل كشور از ۷۷ 
درصد در زمان ابلاغ بخشنامه س��ال ۹۹ بانك مركزي به 
حدود ۸۳.۵ درصد در پايان ارديبهش��ت ماه سال ۱۴۰۲ 
افزايش يافته است. نس��بت مزبور در بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي خصوصي نيز )با احتساب اطلاعات مربوط 
به دفات��ر مركزي ش��ركت ها و واحدهاي توليدي س��اير 
استان هاي مس��تقر در تهران( از ۶۱ درصد در زمان ابلاغ 
بخش��نامه فوق الذك��ر به ح��دود ۶۷.۴ درص��د در پايان 
ارديبهش��ت ماه س��ال ۱۴۰۲ افزايش يافته است. معاون 
نظارت بانك مركزي در ادامه تصريح كرد: در آمار منتشرشده 
روزهاي قبل درباره تس��هيلات بانك ها، مبالغ پرداختي 

توسط بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي در قالب عقد 
مشاركت حقوقي، لحاظ نگرديده است در حالي كه منابع 
پرداخت شده از اين محل نيز به عنوان تامين مالي شبكه 
بانكي بايد لحاظ گردد كه براساس آمار مربوط، اين عدد بيش 
از ۴۰۰ هزار ميليارد تومان است و چنانچه مبالغ پرداختي 
توسط شبكه بانكي كشور در قالب عقد مشاركت حقوقي به 
آمار ارايه شده در خصوص نسبت تسهيلات به سپرده اضافه 
گردد، ميزان نس��بت مورد اشاره به مراتب افزايش خواهد 
يافت. سروش با اشاره به ارسال پاسخ مستدل رييس كل 
بانك مركزي به وزير اقتصاد در روز گذشته و تاكيد ايشان در 
اين نامه بر ضرورت پاس��خگويي وزارت اقتصاد با توجه به 
سهامداري اين وزارت خانه در بانك هاي خصوصي گفت: 
انتظار داريم با توجه به مكاتبات متعدد بانك مركزي با آن 
وزارتخانه درخصوص اصلاح س��اختار مال��ي بانك هاي 
خصوصي، برنامه اصلاحي آن وزارتخانه براي بانك مركزي 
تهيه و ارسال گردد. وي در ادامه با اشاره به بخشنامه شماره 
۲۱۶۶۹ /۹۹ مورخ ۳ /۲ /۱۳۹۹ بانك مركزي گفت: بر اين 
اس��اس بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي كه نسبت 
مجموع تس��هيلات اعطايي آنها در هر استان به مجموع 
سپرده هاي آنها در همان استان كمتر از ۵۰ درصد است، 
موظف شده اند تا با نظرداشت لزوم تأمين مالي طرح هاي 
ملي و نيز انجام تكاليف بودجه هاي س��نواتي، در يك بازه 
زماني معين حداكثر تا پايان سال ۱۴۰۰، نسبت مذكور را به 
حداقل ۵۰ درصد ارتقاء بخشند؛ به گونه اي كه حداقل ۵۰ 
درصد منابع سپرده اي قابل تخصيص در هر استان به همان 
اس��تان اختصاص يابد. معاون نظارت بانك مركزي افزود: 
براساس آخرين اطلاعات موجود، عملكرد شبكه بانكي مويد 
آن اس��ت كه نسبت تسهيلات به س��پرده هاي بانك ها و 
موسسات اعتباري غيربانكي در كل كش��ور پس از ابلاغ 
بخشنامه صدرالاشاره بهبود زيادي داشته است. به گونه اي 
كه نس��بت مزب��ور از ۷۷ درصد در زمان ابلاغ بخش��نامه 

فوق الذكر به حدود ۸۳.۵ درصد در پايان ارديبهشت ماه سال 
۱۴۰۲ افزايش يافته است و در غالب استان هاي كشور مقرره 
مزبور رعايت شده است. سروش تصريح كرد: در اين ميان، 
نسبت مذكور )با احتساب اطلاعات مربوط به دفاتر مركزي 
شركت ها و واحدهاي توليدي ساير استان هاي مستقر در 
تهران( در برخي استان ها به ويژه استان هاي محروم كشور 
از جمله ايلام )۱۶۸ درصد(، كهگيلويه وبويراحمد )۱۷۷ 
درصد(، خراس��ان ش��مالي )۱۴۶ درصد(، چهارمحال و 
بختياري )۱۳۲ درصد(، لرستان )۱۲۳ درصد( و خراسان 
جنوبي )۱۰۸ درصد( بيش از ۱۰۰ درصد منابع سپرده اي 
جذب شده در استان هاي مزبور پس از كسر سپرده قانوني 

به صورت تسهيلات در آن استان ها پرداخت شده است.
معاون نظارت بانك مرك��زي در ادامه تاكيد كرد: مطابق 
آماره��اي موج��ود در بانك مركزي، عملك��رد بانك ها و 
موسسات اعتباري غيربانكي خصوصي نيز مويد آن است 
كه نسبت تس��هيلات به س��پرده ها در غالب استان هاي 
كشور طي س��ال هاي پس از ابلاغ بخشنامه بهبود قابل 
توجهي داشته است به گونه اي كه نسبت مزبور )با احتساب 
اطلاعات مربوط به دفاتر مركزي ش��ركت ها و واحدهاي 
توليدي ساير استان هاي مس��تقر در تهران( از ۶۱ درصد 
در زمان ابلاغ بخش��نامه فوق الذكر به حدود ۶۷.۴ درصد 
در پايان ارديبهش��ت ماه سال ۱۴۰۲ افزايش يافته است. 
س��روش تصريح كرد: در مقطع اخيرالذكر اين نسبت به 
جز ۲ اس��تان فارس و گيلان، در تمامي استان ها بيش از 
۵۰ درصد عملكرد داشته و در برخي استان ها نظير بوشهر 
)۳۸۶ درصد(، ايلام )۱۴۳ درصد(، مركزي )۱۵۶درصد(، 
كهگيلويه وبويراحمد )۲۷۵ درصد(، كرمان )۲۰۹ درصد( 
و چهارمحال و بختياري )۱۰۹ درصد(، بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي خصوصي، بيش از ۱۰۰ درصد منابع 
سپرده اي جذب شده در استان هاي مزبور را پس از كسر 
سپرده قانوني به صورت تسهيلات در آن استان ها پرداخت 
نموده اند. وي با اشاره به اينكه اطلاعات مزبور مويد آن است 
كه تعداد بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي خصوصي 
كه حد نصاب مذكور را در برخي استان هاي كشور رعايت 
ننموده اند در مقايسه با پايان اسفند ماه ۱۴۰۱ كاهش داشته 
است گفت: نكته حائز اهميت در رابطه با بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي خصوصي آن است كه برخي بانك هاي 
خصوصي از جمله خاورميانه و ايران ونزوئلا داراي شعب 
استاني نبوده و طبيعتاً داراي عملكرد نمي باشند. لذا، نسبت 
مزبور براي بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي خصوصي 
يادش��ده در استان هاي فاقد شعبه صفر است. سروش در 
ادامه افزود: بديهي است موسسات اعتباري غيربانكي نظير 
موسسه اعتباري غيربانكي توسعه كه داراي عملكرد در اين 
خصوص نيستند. علاوه بر اين، مشكلات ناشي از ناترازي 
بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي از ديگر عواملي است 
كه سبب شده عملكرد برخي از آنها در اين خصوص بهبود 
لازم را نداشته و نسبت تسهيلات به سپرده هاي آنها كمتر از 
حد مقرر باشد. به گفته معاون نظارت بانك مركزي، براي آن 
گروه از بانك ها و موسسات اعتباري غيربانكي خصوصي كه 
نسبت تسهيلات به سپرده هاي آنان در استان مذكور كمتر 
از حد تعيين شده باشد، تذكر لازم به بانك ها و موسسات 
اعتباري غيربانكي ياد شده، داده شده است. با توجه به اين زد 
و خورد رسانه اي بايد ديد كه سرانجام دو نهاد مهم اقتصادي 
دولت با اين آمار چه خواهند كرد و آيا باز هم با ريش سفيدي 
اختلافات حل مي شود يا دامنه اين اختلاف نظر باز هم به 

تغييري در جديد در كابينه دولت منجر خواهد شد. 

سیاست

به هرگونه بدعهدي
واكنش متناسب خواهيم داشت

س��خنگوي وزارت خارجه جمهوري اسلامي ايران در 
پاسخ به سوالي مبني بر اينكه روزنامه انگليسي گاردين به 
تازگي در گزارشي اعلام كرده است كه كشورهاي بريتانيا، 
آلمان و فرانسه با خودداري از برچيدن تحريم مربوط به 
فعاليت هاي موشكي جمهوري اسلامي در ماه اكتبر، 
براي اولين بار برجام را نقض خواهند كرد و از ديگر سو 
به دنبال فعال كردن مكانيزم ماشه عليه ايران هستند، 
گفت: ما گزارش هاي رسانه اي درباره انجام يا عدم انجام 
تعهدات اروپا در روز انتقالي كه زمان آن مشخص است 
را ملاك عمل و تصميم گيري قرار نمي دهيم. وي با بيان 
اينكه روز انتقالي مطابق با سال هشتم برجام است كه 
گمان مي كنم در ماه مهر خواهد بود و يكي از موعدهاي 
مهم در ارتباط با اجراي برجام به ش��مار مي رود، افزود: 
به عنوان عضو مسووليت پذير برجام، تحولات در اين 
زمينه را با دقت رصد مي كنيم و متناس��ب با اقدامات 
طرف هاي مقابل، اقدامات خود را انجام مي دهيم. اين 
ديپلمات ارشد جمهوري اس��لامي ايران با بيان اينكه 
به هرگونه بدعهدي طرف هاي مقابل واكنش متوازن 
و متناسب نشان مي دهيم و گام هاي جبراني ايران هم 
در واكنش به تحريم هاي غيرقانوني امريكا و بي عملي 
دولت هاي اروپايي در ارتباط با برجام بود در بخشي ديگر 
از صحبت هاي خود درباره روند مذاكرات رفع تحريم ها 
نيز اظهار كرد: ايران مسير مذاكرات و ادامه رايزني ها با 
طرف هاي مقابل را با هدف تامين حداكثري منافع ملت 
ايران دنبال مي كند. همانطور كه هفته پيش اعلام كردم 
ما مواضع خود را به صورت روشن به طرف هاي مقابل 
منتق��ل كرديم و طرف هاي مقابل ب��ا مواضع ما كاملا 
آشنا هستند. كنعاني اعلام كرد: در بازه زماني اخير يك 
رگه هايي از واقع بيني و دور شدن از فضاي غير سازنده را 
از سوي طرف هاي مقابل مشاهده كرديم، ولي اين براي 
ما كافي نيست. وي تاكيد كرد: ايران براي گرفتن نتيجه 
از روند مذاكرات، مذاكره مي كند . س��خنگوي وزارت 
امور خارجه جمهوري اس��لامي ايران در بخشي ديگر 
از صحبت هاي خ��ود در اين ارتباط گفت: ما همانطور 
كه آماده از سرگيري و جمع بندي مذاكرات به صورت 
متوازن و با رعايت مواضع اصولي خود هستيم، آماده هر 
سناريوي ديگري هم هستيم و سياست خارجي متوازن 
خودمان را در توسعه روابط با كشورهاي مختلف بدون 
توجه به وضعيت مذاكرات و در راستاي تامين منافع ملت 
ايران ادامه خواهيم داد. سخنگوي وزارت امور خارجه 
جمهوري اس��لامي درباره انتخاب »معصومه آباد « به 
عنوان سفير ايران در فنلاند و برخي از انتقادات مطرح 
شده در مورد اين انتخاب در رسانه ها و فضاي مجازي 
از جمله اينكه وي عضو كادر وزارت امور خارجه نيست، 
گفت: من بارها درباره انتخاب سفرايي كه از بدنه وزارت 
خارجه نيستند، پاس��خ داده ام. در وزارت امور خارجه 
همه كشورهاي دنيا، انتخاب سفرايي از شخصيت هاي 
ديگر كشوري، غير از جامعه ديپلماتيك، امر مرسومي 
است و متناسب با كشور هدف و نياز هايي كه وجود دارد، 
بعضا س��فرايي غير از كادر ديپلماتيك وزارت خارجه 
انتخاب مي شوند و اين صرفا منحصر به ايران نيست. وي 
در همين ارتباط گفت: قاطبه سفراي ما از بدنه وزارت 
خارجه هستند ولي همانطور كه گفتم بعضاً متناسب با 
نياز و اهداف تعيين شده سفرايي خارج از كادر وزارت 
خارجه انتخاب مي شوند. اين ديپلمات ارشد جمهوري 
اسلامي در پاسخ به سوالي در مورد نشست پيش روي 
شوراي حقوق بشر س��ازمان ملل و طرح موضوع ايران 
در اين نشست با توجه به پيش نويس ضد ايراني تهيه 
ش��ده براي آن گفت: مباحث در ش��وراي حقوق بشر 
روند خود را دنبال مي كن��د. ما بارها گفته ايم كه ايران 
با سياسي كردن حقوق بشر و استفاده ابزاري از حقوق 
بشر و كاستن از جايگاه شوراي حقوق بشر و تبديل آن 
به ابزاري براي اعمال فشار بر كشورهاي مستقل مخالف 
است. وي تاكيد كرد: ما ديدگاه هاي خود را شفاف اعلام 
كرديم. در نشست هاي حقوق بش��ر به صورت جدي 
حضور مي يابيم . اصول و مباني حقوق بش��ر را همواره 
مورد توجه قرار داده ايم و عملكرد خود را در حوزه حقوق 
بش��ر همواره گزارش كرده ايم و به هر سوال و شبهه اي 
كه از روي انصاف بيان ش��ود پاسخ داده ايم . كنعاني در 
بخش ديگري از صحبت هاي خود در پاسخ به سوالي 
مبني بر اينكه چندي پي��ش »رجب طيب اردوغان« 
رييس جمهور تركيه مدعي ش��ده كه تنها مانع براي 
بازگشايي كريدور »زنگزور «ايران است، نظر تهران در 
اين ارتباط چيست؟ گفت: ما در چارچوب موافقتنامه 
آتش بس، مواضع و ديدگاه هاي روشني داريم و بر اجراي 

مفاد موافقتنامه تأكيد داشته و داريم .

  امريكا و اروپا روياي احياي برجام را
 به امنيت اوكراين ترجيح داده اند

يك مقام دولت جورج بوش در يادداشتي با ارايه تحليلي 
از مواضع اخيري كه واشنگتن و كشورهاي اروپايي عضو 
توافق هس��ته اي )برجام( در قب��ال موضوع احياي اين 
توافق و كمك هاي بيشتر به جنگ اوكراين اتخاذ كرده اند، 
مطرح كرد كه امريكا و متحدان اروپايي آن احياي برجام را 
به تامين امنيت اوكراين ترجيح داده اند. استفان رادميكر، 
دستيار پيشين وزير امور خارجه امريكا در دولت جورج 
بوش در يادداشتي كه در وبگاه ريل كليير ورلد منتشر 
شد، درباره موضع دولت جو بايدن درباره احياي توافق 
هسته اي مدعي شد: دولت بايدن در حال بررسي ورود 
به يك توافق محدود هسته اي با ايران است كه نسبت به 
توافق هسته اي اصلي )برجام( محدوديت هاي كمتري 
را روي برنامه هسته اي ايران اعمال خواهد كرد. رادميكر 
همچنين مي گويد »بيشتر تحليل گران تمايل مجدد 
دولت امريكا به ديپلماس��ي با ايران را به سياست هاي 
انتخاباتي نسبت مي دهند. توافقي كه در حال بررسي 
است كار چنداني براي محدود كردن برنامه تسليحات 
اتمي ايران انجام نخواه��د داد اما انتظار مي رود كه بروز 
هرگونه بحران با ايران را تا انتخابات رياس��ت جمهوري 
۲۰۲۴ به تعويق بيندازد. با اين حال، مش��كل اوكراين 
مطرح است كه فوريت بيشتري دارد و ممكن است به 

دولت انگيزه بدهد كه الان به دنبال يك توافق باشد.«

ميانگين تسهيلات دهي بانك هاي خصوصي چه قدر است؟

رييسي خطاب به مديران ارشد قوه مجريه: 

جدال آماري بانك مركزي و وزارت اقتصاد

دولت سيزدهم خود را قادر به حل مسائل كشور مي داند
رييس جمهور در نشست مشترك هيات دولت و استانداران 
نكات مهمي درباره ضرورت تلاش براي تحقق تحول مدنظر 
رهبر معظم انقلاب، به كارگيري روش هاي ابتكاري در جذب 
سرمايه و افزايش بهره وري، ارايه گزارش اقدام در موضوع 
مولدسازي و نه صرف برگزاري جلسه، تجديدنظر و اصلاح 
سود مربوط به تسهيلات مسكن، موضوع انتخابات و برخورد 
مدبرانه منطبق بر قانون با ناهنجاري هاي س��ازمان يافته 
اجتماعي ارايه كرد. سيد ابراهيم رييسي بعد از ظهر يكشنبه 
يازدهم تيرماه در نشست مشترك هيات دولت و استانداران 
سراسر كش��ور، ضمن تبريك ايام و اعياد ماه ذي الحجه، 
به ويژه عيد س��عيد غدير، ولايت را يكي از برترين نعمات 
خداوند براي بشريت دانس��ت و افزود: در نظام جمهوري 
اس��لامي ايران نيز ولايت فقيه عمود خيمه نظام است و 
مسوولان بايد با بيشترين شناخت از منظومه ديدگاه هاي 
امام و رهبري، در راستاي پيشبرد اهداف نظام گام بردارند.

رييس جمهور با اش��اره به ضرورت »تحقق تحول مدنظر 
رهبر معظم انقلاب« در همه عرصه هاي نظام جمهوري 
اس��لامي ايران، اعضاي حاضر در جلس��ه را از مخاطبان 
و مجريان اصلي تحقق اين تحول دانس��ت و تاكيد كرد: 
عقب ماندگي هاي��ي كه ب��ه هر دليل��ي در حركت چهل 
ساله كشور ايجاد ش��ده است، بايد به دست توانمند شما 
مديران برطرف شود تا به جايگاه شايسته اين نظام، كشور 
و مردم برسيم.  رييسي تحقق اين هدف را نيازمند »كار و 
خرد جمعي«، »ع��زم و اراده عملي« و »تكيه به اتاق هاي 
انديشه ورزي« دانس��ت و خاطرنشان كرد: »هماهنگي و 
همگرايي و همراهي« اعضاي دولت در اج��را، از الزامات 
اين تحول است. در اين مسير بايد در عين نگاه به آينده و 
دورانديشي، از تجربيات پيشينيان نيز بهره گرفت و ضمن 
برنامه ريزي براي نشست هاي منظم با افراد صاحب نظر يك 
حركت هماهنگ و هم افزا را پايه ريزي كنيد.  رييس جمهور 
در ادامه با بيان اينكه امروز اصلي ترين ماموريت كش��ور 
»مهار تورم و رشد توليد« هدف گذاري شده است، »افزايش 
سرمايه گذاري« و »ارتقاي بهره وري« را دو پايه اصلي تحقق 
رشد و پيشرفت دانست و مسوولان دستگاه هاي اجرايي را بر 

به كارگيري روش هاي ابتكاري در جذب سرمايه و افزايش 
بهره وري فراخواند. »جدي��ت در اجراي قانون رفع موانع 
توليد« و »تلاش براي شناخت و حل مسائل و مشكلات 
توليدكنندگان« از جمل��ه توصيه هاي رييس جمهور به 
وزرا و استانداران بود و دكتر رييسي خطاب به آنها تاكيد 
كرد: به هيچ وجه اجازه ندهيد هيچ كارخانه، كارگاه يا واحد 
توليدي به دليل اشتباه يا تخلف مدير يا مديران آن تعطيل 
شود و ضروري اس��ت واحدهايي را كه به دلايل مختلف 
تعطيل شده اند به چرخه توليد بازگردانيم. رييس جمهور 
در ادامه مرز را فرصتي براي توسعه كشور دانست و با اشاره 
به برنامه هاي دولت در جهت توس��عه روابط با كشورهاي 
همسايه، هماهنگي استانداران مناطق مرزي با وزارت امور 
خارجه براي افزايش تبادلات تجاري با همسايگان را مورد 
تأكيد قرار داد. »مولدسازي دارايي هاي دولت در استان ها« از 
ديگر محورهاي سخنان رييس جمهور بود كه دكتر رييسي 
از آن به عنوان روشي براي تامين منابع مورد نياز طرح هاي 
عمراني ياد كرد و خواستار پيگيري جدي آن در جهت تامين 
منابع لازم براي رونق توليد و رش��د اقتصادي شد و گفت: 
متاسفانه آيين نامه تدوين شده براي اجراي اين قانون به 
درستي در جامعه تبيين نشد و اين تصور نادرست به وجود 
آمد كه در اين زمينه قانون گذاري جديدي شده است، در 
حالي كه دولت به دنبال تعيين شيوه اجراي قوانين و تكاليف 
برنامه اي معطل مانده در اين زمينه بود.   رييسي تاكيد كرد: 
در موضوع مولدسازي دارايي هاي راكد دولت، من آمار اقدام 
مي خواهم نه آمار تعداد جلسات! رييس جمهور از مسكن نيز 
به عنوان نياز اصلي مردم به ويژه زوج هاي جوان ياد كرد و 
با اشاره به نياز كشور و قانون مصوب و وعده دولت در تأمين 
مسكن مورد نياز اقشار مختلف جامعه، همه دستگاه ها را 
به پيگيري اجراي قانون و برنامه هاي دولت در اين حوزه 
فرا خواند.  رييس��ي همچنين رييس شوراي پول و اعتبار 
و وزير راه و شهرس��ازي را مامور كرد، تجديدنظر و اصلاح 
سود مربوط به تسهيلات مسكن را در اين شورا بررسي و 
پيگيري كنند. رييس جمهور با اشاره به برخي »گلايه ها از 
عدم پرداخت تسهيلات بانكي«، وزير امور اقتصادي و دارايي 

و رييس بانك مركزي را مامور بررسي علت عدم پرداخت 
وام از س��وي بانك ها كرد و گفت: اگر براي بانك ها تكليف 
مالايطاق ش��ده يا اعتبارات آنها اندك است، بايد موضوع 
براي مجلس و مردم بيان و اعلام شود، اما اگر بانكي به وظيفه 
خود عمل نكرده و از اجراي قانون استنكاف مي ورزد، با اين 

تخلف برخورد شود.
 رييس��ي »اجراي مصوبات دور اول سفرهاي استاني« 
را مورد تأكيد قرار داد و با بيان اينكه هدف از س��فرهاي 
استاني بررسي ميداني مش��كلات و گره گشايي از كار 
مردم است، تأكيد كرد: انجام سفر استاني بدون اجراي 
مصوبات دس��تاوردي براي مردم ندارد و تداوم س��فرها 
مستلزم آن است كه اس��تانداران و بخش هاي مربوطه 
انتظارات م��ردم را با تحقق مطالبات آنها برآورده كنند. 
رييس جمهور در بخش ديگري از سخنانش به موضوع 
»عزل و نصب  مديران اس��تاني« اش��اره ك��رد و متذكر 
ش��د: وزرا در عزل و نصب مديران با استانداران مشورت 
كنند، اما مس��ووليت ش��رعي و قانوني عزل و نصب ها 
ب��ا مدير عالي اس��ت و اگر مديري تحت فش��ار و اصرار 
ديگران تصميم گرفت اين از ضعف خودش اس��ت و ما 
اين ضعف را نمي پس��نديم!  رييس��ي با بيان اينكه اخذ 
نظر استانداران در عزل و نصب مديران استاني ضروري 
اس��ت و اينكه مديري بدون اطلاع اس��تاندار يك شبه 
منصوب ش��ود يا بركنار ش��ود را نمي پذيريم، افزود: در 
تصميم سازي ها و تصميم گيري هاي كلان نيز نظرات 
اس��تانداران به عنوان مديران در ميدان لحاظ ش��ود تا 
كارها بهتر پيش برود. »اقتصاد دريا« و »اقتصاد معدن« 
از ديگر تأكيدات رييس جمهور در نشس��ت مش��ترك 
هيات دولت با استانداران بود و رييسي تأكيد كرد: بايد با 
نگاهي جامع نگر به گونه اي برنامه ريزي شود كه اقتصاد 
دريا رونق بگيرد و در كنار ظرفيت هاي معدني، ش��اهد 
توسعه استان ها و رفع مشكل اشتغال و معيشت مردم 
باش��يم. رييس جمهور در بخش ديگري از س��خنانش 
»رضايتمندي مردم« را در گرو عمل دولت به وعده هايش 
دانست و يكي از وعده هاي دولت را »برخورد با مفاسد و 

ناكارآمدي ها« عنوان كرد و اظهار داشت: كوچك ترين 
فس��اد و ناكارآمدي نبايد در اين دولت تحمل ش��ود و 
مديران پيش از هر كس��ي بايد انگيزه برخورد با فساد و 
ناكارآمدي را داشته باشند.  رييسي افزود: فساد، روابط 
ناسالم اداري، رشوه و پارتي بازي اعتماد مردم را از دولت 
سلب مي كند و مردم انتظار دارند دولتي كه مدعي مبارزه 
با فساد و اجراي عدالت و مردم داري است، كوچك ترين 
فساد و تخلف را برنتابد. رييس جمهور در همين راستا بر 
»انتخاب افراد كارآمد« در دولت تأكيد كرد و گفت: كسي 
كه امتحان پس داده و ناكارآمد بوده نبايد در دولت به كار 
گرفته ش��ود و مدير ناكارآمد در هر جايگاهي كه هست 
بايد بدون تعلل از مس��ووليت كنار گذاشته شود تا كار 
مردم دچار وقفه و خلل نشود. رييسي در بخش ديگري از 
سخنانش به موضوع عدالت در پرداخت حقوق كاركنان 
دولت اش��اره كرد و با توجه به نظرات برخي استانداران 
در اين زمينه، وزير كش��ور و روساي سازمان هاي برنامه 
و بودجه و امور اداري و اس��تخدامي را مامور كرد ضمن 
بررسي گزارش هاي استانداران ظرف ۲ هفته پيشنهاد 
خود را براي عدالت در پرداخت ها ارايه كنند.  رييسي در 
بخش ديگري از سخنانش با بيان اينكه دولت سيزدهم 
از كنار هيچ مش��كل و مساله اي عبور نمي كند و خود را 
قادر به »حل مسائل كشور« مي داند، اظهار داشت: راه حل 
همه مس��ائل در داخل كشور است و باور داريم مسائل و 
چالش ها به دست تواناي مردم برطرف مي شود و براي 
حل هيچ مساله اي چشم به بيگانه نداريم. رييس جمهور 
با بيان اينكه اين دولت پروژه هايي را در ۲ سال گذشته 
با كمك مردم و تلاش بي وقفه مس��وولان به س��رانجام 
رسانده كه ۱۰ تا ۱۲ سال و در مواردي حتي تا ۲۵ سال 
بر زمين مانده بود، ضرورت پيگيري طرح هاي مشترك 
با كش��ورهاي ديگر را م��ورد تأكيد ق��رار داد و از معاون 
اول و روساي كميسيون هاي مشترك خواست اجراي 
طرح هايي همچون مسير شمال – جنوب را با سرعت و 
دقت پيگيري كنند تا وقفه اي در اجراي تفاهمنامه ها و 
توافقنامه ها به وجود نيايد. رييس جمهور با اشاره به در 

پيش بودنِ دو مناس��بت مهم »عيد غدير« و »اربعين  
حس��يني« به عنوان قله هاي حضور م��ردم در صحنه 
پاسداشت ارزش ها، خواستار برنامه ريزي  و هماهنگي 
همه  دستگاه هاي ذيربط براي برگزاري هرچه باشكوه تر 
 اين مناس��بت ها و خدمات رس��اني مطلوب به محبان

 اهل بيت  )س( و زائران  عتبات عاليات شد.
رييس��ي همچنين بر ضرورت و اهمي��ت فعاليت موثر و 
همكاري هماهنگ شوراهاي اطلاع رس��اني استان ها با 
ش��وراي  اطلاع رس��اني دولت در زمينه تبيين اقدامات و 
خدمات دولت تاكيد كرد. رييس جمهور در ادامه سخنانش 
با اشاره به تعيين ۴ شاخص براي انتخابات پايان سال ۱۴۰۲ 
از سوي رهبر معظم انقلاب اسلامي گفت: استانداران و ديگر 
مسوولان اجرايي با جديت الزامات و نيازمندي هاي تحقق 
انتخاباتي پرشور و مش��اركتي، رقابتي و همراه با امنيت و 
سلامت را پيگيري كنند.  رييسي در بخش بعدي سخنانش 
به موضوع »حجاب و عفاف« اشاره كرد و افزود: رهبر معظم 
انقلاب اسلامي در ديدار با كارگزاران جمهوري اسلامي، 
كشف حجاب را حرام شرعي و سياسي عنوان كردند كه با 
يك برنامه ريزي دقيق و حساب شده از سوي دشمن دنبال 
مي ش��ود و تاكيد كردند كه ما نيز بايد براي مقابله با اين 

طراحي و توطئه دشمن برنامه ريزي دقيق داشته باشيم.
رييس جمهور ادامه داد: بنا به فرموده مقام معظم رهبري 
بخشي از افراد از روي غلفت مرتكب كشف حجاب مي شوند 
و نمي دانند كه در زمين چه كسي بازي مي كنند، لذا بايد 
به آنان آگاهي داده ش��ود. اما بخشي از اين افراد نيز از روي 
غرض و با اراده، به دنبال برهم ريختن نظم اجتماعي كشور 
هستند، كه بايد با تدبير و درايت و براساس قانون برخورد 
لازم صورت پذيرد. رييس��ي تاكيد كرد: ستاد مستقر در 
وزارت كشور كه براساس قانون مصوب تشكيل شده، بايد كار 
را به صورت برنامه ريزي شده و هماهنگ دنبال نمايد. ضمن 
اينكه دستگاه انتظامي و قضايي براي برخورد با افرادي كه 
به صورت سازمان يافته در جامعه هنجارشكني مي كنند 
خلأ قانوني ندارند و قوانين فعلي تكليف بخش هاي اجرايي 

و قضايي را روشن كرده است.

ايـران2   Tue. July 4. 2023    2529   سه شنبه 13 تیر 1402     15 ذی الحجه 1444    سال دهم      شماره 



گلنازپرتوي مهر |
پتروپالايشگاه ها ابزاري براي تبديل نفت خام به فرآورده هاي 
نفتي هستند. ساليان سال است كه اين موضوع در كشور 
مطرح است كه بايد از خام فروشي به سمت توليد محصولات 
با ارزش افزوده بالا حركت كنيم. مقام معظم رهبري نيز بارها 

بر اين موضوع تأكيد كرده اند. 
به گزارش خبرنگار »تعادل« صنعت نفت در جهان عمري 
بيش از ۱۰۰ سال دارد. با اين حال بيشترين فعاليت ها در 
اين صنعت تا نيمه عمر آن مربوط به تامين فرآورده هاي 
نفتي به عنوان سوخت بوده اس��ت. به مرور زمان اما پاي 
نفت به ساير بخش ها نيز باز شد و با توسعه صنايع پالايشي 
و پتروشيمي موضوع تكميل زنجيره ارزش و توسعه صنايع 

تكميلي مطرح شد.
از همين رو امروز در جهان هر كجا كه صنعت نفت به دنبال 
فعاليتي بوده، بخش هاي پايين دستي نيز تعريف شده و 
جهت گيري كشورهاي پيش��رفته دنيا به سمت ساخت 
واحدهاي پترو پالايشي معطوف شده كه از اهميت ويژه اي 
برخوردار اس��ت كه علاوه بر افزايش سودآوري در تامين 

امنيت انرژي نيز نقش بسزايي دارند.
 اخيراً وزارت نفت سياست سهامداري در پالايشگاه هاي 
فراس��رزميني را به عنوان راهكاري ب��راي تبديل نفت به 
فرآورده هاي نفتي در كش��ور هاي هدف به اجرا گذاشته 
است و موفقيت هايي هم داشته ايم. اما به زعم كارشناسان، 
سرمايه گذاري در پتروپالايش��گاه هاي داخلي نيز امري 
اس��ت كه بايد مورد توجه قرار بگيرد و غفلت از آن به نفع 

كشور نيست.
در ادامه نظرات فرشاد جامع اصل را به عنوان يك كارشناس 
انرژي درباره ضرورت توس��عه پتروپالايشگاه ها در كشور 

مي خوانيد.
فرش��اد جامع اصل با اش��اره به اين موضوع كه گسترش 
پتروپالايشگاه ها در كشور يك ضرورت است، در گفت وگوبا 
خبرنگار »تعادل« تصريح كرد: توسعه پتروپالايشگاه ها 
مزيت هاي زيادي دارد. اولًا به اين لحاظ كه به خنثي سازي 
تحريم هاي نفتي مي انجامد، سودمند است. زيرا نفت را به 
صورت خام صادر نمي كنيم و آن را به فرآورده هاي سوختي 
يا پتروشيميايي تبديل مي كنيم كه خاصيت تحريم پذيري 
كمتري دارد. فروش اين فرآورده ها نس��بت به نفت خام 
بسيار آسان تر است و بنابراين، از اثرگذاري تحريم ها كاسته 
مي شود و لازم نيس��ت در فروش نفت مان تخفيف قائل 
ش��ويم. وي ادامه داد: موضوع دوم، اشتغال زايي اي است 

كه از طريق توسعه پتروپالايشگاه ها ايجاد مي كنيم و براي 
كشور اهميت دارد. مزيت سوم اين است كه فرآورده ها ارزش 
افزوده بالايي دارند. در حال حاضر، تفاوت بين قيمت نفت 
خام و فرآورده ها چيزي در حدود 2۰ دلار اس��ت. اين رقم 
وقتي در مقادير بالا مثلًا چند هزار بشكه ضرب مي شود، 

عدد بالايي است.
اين كارشناس انرژي گفت: رونق پتروپالايشگاه ها به لحاظ 
تأمين مالي و بروكراسي هاي پيچيده قانوني ابعاد كلاني 
دارد و بايد به صورت ويژه توسط رأس دولت پيگيري شود. 
لازم است رييس جمهور و معاون اول ايشان جديت بيشتري 
در مورد موضوع پتروپالايشگاه ها و گسترش آنها در كشور 

داشته باشند. اين چيزي است كه تا الان نديده ايم. 
وي در ادام��ه خاطرنش��ان كرد: مقام معظ��م رهبري در 
سخنراني ابتداي سال خودشان مطرح كردند كه بايد به 
سمت سرمايه گذاري حركت كنيم، زيرا نرخ سرمايه گذاري 

در كشور كم ش��ده اس��ت. يكي از مصداق هاي مهم اين 
سرمايه گذاري مي تواند توس��عه ظرفيت هاي پالايشي 

كشور باشد. 
به گفته وي، از آنجايي كه تأمين مالي پتروپالايش��گاه ها 
سنگين است، بايد برايشان مشوق در نظر بگيريم. در قانون 
حمايت از صنايع پايين دستي نفت خام و ميعانات گازي 
مشوق تسهيلات تنفس خوراك در نظر گرفته شده است. 
به اين معنا كه ط��رح از بدو بهره برداري به تعداد روزي كه 
معادل با هزينه سرمايه گذاري اش باشد، خوراك نفت خام 
را رايگان دريافت مي كند. الان طرح پتروپالايشگاه لاوان 
با ظرفيت ۱5۰ هزار بشكه، طرح پتروپالايشگاه مرواريد 
مكران 3۰۰ هزار بشكه، طرح نگين بندرعباس 3۰۰ هزار 
بشكه و پيشگامان سيراف با ظرفيت 6۰ هزار بشكه ذيل 
اين قانون آمده اند و شروع به كار كرده اند. كارهاي مقدماتي 
اين طرح ها مثل تحصيل زمين، تهيه لايس��نس و بعضاً 

اجراي فونداسيون انجام شده است و نياز به حمايت دارند.  
جامع اصل در خصوص مزيت هاي تنفس خوراك گفت: 
مشوق بسيار مهم تنفس خوراك پتروپالايشگاه ها باعث 
مي شود كه بازگشت سرمايه يك طرح پتروپالايشگاهي 
كه در حالت عادي بين 8 تا ۱۰ سال طول مي كشد، به يك 
سال كاهش پيدا كند. به اين ترتيب، سرمايه گذار مي تواند 
بسياري از بدهي هاي دوره ساختش را در سال هاي ابتدايي 
پروژه بپردازد و مي تواند اين پول را در طرح هاي توسعه اي 
بيشتر به كار بگيرد و همچنين منابع صندوق توسعه ملي 
نيز مستقيما به پروژه بعد از بهره برداري تخصيص مي يابد 
و ديگر شاهد انحراف در تخصيص وام ارزي صندوق و عدم 
پيشرفت پروژه نيستيم. توسعه پتروپالايشگاه ها و تخصيص 
تنفس خوراك در كشور اراده حاكميت را مي طلبد كه بايد 
براي توسعه صنعت نفت و جلوگيري از خام فروشي اين 

اراده ايجاد شود.
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خبر

ادامه از صفحه اول

نيازسرمايهگذاري
۲۰ميليارددلاريدرصنعتگاز

مدير برنامه ريزي تلفيقي شركت ملي گاز ايران گفت: 
شركت ملي گاز نياز به 2۰ ميليارد دلار سرمايه گذاري 
دارد كه سرمايه گذاران از بخش هاي مختلف، مي توانند 
در اي��ن صنعت س��رمايه گذاري كنند. حس��ينعلي 
محمدحسيني در حاشيه مراس��م امضاي توافقنامه 
طرح افزايش استحصال گاز اتان ۹ پالايشگاه مجتمع 
گاز پارس جنوبي در جمع خبرنگاران با بيان اينكه طرح 
افزايش ضريب بازيافت اتان در ۹ پالايشگاه پارس جنوبي 
از جمله طرح هاي قابل سرمايه گذاري در صنعت گاز بوده 
است كه مورد توجه ستاد اجرايي و نهادهاي بالادستي 
قرار گرفت، اظهار كرد: با استفاده از روش تامين مالي كه 
توسط ستاد اجرايي اتفاق افتاد توانستيم اين توافقنامه 

را امضاء كنيم. 

طنزتلخبورس
انتقادات تند و تيز از اركان بازار بوده است كه البته تجربه 
سال ۹۹ و عدم حصول نتيجه و ارايه گزارش آن زمان نيز 
در كارايي و عملكرد مستقل نهادهاي مزبور سوال جدي 

ايجاد كرده است.
اخبار پيرامون انتشار نامه افزايش نرخ خوراك پتروشيمي 
را مي توان يكي از اتفاقات تلخ س��ال هاي اخير دانست 
كه ابعاد آن فعلا به صورت كامل مشخص نشده و نكته 
تامل برانگيز آن نبود واكنش جدي و چسبندگي بالاي 
مسوولان محترم س��ازمان بورس به ميزهاي خدمت 

خود است.

كاهشتوليدنفت
عربستانوروسيهعميقترشد

ديپلمات نفتي ولاديمير پوتي��ن، رييس جمهور 
روسيه، اعلام كرد كه روسيه صادرات نفت خود را در 
ماه آگوست، به ميزان 5۰۰ هزار بشكه در روز كاهش 
خواهد داد. به گزارش ايسنا، الكساندر نواك، معاون 
نخست وزير روسيه اعلام كرد: در راستاي تلاش ها 
براي تضمين متوازن ماندن بازار نفت، روس��يه به  
صورت داوطلبانه، عرضه نفت خود را در ماه آگوست، 
به ميزان 5۰۰ هزار بشكه در روز كاهش خواهد داد 
و به همان ميزان، صادرات خود به بازارهاي جهاني 
را كاهش مي دهد. اين خبر از سوي روسيه، دقايقي 
پس از انتشار بيانيه عربستان اعلام شد. عربستان 
سعودي اعلام كرد كاهش داوطلبانه توليد نفت به 
ميزان يك ميليون بش��كه در روز را در آگوست هم 
ادامه خواهد داد و ممكن است پس از ماه آينده هم 
تمديد شود. اين كاهش، معادل ۱.5 درصد از عرضه 
جهاني بوده و مجموع كاهش توليد اوپك پلاس را 
به 5.۱6 ميليون بشكه در روز مي رساند. اوپك پلاس 
در حال حاضر، ميزان عرضه نفت را 3.66 ميليون 
بش��كه در روز معادل 3.6 درص��د از عرضه جهاني 
محدود كرده اس��ت. بهاي معاملات نفت برنت در 
پي اعلام اين خبر و بيانيه عربس��تان سعودي كه 
اعلام ك��رد كاهش توليد داوطلبان��ه يك ميليون 
بشكه در روز را در اوت هم ادامه خواهد داد، حداكثر 
۱.6 درصد صعود كرد و به ۷6 دلار و 6۰ س��نت در 
هر بشكه رسيد. سخنگوي نواك از گفتن اينكه آيا 
توليد نفت روسيه به ميزان مشابه صادرات، كاهش 
پيدا خواهد كرد يا خير، خ��ودداري كرد. صادرات 
روسيه با وجود تحريم هاي غربي، قوي مانده است. 
اين كشور پيش از اين متعهد شده بود كه توليد خود 
را از مارس تا پايان سال، به ميزان 5۰۰ هزار بشكه در 
روز كاهش داده و به ۹.5 ميليون بشكه در روز برساند. 
روسيه دومين صادركننده بزرگ نفت جهان پس از 
عربستان سعودي است. رياض و مسكو هر دو تلاش 
كرده اند قيمت نفت را ب��الا نگه دارند. قيمت نفت 
برنت تحت تاثير نگراني نسبت به ركود اقتصادي و 
عرضه فراوان از سوي توليدكنندگان بزرگ، از ۱۱3 
دلار در هر بشكه در سال گذشته كاهش پيدا كرده 
است. ايگور سچين، رييس غول انرژي روس نفت 
روسيه ماه گذشته گفته بود كه روسيه در حال از 
دست دادن سهم بازارش به ساير كشورهاي اوپك 
پلاس اس��ت زيرا سهم كمتري از توليد نفت خود 
را صادر مي كند. سچين اظهار كرده بود: برخي از 
كشورهاي اوپك پلاس ۹۰ درصد از توليد خود را 
صادر مي كنند، در حالي كه روس��يه تنها نيمي از 
توليد خود را به بازار جهاني عرضه مي كند. بر اساس 
گزارش رويترز، وزارت دارايي روسيه روز دوشنبه 
اعلام كرد كه ميانگين قيمت گريد نفتي اورال در 
ژوئن به 55 دلار و 28 س��نت در هر بشكه رسيد 
كه نسبت به 8۷ دلار و 25 سنت در سال گذشته، 
كاهش يافته و پايين تر از سقف قيمت گروه هفت 
است. ميانگين قيمت هر بشكه نفت اورال در شش 
ماه اول سال ميلادي جاري، 52 دلار و ۱۷ سنت در 
هر بشكه بوده كه در مقايسه با 8۴ دلار و ۹ سنت در 

مدت مشابه سال گذشته، پايين تر است.

»تعادل«بررسيكرد

سرمايهطرحهايپتروپالايشگاهيچندسالهبرميگردد؟!

كليدحلناترازيسوختدردستخودروسازاناست

دوجوابيهوزارتاقتصادبهدوگزارش»تعادل«

ريي��س انجمن صنفي س��ي ان جي گفت: س��اماندهي 
خودروهاي دوگانه سوز مهم ترين كاري است كه بايد انجام 
ش��ود عليرغم اينكه بيش از 2۰ سال از ورود سي ان جي 
به كش��ور مي گذرد ام��ا هنوز خودروهاي دوگانه س��وز 
ساماندهي نشده اند و آمار دقيقي از تعداد اين خودروها 
نداريم. محسن جوهري در گفت وگو با ايلنا، درباره برنامه 
جديد براي جايگزيني س��ي ان جي ب��ا بنزين باتوجه به 
ناترازي اين سوخت اظهار داشت: متاسفانه دولت رويكرد 
جديدي براي تغيير جايگاه سي ان جي در سبد سوخت 
ندارد و به نظر مي رس��د كه سي ان جي جزو اولويت هاي 
دولت نيست. دليل اين است كه متولي دولتي عرضه بنزين 
و سي ان جي شركت پخش فرآورده هاي نفتي است، وقتي 
يك شركت متولي دو سوخت است كه به نوعي با هم تضاد 
منافع دارند، يك سوخت به حاشيه مي رود. اكنون رسالت 
شركت پخش فرآورده عرضه سوخت مايع است، سپردن 
سي ان جي به ش��ركت پخش كار درست و اصولي نبوده 
است و متولي بخش سي ان جي در زيرمجموعه شركت 
پخش فرآورده هاي نفتي ق��درت بالايي براي پيگيري 
مس��ائل اين س��وخت ندارد. وي افزود: اگر س��ي ان جي 
جايگزين بخشي از مصرف بنزين شود، يعني حداقل 2۰ 
ميليون متر مكعب س��ي ان جي معادل 2۰ ميليون ليتر 
بنزين مي شود كه در صورت صادرات اين ميزان مي تواند 

درآمد بالايي براي كشور حاصل كند.
ريي��س انجمن صنفي س��ي ان جي گف��ت: دليل عدم 
رغبت مردم به اس��تفاده از سوخت سي ان جي اين است 
كه خودروسازان خودروي دوگانه سوز توليد نمي كنند، 
موضوع ديگر فاصله قيمت بايد ايجاد انگيزه كند، ما حتي 

پيشنهاد داديم كه س��ي ان جي را بصورت رايگان عرضه 
كنند كه فاصله بيش��تر و براي مردم ايجاد انگيزه شود. 
وي ادام��ه داد: بخش خصوصي هم خ��ودش نمي تواند 
اين كار را انجام دهد زيرا منافع جايگزيني سي ان جي با 
بنزين مستقيما به جيب دولت مي رود، بنابراين بخش 
خصوصي تاثيرگذار نيست، ضمن اينكه كليه تصميمات 
مربوط به حوزه س��وخت توسط دولت گرفته مي شود و 
بخش خصوصي در بازي حضور ندارد. جوهري تاكيد كرد: 
مهم ترين راهكار و اقدام براي توسعه سي ان جي افزايش 
تقاضا است، براي افزايش تقاضا نيز ابتدا بايد خودروسازان 
ملزم به توليد خودروي دوگانه سوز شوند، ما اكنون ظرفيت 
بسيار خوبي براي توليد قطعات سي ان جي داريم و توليد 
اين قطعات و تجهيزات در كش��ور كاملا بومي ش��ده اما 
متاسفانه خودروسازان استفاده نمي كنند، در حالي كه 
نمي توانند بهانه اي براي عدم توليد خودروي دوگاه سوز 
داشته باشند، از سوي ديگر دولت در مصوبات مبالغي را 
براي خودروسازان در نظر گرفته، يعني بابت هر خودروي 
دوگانه سوزي كه توليد كنند مي توانند مبالغي را از دولت 
دريافت كنند كه متاسفانه بازهم باعث نشده خودروساز 
به سمت دوگانه س��وز برود. وي خاطرنشان كرد: يكي از 
خواسته هاي ما از وزارت صمت اين است كه خودروسازان 
را ملزم كنند خودروي دوگانه سوز توليد كنند، در سال 
۱۴۰۰ فقط يك درصد توليد خودروها دوگانه سوز بود و 
حتي طبق آمار در سال ۱۴۰۱ متوقف شده است اقدام دوم 
دولت اينكه اكنون اكثر ناوگان حمل و نقل كشور بنزين 
سوز هستند، مي توانيم با اقدامي مشابه دهه 8۰ توسط 
دولت و با هزينه دولت تبديل به دوگانه سوز شوند. رييس 

انجمن صنفي سي ان جي بيان داشت: ايرادات مصوبات 
ش��وراي اقتصاد كه ناموفق بوده اند؛ تماما توسط بخش 
خصوصي و مديريت طرح سي ان جي اعلام شده، اكنون 
جاي تعج��ب دارد كه چرا مصوبات بدون در نظر گرفتن 
راهكارهايي كه بخش دولتي و خصوصي داده اند مجددا 
ويرايش مي شود و نتيجه اي هم ندارد، اقدام سوم اينكه 
ناوگان فعلي دوگانه سوز نياز به نوسازي دارد، بيش از يك 
ميليون خودروي دوگانه سوز نياز به تعويض مخزن دارند 
و مالك خودرو توانايي پرداخت هزينه تعويض مخزن را 
ندارد، دولت بايد اين هزينه را پرداخت كند و اگر اين اتفاق 
نيفتد خودروي دوگانه س��وز مخزن را رها كرده و بنزين 
اس��تفاده مي كند. وي ادامه داد: ساماندهي خودروهاي 
دوگانه س��وز مهم ترين كاري اس��ت كه بايد انجام شود 
عليرغم اينكه بيش از 2۰ سال از ورود سي ان جي به كشور 
مي گذرد هنوز خودروهاي دوگانه سوز ساماندهي نشده اند 
و هنوز آمار دقيقي از خودروهاي دوگانه سوز نداريم، هنوز 
وضعيت خودروهاي دوگانه سوز تبديل كارگاهي مشخص 
نيس��ت كه چه ميزان معاينه فني گرفته اند، مهم ترين 
مصوبات دولت هم در اين راس��تا مصوبه ۱3۹۷.۱2.25 
است كه وزارت نفت با هدف ارتقاي ايمني تردد خودروها 
ملزم ش��ده هوشمندس��ازي جايگاه ها را انجام دهد و تا 
ابتداي دي ماه ۹8 فرصت داشت كه اين كار را انجام دهد 
اما هنوز كاري در خصوص هوشمندس��ازي انجام نشده 
دليل هم اين بود كه برخي اهداف خارج از مصوبه به طرح 
اضافه شد و باعث شد طرح غيرقابل اجرا شود. ما بارها اعلام 
كرديم هدف اصلي مصوبه ايمني خودروهاي دوگانه سوز 
اس��ت و براحتي با قرار گرفتن دوربين متصل به سامانه 

سيمفا و سامانه IRNGV كليه خودروهاي دوگانه سوز 
قابل شناسايي و راهنمايي به مراكز معاينه فني و مراكز 
مجاز آزمون مخازن سي ان جي بوده اند و اما متاسفانه انجام 
نشده و اكنون ش��اهديم كه هر ماه چند انفجار به خاطر 
فرسودگي مخازن خودروهاي دوگانه سوز اتفاق مي افتد.

جوهري درباره پيشنهاد رايگان كردن سوخت سي ان جي 
گفت: اي��ن موضوع در دولت و س��ازمان برنامه و بودجه 
بررسي مي شود، رايگان كردن سي ان جي منافع زياد براي 
كشور دارد ولي چالش هايي هم دارد، ما چالش ها را اعلام 
كرده ايم كه شايد نياز به يك زيرساخت داشته باشد، هدف 
ما اين بود كه فاصله قيمت بنزين و س��ي ان جي مناسب 
باشد و مردم اين سوخت را به بنزين ترجيح دهند تا شرايط 
كنوني اوضاع بنزين و البته سي ان جي تغيير كند. در هر 

حال اميدواريم بهترين تصميم در اين رابطه اتخاذ شود.
وي در ادام��ه به موض��وع حق العمل جايگاه ها اش��اره و 
اظهار داشت: ما در حال حاضر 25۰۰ جايگاه سي ان جي 
داريم كه بيش��تر آنها بيش از ۱۰ س��ال عمر داش��ته و 
در حال مس��تهلك ش��دن هس��تند و نياز به نوسازي 
دارن��د، سال هاس��ت حق العملي كه درياف��ت كرده اند 
غيركارشناسي بوده است، اكنون اميدواريم حق العمل 
كارشناسي ش��ده براي جايگاه ها تصويب شود و دولت 
براي نوسازي برنامه اي داشته باش��د كه در سال جاري 
اجرا شود تا ظرفيتي كه در كشور ايجاد شده از بين نرود، 
در كل باي��د گفت دولت كنوني در رابطه با س��ي ان جي 
عملكرد خوبي نداشته كه اميد است در فرصت باقي مانده 
اين كم كاري جبران شود و اتفاقي بيفتد كه به نفع منافع 

ملي كشور باشد.

تخلف احتمالي در موضوع افزايش قيمت خوراك بدون 
اغماض بررسي مي شود

بر اساس دستور رييس جمهور، موضوع افزايش قيمت 
محصولات پتروشيمي بدون اخذ مجوزهاي لازم در حال 
بررسي است و دولت اطمينان داده كه با متخلفان برخورد 

قاطع و مقتضي صورت مي گيرد.
به گزارش ش��ادا، مركز روابط عمومي و اطلاع رس��اني 
وزارت امور اقتصادي و دارايي در پاس��خ به گزارش هاي 
مورخ ۱۴۰2/۰۴/۱۰ روزنامه دنياي اقتصاد با تيتر »اسرار 
س��قوط بورس در بهار«، روزنامه جهان صنعت با تيتر 
»توزيع رانت به قيمت ورشكستگي صنايع«، روزنامه 
هم ميهن با تيتر »رانتي كه به رس��وايي تبديل ش��د«، 
روزنامه فرهيختگان با تيتر »سرنخ ماجراي مشكوك 
ريزش شديد بورس« و روزنامه تعادل با تيتر »تحميل 
زيان براي جبران كسري بودجه« توضيح داد: در جلسه 
چهارشنبه گذشته هيات دولت، رييس جمهور پس از 
ارايه گزارشي از افزايش قيمت محصولات پتروشيمي 
بدون اخذ مجوزهاي لازم در جلسه هيات دولت، به وزير 
دادگستري ماموريت داد، با بررسي دقيق اسناد و دلايل 
اين افزايش قيمت، با متخلفان برخورد قاطع و مقتضي 

صورت گيرد.
در همين حال بر اساس اعلام مدير نظارت بر بورس ها 
سازمان بورس و اوراق بهادار، در چارچوب نظارت معمول 
و طبق رويه هاي نظارتي، از تاريخ ۱۷ ارديبهش��ت ماه 
تاكنون، چندين پرون��ده معاملات مبتني بر اطلاعات 
نهاني، پيش دستي در معاملات و سوءاستفاده مربوط به 
اشخاص حقوقي، شناسايي شده و در جريان رسيدگي 
است.باتوجه به ابلاغيه اخير معاون اول رييس جمهور و 
افزايش ظن معاملات مبتني بر اطلاعات نهاني حوالي 
تاريخ مورد اش��اره، پس از اس��تعلام و دريافت اسامي 
مطلعان از تصميم نرخ خوراك و اشخاص تحت تكفل 
آنها به عنوان دارندگان اطلاع��ات نهاني، در بازه زماني 
فوق معاملات اشخاص معرفي شده بررسي و در صورت 
مش��اهده كوچك ترين تخلف، به  نح��و مقتضي مورد 

پيگيري و رسيدگي قرار مي گيرد.
سازمان بورس اطمينان داده كه اين تخلفات به صورت 
خودكار و به وسيله هش��دارهاي بسته جديد نظارتي 
هوشمند كشف مي شود؛ لذا در شناسايي و رسيدگي به 
اين تخلفات، هيچ محدوديت و خط قرمزي وجود ندارد. 
هرچند با توجه به قوانين و مقررات، تا پايان زمان مراحل 

رسيدگي، امكان افشاي هويت اشخاص متخلف ميسر 
نيست اما در صورت صدور راي قطعي، اسامي متخلفان 

منتشر مي شود.
لازم به ذكر است كه اين تخلف از مصاديق ماده ۴6 قانون 
بازار بوده و جرم محسوب مي شود لذا در صورت صدور 
راي قطعي در سازمان بورس كه مي تواند شامل آرايي 
مانند س��لب صلاحيت و جريمه نقدي باشد، متعاقباً 
موض��وع از طريق مراجع قضايي به منظور رس��يدگي 

كيفري مورد پيگيري قرار خواهد گرفت.

تعيينوابلاغنرخخوراكپتروشيميها
اواخرخردادانجامشد

تعيي��ن و ابلاغ نرخ خ��وراك پتروش��يمي ها در اواخر 
خرداد ماه انجام ش��ده است و در جلسه ۱۷ ارديبهشت 
هيات دولت، هيچ تصميم قطعي در اين خصوص غير از 

ارجاع به يك كارگروه و كميته اتخاذ نشده بود.
به گزارش شادا، مركز اطلاع رس��اني و روابط عمومي 
وزارت امور اقتصاد و دارايي در پاس��خ به گزارش مورخ 
۱۴۰2/۴/۷ روزنامه تعادل با تيتر »اهمال يا رانت؟« و 
روزنامه خراسان با تيتر »افشاي ديرهنگام مصوبه اي 

كه بورس را منف��ي كرد!« توضيح داد: موضوع تغيير 
نرخ خوراك پتروش��يمي ها در جلسه ۱۷ ارديبهشت 
هيات وزيران مطرح، لكن تصويب نگرديد، بلكه براي 
بررسي و اعلام نظر كارشناسي به يك كارگروه و كميته  

ارجاع شد.
كميته و كارگروه مذكور اواخر خرداد ماه نتيجه بررسي ها 
را به هيات دولت اعلام نمود و زمان نهايي تصويب و ابلاغ 
مصوبه مذكور اواخر خرداد ماه بوده است و در جلسه ۱۷ 
ارديبهش��ت هيات دولت، هيچ تصميم قطعي در اين 
خصوص غير از ارجاع به يك كارگروه و كميته اتخاذ نشده 
بود. پيش از اين نيز، مديريت نظارت بر ناشران سازمان 
بورس و اوراق بهادار نيز در نامه اي خطاب به شركت ها 
خواستار شفاف س��ازي درباره اخبار و شايعات منتشر 
شده در خصوص نرخ خوراك و سوخت در سال ۱۴۰2 
شده و از شركت هاي مشمول خواسته بود كه در اجراي 
مفاد دستورالعمل اجراي افشاي اطلاعات شركت هاي 
ثبت شده نزد سازمان، در صورت هر گونه تغيير در نرخ 
گاز خوراك يا سوخت داراي آثار مالي با اهميت بر نتايج 
عملكرد شركت، مراتب را در اسرع وقت به همراه آثار مالي 

مربوطه به نحو مقتضي افشا كنند.

نفتدستبهعصاشد

قيمت نفت در معاملات روز دوشنبه بازار آسيا، تغيير 
چنداني نداشت و در انتظار نشانه هاي جديد از نشست 
اوپك و آمار اقتصادي امريكا در هفته جاري، عمده رشد 
اخيرش را حفظ كرد. بهاي معاملات نفت برنت در ۷5 
دلار و ۴3 سنت در هر بشكه ثابت بود. بهاي معاملات 
وس��ت تگزاس اينترمديت هم در ۷۰ دلار و 6۱ سنت 
در هر بشكه ايستاد. با كند شدن رشد اقتصادي امريكا و 
چين كه دو اقتصاد بزرگ جهان هستند، نفت برنت براي 
چهارمين سه ماهه متوالي كاهش پيدا كرد در حالي كه 
وست تگزاس اينترمديت امريكا، براي دومين سه ماهه 
متوالي كاهش داشت. نگراني ها از كندي بيشتر رشد 
اقتصادي كه تقاضا براي سوخت را متاثر خواهد كرد، 
با انتشار آمار تورم امريكا در روز جمعه، تشديد شد. اين 
آمار نشان داد نرخ تورم امريكا همچنان بالاتر از هدف دو 
درصدي بانك مرك��زي مانده و انتظارات براي افزايش 
بيشتر نرخ هاي بهره را تقويت كرد. تحليلگران بانك ملي 
استراليا در يادداشتي نوشتند: اظهارات موافق افزايش 
نرخ بهره همچنان نگراني ها نسبت به دورنماي تقاضا 
را برانگيخته و قيمت ها را تحت فشار كاهشي قرار داده 
است. نرخ هاي بهره بالاتر، ارزش دلار را تقويت كرده و 
كالاها را براي دارندگان ارزهاي ديگر گرانتر كرده و تقاضا 
براي نفت را كمتر مي كند. تحليلگران و اقتصاددانان در 
نظرسنجي ژوئن رويترز، پيش بيني خود از ميانگين 
قيمت هر بشكه نفت برنت در سال 2۰23 را به 83 دلار 
و سه سنت، پايين بردند. نظرسنجي كايشين/اس اند پي 
گلوب��ال از بخش خصوصي نش��ان داد رش��د فعاليت 
كارخانه اي در چين كه بزرگ تري��ن واردكننده نفت 
جهان است هم در ژوئن آهسته شد. با اين حال، بعضي 
از تحليلگران انتظار دارند اقدام عربستان سعودي براي 
كاهش اضافي توليد به ميزان يك ميليون بشكه در روز 
در ژوييه، باعث محدوديت عرضه شده و قيمت ها را در 
نيمه دوم سال بالاتر خواهد برد. همزمان، امريكا به تدريج 
در حال پر كردن مجدد ذخاير نفت استراتژيك است. 
پالايشگاه هاي آسيايي در نظرسنجي رويترز پيش بيني 
كردند كه عربس��تان س��عودي قيمت فروش رسمي 
نفت خود به اين منطق��ه در اوت را كاهش خواهد داد. 
عربستان سعودي در ژوئن، قيمت فروش محموله هاي 
نفتي كه در جولاي به مقصد آسيا بارگيري مي شوند را 
به طور غيرمنتظره افزايش داده بود. تينا تِنگ، تحليلگر 
شركت »سي ام سي ماركتس« در اين باره گفت: كاهش 
توليد اوپك پلاس، قيمت نفت را بالاتر از سطوح كليدي 
نگه داشته و ممكن است كاهش بيشتر توليد از سوي 
اين گروه براي حفظ ثبات بازار انجام شود. با اين حال، 
جديدترين نظرسنجي رويترز نش��ان داد توليد نفت 
اوپك در ژوئن به دليل افزايش توليد عراق و نيجريه كه 
تاثير كاهش توليد ساير اعضاي اين گروه را محدود كرد، 
به ميزان اندكي كاهش داشت. سرمايه گذاران منتظر 
كنفرانسي هس��تند كه هفته جاري به ميزان سازمان 
كشورهاي صادركننده نفت )اوپك( برگزار خواهد شد. 
گزارش روز جمعه ش��ركت بيكرهيوز نشان داد شمار 
دكل هاي حفاري نفت امريكا، هفته گذشته يك حلقه 
كاهش يافت و به 5۴5 حلقه رسيد كه پايين ترين ركورد 
از آوريل سال 2۰22 بود و شمار دكل هاي حفاري گاز با 
شش حلقه كاهش، به ۱2۴ حلقه رسيد كه پايين ترين 
ركورد از فوريه سال 2۰22 بود. بر اساس گزارش رويترز، 
آمار اداره اطلاعات انرژي امريكا نشان داد كه توليد نفت 
امريكا در آوريل به ۱2.6۱5 ميليون بشكه در روز كاهش 

پيدا كرده كه پايين ترين ميزان از فوريه بوده است.

آژانسبينالملليانرژيهشدارداد

مدي��ر اجراي��ي آژان��س بين المللي ان��رژي در 
اظهارات��ي، هش��دار داد كه قيمت ه��اي انرژي 
ممكن اس��ت زمس��تان امس��ال دوباره افزايش 
پي��دا كرده و دولت ها را مجب��ور كند يارانه براي 
مصرف كنندگان فراهم كنند. به گزارش ايس��نا، 
فاتح بيرول در گفت وگو با شبكه خبري بي بي سي 
اظهار ك��رد: اگر احياي اقتص��اد چين از پاندمي 
كوويد ۱۹ در اواخر امسال تسريع شود و سرماي 
زمس��تاني در نيمكره شمالي ش��ديدتر از سال 
گذش��ته باش��د، قيمت ها افزايش پيدا خواهند 
ك��رد. وي خاطرنش��ان كرد: اگر چني��ن اتفاقي 
روي دهد، دولت ها بايد دوباره وارد عمل ش��ده 
و براي مصرف ان��رژي، يارانه تامين كنند. بيرول 
به بي بي سي گفت: در س��ناريويي كه تحت آن، 
اقتصاد چين بسيار قوي اس��ت، انرژي زيادي از 
بازارها خريداري مي كند و زمستان سختي داريم، 
ممكن است شاهد فشار صعودي شديد بر قيمت 
گاز طبيعي باشيم كه به نوبه خود، فشار مضاعفي 
بر مصرف كنندگان وارد مي كند. بعلاوه، خاموشي 
در زمستان كه ممكن است بخشي از اين سناريو 
باشد را نمي توان منتفي دانست. رييس رگولاتور 
انرژي آلمان ماه گذش��ته، هش��دار مش��ابهي را 
براي زمستان امس��ال داده بود. كلاوس مولر در 
گفت وگو با مطبوعات داخلي اظهار كرده بود كه 
بحران انرژي در اروپا هنوز به پايان نرسيده است 
و اگر زمستان سرد باشد، عرضه ممكن است كمتر 
از تقاضا باشد.  طبق گزارش رويترز، مولر در اوايل 
ژوئن گفته بود: در خصوص پر كردن مخازن گاز، 
ما اكنون در سطح متفاوتي نسبت به سال گذشته 
هستيم اما بزرگ ترين عامل، آب و هوا مانده است. 
وي افزوده ب��ود: بحران انرژي هنوز تمام نش��ده 
است. چين همچنان بزرگ ترين عامل تاثيرگذار 
بر قيمت انرژي در ادامه س��ال 2۰23 مانده است. 
روند احياي اقتصادي اين كشور تاكنون، ناهموارتر 
از برآورده��اي اوليه بوده و اين موضوع، به كاهش 
قيمت انرژي در بازارهاي جهاني منجر شده است. 
اما فعاليت صنعتي ممكن است با اقدامات حمايتي 
دولت، تسريع شود و اين امر قيمت ها را براي همه 
خريداران بالات��ر خواهد برد. بر اس��اس گزارش 
اوي��ل پرايس، اگر ب��ه اين م��وارد، احتمال تكرار 
زمستان گرم غيرمعمول سال گذشته و تاثير آن بر 
قيمت و عرضه اضافه شود، ابهامات به ميزان قابل 

ملاحظه اي افزايش پيدا خواهد كرد.

احتمالافزايشقيمتانرژي
درزمستانامسال

جوابيه



بازار س��رمايه در هفته اخير ش��اهد اتفاقات ناگواري بود، 
اتفاقاتي كه باعث س��قوط ش��اخص و وخيم  شدن حال 
پرتفوي ها ش��د. حال سازمان بورس به نبال پيگيري اين 
موضوع اس��ت و قرار است اسامي متخلفيني كه آن زمان 
بازار را خالي كردند منتشر شود و اين عامل باعث شده كه 
حال بازار س��رمايه وخيم شود و سهامداران دوباره اعتماد 
خود را نسبت به بازار از دست دهند. اكنون بازار سرمايه در 
يك شرايط مبهم به سر مي برد و اين ابهام باعث شده كه 
ورود نقدينگي سنگين به چرخه معاملات نداشته باشيم 
و ش��اخص كل نيز در يك محدوده خاص نوس��ان كند. 
پيش از اين بازار سرمايه به شفافيت معروف بود اما اكنون 
با دخالت هاي دستوري بازار ديگر شفاف نيست و به نوعي 
رانت جاي خود را در اين بازار پيدا كرده است.  با وجود اين 
ش��رايط باز هم بورس ارزنده است و اگر دخالت ها نباشد 
و اجازه دهند بازار س��رمايه به حالت معمول و عادي خود 
بازگردد شاهد شرايط بهتري خواهيم بود؛ چراكه بورس 
تنها بازاري است كه در اين شرايط اقتصادي مي تواند در برابر 
تورم ايستادگي كند و سود خوبي به سهامداران بدهد. حال 
بايد ديد كه سياست گذار چه تصميمي براي بازار و تغيير 

شرايط آن خواهد گرفت.

   رونق بورس ادامه دارد؟
مهدي رباطي؛ كارشناس بازار سرمايه، در رابطه با وضعيت 
فعلي بورس بيان كرد: بازار افُت طولاني مدتي را از سال ۹۹ 
ش��روع كرد كه اين افُت تا اسفندماه ۱۴۰۱ ادامه داشت و 
قيمت ها به سطح بسيار پاييني رسيده بود. از انتهاي ۱۴۰۱ 
و ابتداي امسال شاهد بازگشت رونق نسبي در بازار سرمايه 
بوديم. وي با اشاره به اين موضوع كه در بازه زماني انتهاي 
۱۴۰۱ و تا ابتداي امسال بازار سرمايه با چرخشي در روند 
اصلاحي مواجه ش��د، گفت: بازار وارد يك روند صعودي 
جديدي خواهد شد. از نظر رفتار شناسي مي توان انتهاي 
۱۴۰۱ و ابتداي امس��ال را با انتهاي سال ۹۶ و ابتداي ۹۷ 
مقايسه كرد. رباطي در رابطه با صنايع ارزنده بورس تاكيد 
كرد: در سال گذشته و س��ه ماه قبل صنايع بزرگ مانند 
پالايشي ها و فلزات اساسي پيشرو در بازار سرمايه بودند. 
اين صنايع بزرگ چشم انداز خوبي دارند. بورس به صورت 
همگن رشد مي كند يعني زماني كه كليت بورس رشد كند 
گروه هاي عقب مانده نيز با رونق بازار هماهنگ مي شوند. 
البته رشد اين ش��ركت هاي عقب مانده بر اساس اخبار و 
شايعات است و روي آنها نمي توان سرمايه گذاري بلند مدت 
كرد. اين كارشناس بازار سرمايه با بيان اينكه افرادي كه در 
صنايع خودرويي سرمايه گذاري كردند نسبت به شاخص 
كل و شركت هاي بزرگ بازدهي كمتري را به دست آوردند، 
تاكيد كرد: بازار سرمايه در ارديبهش��ت و خرداد ماه وارد 
يك اصلاح موقت ش��د در اوايل تير ماه بازار به كف اصلاح 
خود خواهد رسيد و تا مهرماه رونق نسبي را در بازار شاهد 
خواهيم بود. وي به ايبنا گفت: بورس در ده س��ال گذشته 
توسعه زيادي داشت، چون در اين سال ها هيچ ابزاري در 
بازار سرمايه وجود نداشت و فقط افراد مي توانستند سهام 
خريداري كنند، اما هم اكنون اين بازار توس��عه پيدا كرده 
و افراد با هر ميزان از رس��يك پذيري قدرت انتخاب دارند. 

رباطي خاطرنش��ان كرد: افرادي كه ريس��ك پذيري آنها 
صفر است مي توانند از صندوق هاي با درآمد ثابت استفاده 
كنند همچنين افرادي كه مي خواهند ريس��ك كمتري 
متحمل شوند از صندوق هاي مختلط استفاده مي كنند. 
صندوق هاي اهرمي نيز براي افراد پر مناسب است. افرادي 
كه علاقه مند به سرمايه گذاري در بورس هستند بايد با علم 
به مخاطرات يا شناختن ميزان ريسك پذيري خود با استفاده 
از روش غيرمستقيم از طريق صندوق هاي سرمايه گذاري، 
مشاوره سرمايه گذاري و شركت هاي سبدگردان اقدام به 
سرمايه گذاري در بورس كنند. افراد حرفه اي نيز مي توانند 
به اين بازار به صورت مستقيم ورود كنند. اين كارشناس 
بازار س��رمايه بيان كرد: افراد براي ورود به بازار س��رمايه 
بايد ديد بلندمدت داشته باشند. سرمايه گذاري از طريق 
صندوق ها در ۱۰ س��ال گذشته نسبت به سرمايه گذاري 
مستقيم بازدهي بيشتري داشته است. صنايع خودرويي، 
مالك دارايي هاي زيادي هستند، اما براي سهامداران خود 
دارايي اهميتي ندارد، چون اين صنعت در ايران مزيتي ندارد 
در حالي كه صنايع پتروشيمي، پالايشي و سيماني داراي 
مزيت هستند بنابراين سرمايه گذاري در صنعت خودرو 
زماني ارزشمند است كه ايران با ساير كشورهاي اروپايي 
روابط خوبي داشته باشد در اين شرايط اين صنعت به به 
سودآوري خواهد رسيد. رباطي با بيان اينكه بهبود و گشايش 
در مسائل سياس��ي و اقتصادي به نفع بازار سرمايه است، 
گفت: از چند ماه گذشته شاهد روابط خوب با كشورهاي 
عربستان و چين بوديم به هر ميزاني كه تنش زدايي با خارج 
كاهش پيدا كند آرامش به اقتصاد بر مي گردد و به تبع آن 

بازار سهام نيز براي س��رمايه گذاري به جايي امن تبديل 
مي شود، اما تعدادي از افراد اين سوال را مطرح مي كنند كه 
آيا بهبود وضعيت اقتصادي باعث كاهش نرخ دلار مي شود 
و به دنبال آن باعث ريزش بورس مي شود؟ بايد بگوييم با 
ثبات دلار صادرات براي شركت ها تسهيل مي شود و هزينه 
جانبي آنها نيز كاهش پيدا مي كند و در نهايت شركت ها از 
شرايط اقتصادي و ثبات دلار منتفع خواهند شد. در واقع 
ثبات اقتصاد و بازار ارز ابتدا باعث رشد توليد و صنايع خواهد 
شد كه اين شرايط باثبات بازار سرمايه را به بهترين بازار براي 

سرمايه گذاري تبديل خواهد كرد.

   بازار از دريچه معاملات
شاخص كل بورس تهران در پايان معاملات سومين روز 
كاري هفته يعني دوش��نبه، ۱۲ تير با ۲۶ هزار و ۴۳ واحد 
افزايش، در ارتفاع ۲  ميليون و ۱۸۳ هزار واحدي ايس��تاد.

ش��اخص هم وزن با هش��ت هزار و ۴۵۴ واحد افزايش به 
۷۶۳ هزار و ۳۵۱ واحد و ش��اخص قيم��ت با چهار هزار و 
۸۹۹ واحد رشد به ۴۴۲ هزار و ۴۰۲ واحد رسيد. همچنين 
بيش از ۱۱ ميليارد و ۵۱۶ ميليون سهم، حق تقدم و اوراق 
بهادار به ارزش ۸۵ هزار و ۹۵۸ ميليارد ريال معامله ش��د. 
فولاد مباركه اصفهان )فولاد( با سه هزار و ۵۳۲ واحد، 
صنايع پتروشيمي خليج فارس )فارس( با ۲ هزار و ۹۷۲ 
واحد، پالايش نفت بندرعباس )شبندر( با ۲ هزار و ۱۸۷ 
واحد، ملي صنايع مس ايران )فملي( با يك هزار و ۴۹۰ 
واحد، پالايش نفت اصفهان )شپنا( با يك هزار و ۳۱۵ 
واحد، پتروشيمي نوري )نوري( با يك هزار و ۵۵ واحد 

و گسترش نفت و گاز پارسيان )پارسان( با ۹۳۸ واحد 
تاثير مثبت بر شاخص بورس داشتند. در مقابل بانك 
ملت )وبملت( با ۲۱۴ واحد، ش��ركت سرمايه گذاري 
غدير )وغدير( با ۱۹۸ واحد، مبين انرژي خليج فارس 
)مبين( با ۱۵۶ واحد، پس��ت بانك ايران )وپس��ت( با 
۶۳ واحد، گروه مالي ش��هر )شهر( با ۵۴ واحد و لوله و 
ماشين سازي ايران )فلوله( با ۵۱ واحد، تاثير منفي بر 
شاخص بورس داشتند. گروه مالي شهر )شهر(، بانك 
ملت )وبملت(، ايران خودرو )خودرو(، سايپا )خساپا(، 
سيمان اصفهان )سصفها(، گسترش سرمايه گذاري 
ايران خودرو )خگس��تر(، ماشين سازي ايران )فلوله( 
و ايران خ��ودرو )خودرو( در نمادهاي پُرتراكنش قرار 
داش��تند. خودرو هم در معاملات صدرنشين برترين 
گروه هاي صنعت شد و در اين گروه يك ميليارد و ۳۳۶ 
ميليون برگه سهم به ارزش ۶ هزار و ۵۰۷ ميليارد ريال 
دادوستد شد. ش��اخص فرابورس نيز بيش از ۲۶۴ واحد 
افزايش داشت و به ۲۸ هزار و ۲۶۶ واحد رسيد.در اين بازار 
بيش از هفت ميليارد و ۹۳۸ ميليون برگه سهم و اوراق مالي 
داد و ستد شد. سنگ آهن گهرزمين )كگهر(، پتروشيمي 
تندگويان )ش��گويا(، ف��ولاد هرمزگان جن��وب )هرمز(، 
پتروشيمي زاگرس )زاگرس(، مجتمع جهان فولاد سيرجان 
)فجهان( و داروس��ازي دانا )ددانا( تأثير مثبت بر شاخص 
فرابورس داشتند.در مقابل پليمر آريا ساسول )آريا(، سپيدار 
سيستم آريا )سپيدار(، نفت پاسارگاد )شپاس(، ايران خودرو 
ديزل )خاور(، پتروشيمي مارون )مارون( و بهار رز عاليس 
چناران )عاليس( با تأثير منفي بر اين شاخص همراه بودند.
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دولت امنيت سرمايه گذاري  را
به خطر مي اندازد؟

فرداي اقتصاد| همايون دارابي، كارشناس ارشد 
بازار س��رمايه معتقد است، با نگاهي به تصميمات 
دول��ت، وضعيت اقتصاد و بنگاه ه��ا در آينه بورس 
مش��اهده مي ش��ود كه رفتار بازار عقلايي اس��ت. 
تصميمات اتخاذ ش��ده در حوزه گروه هايي نظير 
خودرو و پتروشيمي نش��ان مي دهد كه رفتار بازار 

عقلايي است، هر چند از روي درد.
وي افزود: دست نامريي كه اكنون بازار سهام را تحت 
فشار قرار داده اس��ت در واقع به مواردي همچون 
قيمت گذاري دس��توري، نرخ بهره ب��الا و نرخ ارز 
نادرست باز مي گردد.ركود فعلي در تمامي بازارها 
ناش��ي از نرخ بهره بالا و سياس��ت انقباضي شديد 

دولت است.
دارابي تاكيد كرد: نرخ گاز پتروشيمي ها با تصميمي 
كاملا اش��تباه ب��ا تغيي��ر مواجه ش��د. بنگاه هاي 
پتروشيمي نه براي بازار داخل بلكه براي بازارهاي 
جهاني طراحي ش��ده اند. ساختارها در دنيا عمدتا 
ثابت هس��تند، زماني كه دولت س��اختار را تغيير 
مي دهد به اين معني است كه امنيت سرمايه گذاري 
در كلان ترين حالت خود به هم مي خورد. بنگاهي 
كه براي ۲۰ س��ال بايد برنامه ري��زي كند، اكنون 

برنامه ريزي هاي آن هفتگي شده است.
اين تحليلگر بازار س��رمايه تصري��ح كرد: صنعت 
پتروشيمي كشور بايد با عربستان، كانادا، آمريكا و 
اروپا رقابت كند اما در اين كوران رقابت هيچ ابزاري 

براي پيشروي وجود ندارد.
وي خاطرنشان كرد: در خوراك مايع جايگاهي در 
دنيا نداريم. در حوزه گاز هم مش��اهده مي شود كه 
اغلب طرح هاي توسعه فعال نيستند. پتروشيمي 
مارون طرح توسعه اي به نام بوشهر را وارد فاز اجرايي 

مي كند، اين طرح اكنون زيانده شده است.
به گفته دارابي امضاي نامه مديران پتروشيمي مبني 
بر ضرورت تعطيلي واحدها در صورت تداوم وضعيت 
فعلي شجاعانه است. اگر تصميمات درست بود طبعا 
با شاخص مثبت همراه بوديم. در تمام دنيا شاخص 
بورس نشان دهنده صحت يا اشتباه تصميم گيري 

در سطح كلان اقتصاد است.
اين كارشناس بازار سرمايه تاكيد كرد: دولت نبايد 
در بخش نفت و گاز حضور داشته باشد. دولت بايد 
كالاهاي عمومي را عرضه كند. زماني كه دولت وارد 
اقتصاد مي شود تجربه نشان داده است كه شرايط 
بهتر ايجاد نخواهد ش��د. در واقع دولت با توجه به 
تعهدات موجود در لايحه بودجه، دريافت منابع از 

شركت ها را در دستور كار خود قرار مي دهد.

كمك به توسعه بازار
با راه اندازي صندوق هاي

چند كالايي بورس كالا
باشگاه خبرنگاران| خش��ايار دادمنش گفت: 
صندوق هاي چن��د كالايي اين فرص��ت را فراهم 
مي كنند كه افراد با خريد ي��ك صندوق همزمان 
چند كالا را داشته باشند و از مزيت ها و آپشن هاي 
وسيع تري بهره ببرند. وي اظهار كرد: رفع موانع بر 
سر راه اندازي اين نوع صندوق ها بايد در اولويت باشد 
چرا كه علاوه بهره ب��ردن از مزيت هاي فراوان اين 
صندوق ها كمك به پويايي، توس��عه و رشد بازار ها 
هم بدنبال خواهد داشت به گونه اي كه هرچه تنوع 
صندوق ها بيشتر باشد، افراد براي سرمايه گذاري 

در بخش غير مستقيم بيشتر تشويق خواهند شد.
اين كارش��ناس بازار س��رمايه گفت: صندوق هاي 
كالايي با مزيت هايي از جمله افزايش امنيت )كاهش 
سرقت(، كاهش هزينه ها )هزينه نگهداري فيزيكي 
كالا و جابه جايي( و شفافيت براي سهامداران همراه 
هستند صندوق هاي چندكالايي هم علاوه بر اين 
مزيت هاي تنوع سرمايه گذاري را افزايش مي دهند.

آراسته مدير بازار مش��تقه و صندوق هاي كالايي 
بورس كالا پيش از اين گفته بود، يكي از علت هاي 
اين وقفه بحث ماليات بر ارزش افزوده گواهي سپرده 
است كه در بحث كشاورزي چند صندوق را داريم 
و درخواس��ت هاي جديدي براي محصولات ديگر 

هم وجود دارد.

مافياي خودرو مانع ادامه عرضه 
خودرو در بورس كالا شد

بازارني�وز| س��يد كاظم موس��وي، نايب رييس 
كميس��يون اقتصادي مجلس ش��وراي اس��لامي 
پيرامون عرضه خودرو در بورس كالا اظهار كرد: در 
طول ساليان اخير خودرو از جمله كالا هايي بود كه 
همواره مورد سوءاس��تفاده دلالان قرار مي گرفت، 
اما سرانجام با عرضه كوتاه مدت آن در بورس كالا، 
اين محصولات براي مدت زم��ان كوتاهي از گزند 

سوداگري دلالان در امان ماند.
نايب رييس كميسيون اقتصادي مجلس افزود: با 
عرضه خودرو در ب��ورس كالا، اين محصول بدون 
تبعيض، به دور از دس��ترس دلالان و در شرايطي 
ش��فاف و س��لامت در اختيار مردم و به طور خاص 
متقاضيان واقعي ق��رار مي گرفت، اما حالا با توقف 
آن، روند عرضه خودرو به شرايط قبل بازگشته است.

وي تاكيد كرد: يقيناً در هر بستري كه فرايند امور 
سمت و س��ويي عادلانه به خود بگيرد، مافياي آن 
حوزه براي حفظ منافع خود، از ادامه فعاليت آن بستر 
جلوگيري مي كند. توقف عرضه خودرو در بورس 
كالا هم كه اخيراً به وقوع پيوسته گواهي عيني براي 
تصديق اين امر است، چرا كه با ادامه اين امر دست 
عده اي خاص از صنعت و بازار خودرو قطع ش��ده و 

منافع آنها از بين مي رود.
موسوي در پايان تاكيد كرد: با توجه به نكات مذكور، 
توقف عرضه خودرو در بورس كالا را اقدامي مي دانم 

كه از سوي مافياي خودرو صورت گرفته است.

سرعت بخشي به اسقاط
خودروهاي فرسوده با بورس انرژي
محمود مشهدي ش��ريف درخصوص راهكارهاي 
سرعت بخشي به فرايند اسقاط خودروهاي فرسوده، 
استفاده از گواهي صرفه جويي انرژي و عرضه آن در 
بورس انرژي را براي تشويق صاحبان خودروهاي 
فرس��وده به جايگزيني خودرو خود با يك خودرو 

نو موثر دانست.
مشهدي شريف با استناد به ماده ۸ قانون هواي پاك 
بيان كرد: دولت مي تواند طرح گواهي صرفه جويي 
ان��رژي را اجرايي كرده و براي جلوگيري از رش��د 

نقدينگي در بورس انرژي عرضه كند.
به گفته اين مقام صنفي، بر اساس سياست تشويقي 
پيش��نهاد ش��ده، دولت مابه التفاوت سوخت يك 
خودرو فرسوده با يك خودرو نو كه سالانه ۳۰ تا ۴۰ 
ميليون تومان است را محاسبه كرده و طي يك طرح 
پنج ساله، هزينه يك سال را به مالك خودرو فرسوده 

پرداخت مي كند.
او با اش��اره به مصرف بالاي خودروهاي فرس��وده 
و يارانه س��وختي ك��ه دولت به مال��كان خودروها 
مي پ��ردازد، اف��زود: اگ��ر روند روبه رش��د مصرف 
سوخت كنترل و مديريت نشود، ظرف چهار سال 
آينده ناگزير خواهد بود حجم بيش��تري از بنزين 
مصرفي در اي��ران را از مس��ير واردات تامين كند. 
اين مساله درخصوص خودروهاي فرسوده ديزلي 
وحش��تناك تر است، اما با نوس��ازي در اين بخش 
بيش از ۵۰ درصد صرفه جويي در مصرف گازوئيل 

رخ خواهد داد.

چقدر سود سنواتي پرداخت شد؟
شركت سپرده گذاري مركزي اوراق بهادار و تسويه 
وجوه اعلام كرد: پرداخت سود سنواتي سهامداران 
توسط س��مات از طريق س��جام در بهار امسال در 
مقايسه با مدت مش��ابه سال گذشته، با رشد ۲۰۰ 

درصدي مواجه شده است.
اطلاعات منتشر ش��ده در خصوص جزييات واريز 
مطالب��ات جاري و س��نواتي س��هامداران در بهار 
امسال نش��ان مي دهد كه در اين بازه زماني، هزار و 
۳۰۰ ميليارد تومان سود سنواتي از سوي سمات به 
حساب سهامداران واريز شده و اين در حالي است 
كه در مدت مشابه سال گذشته، ۴۳۶ ميليارد تومان 
مطالبات سنواتي با سجام پرداخت شده بود كه براي 
بهار سال جاري يك رشد بيش از ۱۹۸ درصدي را 
رقم زده است. بر اس��اس اين گزارش، در اين دوره 
زماني، ۶۲ شركت، سود سنواتي ۱۰ ميليون و ۳۷۴ 
هزار و ۸۵۸ س��هامدار را كه شامل يك هزار و ۳۰۵ 
ميليارد و ۸۱۷ ميليون تومان مي شود، با استفاده 
از س��امانه جامع اطلاعات مشتريان )سجام( واريز 
كرده ان��د. همچنين در طي ۳ ماه فصل اول س��ال 
جاري، ۶۷ ناشر، سود جاري ۶ ميليون و ۷۳۰ هزار 
و ۷۸۰ س��هامدار كه شامل ۷ هزار و ۶۰۷ ميليارد و 
۴۲ ميليون تومان مي شود، توسط سمات و از طريق 

سامانه سجام واريز كرده اند.

صندوق ها راهكار نجات بازار
بازار سرمايه| برزو حق شناس، كارشناس بازار سرمايه 
بيان كرد: اقدام بس��يار مناسبي كه بعد از اتفاقات سال 
۱۳۹۹ در بازار س��رمايه ما صورت گرفت، تنوع بخشي 
به صندوق هاي س��رمايه گذاري بود. وي افزود: تعدد و 
تنوع صندوق هاي سرمايه گذاري موجب مي شود هم 
از رشدهاي حباب گونه )مشابه رشد سال ۱۳۹۹( و هم 
از ريزش هاي سنگين در بازار سرمايه جلوگيري شود. 
اميدوارم اقدامات اينچنيني توسط سازمان بورس ادامه 
داشته باشد و تنوع بخشي صندوق هاي سرمايه گذاري به 
صندوق هاي بيمه و بازنشستگي هم تسري يابد. اين اقدام 

مي تواند اتفاق بسيار مبارك براي كل اقتصاد ما باشد.
حق ش��ناس با اش��اره ب��ه مزاي��اي تنوع بخش��ي به 
صندوق ه��اي س��رمايه گذاري اظهار ك��رد: اين تنوع 
بخشي موجب مي شود، رقابت ايجاد شده و علاقه مندان 
به سرمايه گذاري، حق انتخاب بيشتري داشته باشند. 
چنانچه تنوع بخشي به صندوق هاي بازنشستگي هم 
تس��ري پيدا كرده و اين جريان تس��ريع شود؛ انحصار 
شكسته شده و اشخاصي كه در سنوات آينده بازنشسته 

خواهند شد، قطعاً منتفع خواهند شد.
وي ادام��ه داد: با توج��ه به اخبار مثبتي ك��ه در مورد 
راه اندازي صندوق هاي بازنشس��تگي تكميلي مطرح 
شده، مي توان انتظار داشت مردم انتخاب هاي بيشتري 
براي سرمايه گذاري منابع خود جهت دوران بازنشستگي 
داش��ته باش��ند. همانطور كه مي دانيد در حال حاضر 
صندوق هاي بازنشستگي بزرگ كشور ما با مشكلاتي 
دست و پنجه نرم مي كنند و شايد از اين بابت نگراني هايي 
وجود داشته باش��د. در صورت راه اندازي صندوق هاي 
بازنشس��تگي تكميلي توس��ط بخ��ش خصوصي، با 
سرمايه گذاري مناسب و صحيح منابعي كه جذب اين 
صندوق ها خواهد ش��د، مي توان دوران بازنشستگي 
مطمئن تري براي بازنشستگان سال هاي آينده رقم زد.

»ناما« ۱۴ تير عرضه اوليه مي شود
روز چهارش��نبه ۱۴ تيرماه، ۱۲۶ ميليون س��هم 
معادل ۱۲ درصد از كل س��هام ش��ركت توليدي 
مخازن گاز طبيعي آسيا ناما به روش حراج در نماد 
معاملاتي »ناما« در بازار دوم فرابورس ايران عرضه 
مي ش��ود.اين عرضه اوليه صرفا براي صندوق هاي 
سرمايه گذاري در سهام و مختلط خواهد بود و هر 
كد معاملاتي حداكثر مجاز به خريد ۴ ميليون و ۵۰۰ 

هزار سهم است.
متعهد عرضه گروه مديريت سرمايه گذاري اميد و 
متعهد خريد شركت تامين سرمايه لوتوس پارسيان 
است. همچنين صندوق سرمايه گذاري اختصاصي 
بازارگرداني گوهر فام اميد به عنوان بازارگردان اين 

نماد ايفاي نقش خواهد كرد.

»تعادل«بررسيميكند

فشار ابهام روي بورس

بازگشت خسارت به جيب افراد زيان ديده
آيين گشايش شعبه شوراي حل اختلاف تخصصي بازار 
سرمايه با حضور مجيد عشقي )رييس سازمان بورس و اوراق 
بهادار(، حجت الاسلام والمسلمين منتظري )دادستان كل 
كشور(، حجت الاسلام والمسلمين صادقي )رييس مركز 
توس��عه حل اختلاف( و س��اير مديران و كارشناسان قوه 

قضاييه، بازار سرمايه و خبرنگاران برگزار گرديد.
شعبه شوراي حل اختلاف تخصصي بازار سرمايه به منظور 
اجراي ميانجي گري با هدف جبران س��ريع و حداكثري 
خس��ارات ناش��ي از جرايم بورس��ي وارده به فعالان بازار 
سرمايه در چارچوب قوانين جاري كشور در راستاي ماده 
)۱( دستورالعمل ساماندهي رسيدگي به پرونده هاي بازار 
س��رمايه ايران با همكاري مركز توسعه حل اختلاف قوه 
قضاييه و س��ازمان بورس و اوراق بهادار در محل سازمان 
بورس تشكيل مي شود. متن ماده مذكور بدين شرح است: 
به منظور استفاده از رويكرد عدالت ترميمي و صلح و سازش 
در رسيدگي به پرونده هاي بازار سرمايه، مركز توسعه حل 
اختلاف با همكاري س��ازمان بورس و اوراق بهادار نسبت 
به اختصاص ش��عب ش��وراي حل اختلاف و اس��تفاده از 

ميانجگيري اقدام كند.

   همكاري سازنده سازمان بورس
و  قوه قضاييه منجر به اصلاح برخي از 

مقررات شده است
مجيد عش��قي در آيين افتتاح ش��وراي حل اختلاف 
شعبه تخصصي بازار سرمايه، گفت: يكي از ظرفيت هاي 
مغفول مانده كه مي تواند به بازار سرمايه كمك كند، 
شوراي حل اختلاف است.قطعا با توجه به پيچيدگي 
بازار س��رمايه و حساس��يت اين بازار، اختلاف هايي 
به وج��ود مي آيد كه وجود چنين مركزي بس��ياري 
از چالش ه��ا را برط��رف مي كن��د. وي اف��زود: بيش 
از ۶۰ ميلي��ون نفر در بازار س��رمايه فعال هس��تند و 
افتتاح شوراي حل اختلاف مي تواند كمك زيادي به 
جمع بندي ابهامات و تس��ريع رسيدگي به پرونده ها 
كند. عشقي تاكيد كرد: خوشبختانه سازمان بورس 
و قوه  قضاييه تعامل و همكاري خوبي با يكديگر دارد 
و اقدامات گسترده اي در حوزه پيشگيري انجام شده 
است. همكاري سازنده اين دو دستگاه بعضا منجر به 
اصلاح مقررات بازار و رويه ها شده است. دستورالعمل 
هشت بندي توسط رياست قوه قضاييه در سال هاي 
گذشته تهيه ش��د كه استفاده از ظرفيت شوراي حل 

اختلاف جزو ماده يك اين دستورالعمل است. 

   پيگيري پرونده هاي بازار سرمايه
 پيش از ارجاع به دادگاه، هدف تشكيل 

شوراي حل اختلاف
مجيد عشقي گفت: يكي از دغدغه هميشگي ما و مسوولان 
قوه قضاييه  پرونده هاي بازار سرمايه هستند؛ چرا كه قوانين 
و مقررات خاصي بر آنها حاكم است. عدم اطلاع قضات از 
اين قوانين، مي تواند روند دادرس��ي را تغيير دهد. در اين 
راستا آموزش قضات و برگزاري دوره هاي ويژه را در برنامه 
داشته ايم كه نتايج بسيار خوبي داشت. عشقي ادامه داد: 
يكي  ديگر از برنامه هاي مشترك ما با قوه قضاييه، افشاي 
آرا ی كيفري و تخلفاتي بود كه در سايت سازمان منتشر 
شد. اين اقدام آثار خوبي در كاهش تخلفات خواهد داشت. 
رييس سازمان بورس تصريح كرد: هدف ما از تاسيس شعبه 
تخصصي شوراي حل اختلاف در سازمان بورس پيگيري 
پرونده هاي بازار سرمايه پيش ارجاع به دادگاه است. بعضي 
از اين پرونده ها ش��اكي خصوصي دارند و ممكن است در 
دادگاه طول بكشند يا روند دادرسي به درستي پيش نرود. 
مسوولان و مديران اين شعبه كارشناس و متخصصان بسيار 

باسابقه هستند.

   بازگشت خسارت به جيب ۱۰ هزار 
زيان ديده، با پيگيري تخصصي يك پرونده

مجيد عش��قي گفت: مديران ش��وراي حل اختلاف بازار 
سرمايه مي توانند به درستي تشخيص دهند كه اگر طرفين 
دعوي خواستار سازش شدند، از اطاله دادرسي جلوگيري 
شود و همين جا همه مسائل حل و فصل شود. وي اظهار 
كرد: سال گذشته رسيدگي به يك پرونده در قوه قضاييه 
به شكل تخصصي صورت گرفت و باعث شد بالغ بر ۱۰ هزار 
نفر خس��ارت ديده از يك تخلف، خسارت خود را دريافت 
كنند. منابعي كه قاضي تشخيص داد از متهمان دريافت 

شد و به حساب شاكي ها واريز كرديم.
عشقي تصريح كرد: اميدواريم با اين روش بتوانيم متهمان 
را مسووليت پذير كنيم. اين شعبه در مواردي ممكن است 
منجر به حفظ آبروي افراد هم بش��ود؛ يا ممكن است در 
مواردي منجر به تخفيف مجازات و ترك تعقيب ش��ود. 
راه ان��دازي اين ش��عبه همچنين مي توان��د باعث تامين 
خسارات زيان ديدگان و متنبه شدن متهمان بشود. عشقي 
ادامه داد: وجود چنين ابزارهايي كمك خواهد كرد كه بازار 
سرمايه سالمي داشته باشيم. اصلي ترين وظيفه سازمان 
بورس، حفاظت از حقوق سهامداران است و در همين راستا 

بايد از تمام  ظرفيت هاي موجود استفاده بشود.

   كدهايي كه احتمال تخلف داشته اند
 در حال بررسي هستند

مجيد عشقي رييس سازمان بورس در جمع خبرنگاران 
و در حاشيه آيين گشايش شعبه شوراي حل اختلاف 
تخصصي بازار سرمايه، اظهار كرد: نرخ خوراك صنايع 
توسط دولت ابلاغ شد اما به سازمان بورس ابلاغ نشده 
است. استفاده كنندگان از اين بخشنامه ناشران هستند 
كه بخش��نامه بايد به نحو درس��تي به آنها ابلاغ شود. 
رييس سازمان بورس بيان كرد: موضع سازمان بورس 
مش��خص اس��ت و با توجه به ميزهاي صنعت برگزار 
شده، پيشنهاد خود را براي نرخ خوراك ارايه كرديم. 
دارندگان اطلاعات نهان��ي و تمامي تخلفات ديگر به 
واسطه سامانه هاي اطلاعاتي رصد مي شود و هرگونه 
تخلفي را بررسي مي كنيم؛ اگر موضوع خاصي كشف 
شود حتما پرونده تشكيل ش��ده و معرفي به دادگاه 
انجام خواهد شد. عشقي افزود: در حال حاضر كدهاي  
معاملاتي و زياني كه براي سهامداران به وجود آمده در 
حال بررسي اس��ت و اگر كشفي بشود قطعا به عنوان 
وقوع جرم پيگيري خواهد ش��د.در صورت شناسايي 
تخلف، افشاي اطلاعات خواهيم داشت و اسامي افراد 
متخلف منتشر مي ش��ود. زمان تعيين و تكليف اين 
مساله بستگي به ابعاد پرونده دارد اما موضوع در حال 

بررسي است.

   تقويت و پشتيباني از بازار سرمايه
حجت الاسلام والمسلمين محمدجعفر منتظري دادستان 
كل كشور در آيين افتتاح شوراي حل اختلاف تخصصي 
بازار س��رمايه بيان كرد: امروز ش��اهد افتتاح اولين شعبه 
شوراي حل اختلاف سازمان بورس هستيم. ما وظيفه خود 
مي دانيم در جهت تقويت اين امر مهم در حد توان كمك 
كرده و در اين خصوص حمايت و پشتيباني دادستاني كل 
كشور انجام شود. حجت الاسلام والمسلمين محمدجعفر 
منتظري افزود: اهميت بازار سرمايه به قدري است كه در 
سه سال گذشته زماني كه شاهد پايين آمدن بورس بوديم، 
ديديم كه اين وضعيت چه اثر منف��ي در اقتصاد، توليد و 
در بازار س��رمايه به وجود آورد. جايگاه س��رمايه و ثروت و 
اقتصاد در جامعه بسيار مهم و بي بديل است. دادستان كل 
كشور اضافه كرد: بقاي مسلمين و اسلام در اين است كه 
سرمايه و اقتصاد جامعه در دست كساني باشد كه مسير كار 
اقتصادي و مسير منتهي به حق را مي داند و حق را از ناحق 
تش��خيص مي دهد و خوب كار مي كند و سرمايه را به كار 

مي گيرد. نابودي اسلام و جامعه مسلمين در اين است كه 
ثروت و اقتصاد جامعه در دست كساني باشد كه نه حق را 
مي شناسند و نه سرمايه را در مسير درست به كار مي گيرند. 
نقش سازمان بورس در اينكه اين ۲ مولفه به كار گرفته شود، 

بسيار مهم است.

   سازمان بورس پيگير پرونده هاي نيمه تمام 
دوره هاي گذشته باشد

حجت الاسلام والمسلمين محمدجعفر منتظري بيان كرد: 
مديران بورس آن زماني موفق خواهند بود كه از كساني كه با 
ترفندها و اطلاعاتي كه در پشت پرده در اختيار دارند، رانت 
اطلاعاتي دارند و به دنبال بر هم زدن نظام بازار س��رمايه 
هستند، جلوگيري كند. دادستان كل كشور افزود: زيادي 
انجام شد تا سازمان بورس، شفاف شود. اگر شفاف سازي 
وجود داش��ته باشند عده اي نمي توانند از اطلاعات پشت 
پرده استفاده كنند و يك شبه ميليارد تومان به جيب بزنند و 
هزاران نفر به زمين بخورند. وي گفت: درگذشته و در برخي 
از بدنه مديريتي سازمان بورس، اهتمام لازم براي بررسي 
مشكلات حقوقي و قضايي را شاهد نبوديم، پس از تغييرات 
در دولت و سازمان بورس تا حدودي اين مشكلات حل شد 

و بايد موارد موجود در اين حوزه برطرف شود.
وي ادامه داد: اگر حقي در گذش��ته ضايع شده باشد، 
گذشت زمان حق را از ببين نمي برد. مسوولان سازمان 
بورس موظف هستند كه اگر پرونده اي تشكيل شده و به 

نتيجه نرسيد، مصرانه آن را به نتيجه برسانند.

   كاركرد شوراي حل اختلاف بازار سرمايه 
چيست؟

حجت الاسلام والمسلمين محمدجعفر منتظري بيان 
كرد: اختلافات حقوقي ميان طرفين درگيري در بازار 
سرمايه، گاهي اوقات قابل طرح در شوراي حل اختلاف 
است تا اين شورا طرفين درگيري را براي مذاكره دور 
هم جمع ك��رده تا گره از كار بگش��ايد؛ در اين حالت 
طرفين درگيري بايد مشخص و معين باشند. دادستان 
كل كشور تاكيد كرد: برخي از پرونده ها كه يك طرف 
آن مش��خص و در طرف ديگر با سهامداران متعدد و 
ميليوني طرف هس��تيم، ماجراي بررسي آن پرونده 
متفاوت خواهد بود. در اين صورت رسيدگي به جرم به 
دستگاه قضايي واگذار مي شود. با لحاظ كردن تنوع و 
تخصص موضوعات بازار سرمايه، اعضاي شورا نيز بايد 

تخصص لازم براي بررسي پرونده ها را داشته باشند.



گروه راه و شهرسازي|
عليرضا زاكاني، ش��هردار تهران از س��اخت ترامواي 18 
كيلومتري در پايتخت با هزينه 200 ميليون يورو خبرداد 
و گفت: تمام مطالعات انجام شده و به احتمال زياد، هفته 

آينده تفاهم نامه در اين زمينه امضا مي شود.
ديروز زاكاني نه تنها درباره چگونگ��ي ايجاد مازاد درآمد 
19 هزار ميليارد توماني شهرداري تهران در سال گذشته 
و همچنين ش��يوه صرف آن به روشني سخن نگفت، كه 
پيمانكار ترامواي 18 كيلومت��ري در خط يك بي آرتي از 
ترمينال شرق تا ميدان آزادي را نيز معرفي نكرد. البته او در 
پاسخ به سئوالي درباره ارسال مطالعات تراموا به كميسيون 
تخصصي شورا به طور ضمني به »طرف خارجي« اشاره كرد 
و گفت: من گفتم مطالعات تكميل شده بازديدهاي مفصل 
و جلس��ات زيادي با طرف خارجي داشته ايم. بايد برخي 

مخاطرات مانند نحوه برق دهي و كابل بالا سر انجام شود.
به گفته زاكاني، احداث تراموا مقرون به صرفه و صلاح است 
و پيش بيني كرده ايم سالانه 55 ميليون مسافر مي توانند از 
طريق اين خط جابه جا شوند. شهردار تهران تأكيد كرد: اين 
تراموا ظرف مدت 18 ماه ساخته مي شود و به احتمال زياد 

از سال جاري آغاز به كار مي كند.
به گزارش فارس، شهردار تهران در پاسخ به سوالي مبني 
بر اينكه هنوز مطالعات تراموا به كميسيون تخصصي شورا 
ارسال نشده است؟گفت: من گفتم مطالعات تكميل شده 
بازديدهاي مفصل و جلس��ات زيادي ب��ا طرف خارجي 
داش��ته ايم. بايد برخي مخاطرات مانند نحوه برق دهي و 
كابل بالا سر انجام شود. نهايتا در نوع جديد تراموا كه تنها 
دو سال اس��ت به بازار آمده اين مشكلات برطرف شده ما 
هنوز مطالعات را به كميس��يون تخصصي شورا نداده ايم 
اما اين كار انجام مي ش��ود س��اخت تراموا صرفه و صلاح 
اقتصادي داريم در سفر اخيري كه به بروكسل داشتيم از 
تراموا استفاده مي كردند البته در بسياري از كشورها هم 

اين امر رخ مي دهد.

    هزينه 200 ميليون يورويي ساخت تراموا
وي در خصوص اينكه چقدر بودجه براي س��اخت تراموا 
در تهران لازم است؟ گفت: ما براي سقف مطالعات تراموا 
بودجه اي درنظر گرفتيم. كل بودجه شهرداري 76 هزار و 
850 ميليارد تومان است و امروز بيش از يك سوم محقق 
شده است. به همين دليل براي ساخت تراموا اعتبار لازم 
را داريم كه همين امسال هم بايد شروع كنيم و بعد متمم 
ببريم و اصلاحيه بودجه را بگيريم. تفاهم نامه به زودي بسته 

مي شود و هزينه ساخت تراموا 200 ميليون يورو است.

  هزينه كرد مازاد درآمد 1401؟
او همچنين در خصوص نحوه هزينه ك��رد مازاد 19 هزار 
ميليارد توماني بودجه 1401 گفت: در حال حاضر نحوه 
هزينه كرد در اختيارم نيست قراردادهايي در حوزه حمل و 

نقل منعقد شد كه رقم بالايي دارد.
به گفته زاكاني يكي از قراردادها هزار ميليارد تومان ارزش 
دارد و قرارداد ديگر 500ميليارد تومان است.در حوزه اضافه 
درآمدها در بخش زيرس��اخت ها و پرداخت بدهي ها وارد 
شديم. سال گذشته بيش از 3 هزار ميليارد تومان بدهي 
پيمانكاران را تسويه كرديم و 7 هزار ميليارد تومان هم با 

سيستم بانكي تسويه شده است.

   حل ترافيك با 3 گام
شهردار تهران با تأكيد بر اين موضوع كه حل معضل ترافيك 
و آلودگي هوا با س��ه گام امكانپذير اس��ت، گفت: كاهش 
تقاضاي سفر از طريق هوشمندسازي، افزايش ارايه خدمات 
و رساندن سهم حمل و نقل عمومي به 70 درصد و همچنين 
برقي سازي به عنوان سه گام اساسي خواهد بود تا بتوان دو 

معضل ترافيك و آلودگي هوا را برطرف كرد.
به گفت��ه زاكاني، ب��راي هر بخش حم��ل و نقل عمومي 
برنامه هاي مفصل و جامعي طراحي شده است. در بخش 
مترو، اتوبوس، ون، تاكسي، اسكوتر و... بسته هايي را ايجاد 

مي كنيم تا به اهداف خود برسيم.
او همچنين با تأكيد بر اين موضوع كه نظم و س��اماندهي 
شهر بر مدارحمل و نقل عمومي شكل مي گيرد، گفت: با 
طراحي هاي انجام شده مي توان گره هاي بزرگ در حوزه 

حمل و نقل را كه در ظاهر غيرقابل حل هستند، بازگشايي 
كرد چرا كه برنامه ريزي هاي دقيقي در اين حوزه انجام شده 
است. البته اين را هم بگويم كه توسعه مترو و تكميل ناوگان 

از اولويت هاي اصلي كار شهرداري است.

    به دنبال برقي سازي شهر هستيم
زاكاني با بيان اينكه به دنبال برقي سازي شهر هستيم 
گفت: خطوط ترام��وا را در تهران راه اندازي مي كنيم و 
در اين زمينه هم مطالعات صورت گرفته است. وي به 
هوشمندسازي شهر اش��اره كرد و گفت: اقداماتي در 
اين رابطه انجام شده است، همچنين تا پايان شهريور 
سال جاري 500 دستگاه اتوبوس بازسازي و وارد ناوگان 
مي شود با اين حال خيلي از اتوبوس ها نياز به بازسازي 
دارند. همچنين به دنبال اين هستيم كه 500 دستگاه 
ديگر هم اضافه كنيم. ش��هردار تهران به بس��ته شدن 
قراردادها براي خريد اتوبوس اش��اره كرد و گفت: طي 
تعهدات انجام شده بالغ بر 260 دستگاه اتوبوس تحويل 
خواهيم گرفت و در مجموع ما قرارداد 2500 دستگاه 

اتوبوس را منعقد كرده ايم.

  70 درصد ترددها با خودروي شخصي است
وي با بيان اينكه 34 درصد ترددها امروز در حوزه حمل و 
نقل عمومي انجام مي شود، گفت: 70 درصد ترددها توسط 
خودروي شخصي است. در الگوهاي مختلف حمل و نقلي 
دچار فرسودگي و كمبود هس��تيم و با وضعيت مطلوب 
فاصله معناداري داريم. زاكاني با تأكيد بر اينكه در حمل 

و نقل عمومي معتقديم هزينه سرمايه گذاري مهم است، 
گفت: اميد داريم كه شرايط در اين حوزه تغيير كند و سهم 
سفرها در كلان شهر تهران با سيستم حمل و نقل عمومي 
به 70 درصد برسد.وي با اشاره به اينكه ميزان جابه جايي 
و تقاضاي سفر را تغيير مي دهيم، گفت: اين اقدام از طريق 
افزايش دسترسي ها به خدمات با استفاده از هوشمندسازي 
است. با ارايه خدمات از طريق هوشمندسازي مي توانيم 

دسترسي ها را آسان تر كنيم.

   تعمير ارزان تر از خريد
زاكاني در بخش ديگري از س��خنانش با اشاره به موضوع 
بازسازي و افزايش واگن هاي مترو گفت: اورهال و افزايش 
واگن ها در دس��تور كار اس��ت. واگن هاي دي سي كه در 
خطوط شهري مورد اس��تفاده است و 29 رامي از اين نوع 
وجود دارد بازسازي و ارتقا يافته اس��ت. قبلا هم دو رام از 
اين قطارها بازسازي شده است و بايد بگويم براي اولين بار 
بازسازي و ارتقاي قطارهاي بي سي پلاس انجام شده است.

او با تأكيد بر اين موضوع كه بازسازي 6 رام قطار مترو از 29 
رام قطار وعده داده شده، انجام و وارد شبكه مي شوند، گفت: 
اگر بخواهيم اين قطارها را خريداري كنيم 350 ميليارد 
هزينه دارد، ولي بازسازي كامل 40 ميليارد تومان هزينه 

دارد، به همين دليل تمامي قطارها نوسازي مي شوند.

   ورود متروباس به تهران
ش��هردار تهران در خصوص ورود متروباس ها به سيستم 
حمل و نقل عمومي گفت: اين اتوبوس هاي س��ه كابينه 
وارد كشور مي شود. از توليدكننده داخلي اين اتوبوس ها 
را خريداري مي كنيم، ام��ا اتوبوس هاي اين توليدكننده 
در كشور تركيه مشغول به ارايه خدمات هستند.  وي ادامه 
داد: تفاهم نامه اي در اين زمينه انجام ش��ده، بازديدي هم 
از اتوبوس ه��ا در تركيه داش��ته ايم. كيفيت اين محصول 
بالاس��ت و كارخانه اين اتوبوس هاي سه كابينه در تبريز 
است اما اتوبوس هاي توليدي در تركيه استفاده مي شود. 
صد دستگاه اتوبوس خريداري شده كه قرار است تا پايان 
سال جاري 4 يا 5 دستگاه تحويل داده شود اما تعهد براي 
سال آينده است. فوق العاده كيفيت اين اتوبوس ها خوب 
است خود بنده اسنادش را ديده ام و جلساتي در اين زمينه 

داشته ايم. اين را بگويم كه اين اتوبوس ها نو هستند.
به گفته زاكاني ما نوع نگاه خود را تغيير داده ايم، ننشسته ايم 
كسي بيايد كمك كند. در تاريخ مترو بي سابقه است. بودجه 
مترو امسال 6 برابر شده، البته اين كف ماجراست ما قطعا از 

اين عدد هم عبور خواهيم كرد.
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ايمني 1700 ساختمان مهم
و بلندمرتبه تهران ارزيابي شد

جلسه كميته ايمني شوراي اس��لامي شهر تهران با 
هدف بررس��ي موضوعات مربوط به ايمني و مديريت 
بحران و نيز پيگيري وضعيت ساختمان هاي ناايمن 
در منطقه 3 ش��هرداري تهران برگزار شد. به گزارش 
ايلنا، در اين جلسه وضعيت ايمني ساختمان هاي مهم، 
گودها و موضوعات HSE مورد بررسي قرار گرفت. علي 
نصيري رييس سازمان پيشگيري و مديريت بحران شهر 
تهران در اين جلس��ه گفت: بيش از يك سال است كه 
پروژه ارزيابي ايمني ساختمان هاي مهم و بلندمرتبه در 
تهران آغاز شده كه با الگوگيري از تهران اكنون وزارت 
كشور نيز آن را براي كل كشور ابلاغ كرده است. طبق 
ماده 14 قانون مديريت بحران كش��ور ارزيابي ايمني 
ساختمان هاي مهم و ساختمان هاي بلندمرتبه در برابر 
چهار مخاطره آتش س��وزي، فرونشست و فروريزش 
زمين به مركز تحقيقات راه، مسكن و شهرسازي سپرده 
شد. با توجه به مشكلاتي كه اين مركز ذيل وزارتخانه 
راه و شهرسازي داشت اين ظرفيت مهم قانوني و ايمني 
سازه در عمل مغفول مانده بود. وي گفت: در نتيجه اين 
كار با حضور 9 دستگاه كه مدخليتي در بحث ايمني 
ساختمان داشتند، شكل گرفت و تفاهم نامه آن با حضور 
مديران اين دستگاه ها در حضور وزير كشور و شهردار 
تهران امضا و كار آغاز ش��د. نصيري يادآور شد: تا امروز 
حدود 1700 ساختمان يعني بيش از 10 درصد از 16 
هزار س��اختمان مهم و بلندمرتبه تهران ارزيابي شده 
است. وي گفت: با دستور دكتر تركي معاون دادستان 
كل كشور ما 129 ساختمان معروف مدنظر آتش نشاني 
را با اولويت استخراج نتايج ارزيابي مدنظر قرار داديم. 
اين اتفاق از هفته گذشته كه دستور را دريافت كرديم، 
آغاز ش��د. وي افزود: سال هاس��ت كه آتش نشاني اين 
ساختمان ها را به عنوان ساختمان بحراني قرار داده، اگر 
نتايج ارزيابي آتش نشاني و ارزيابي سازه اي در كنار هم 
قرار بگيرد و بر اساس نتايج اين دو دستگاه، ساختماني 
در وضعيت رده بندي پرخطر قرار گيرد، ديگر دليلي 
ندارد كه در آن س��اختمان جزيي��ات را اصلاح كنيم. 
وي همچنين به بررس��ي وضعيت س��اختمان هاي 
ناايم��ن منطقه 3 پرداخت و با بي��ان اينكه هيچ كدام 
ساختمان هاي اين منطقه شامل موضوع ممانعت از 
بهره برداري نمي شود و در ذيل بخش مقاوم سازي قرار 
مي گيرند. در ادامه اين جلسه گزارشي از اقدامات انجام 
گرفته در زمينه موضوع ايمني در منطقه 3 از س��وي 
شهردار منطقه و معاونان سازمان آتش نشاني و سازمان 

مديريت بحران تهران ارايه شد.

بازطراحي خيابان »سي تير« 
بعد از يك دهه

مديرعامل شركت س��اماندهي صنايع و مشاغل شهر 
تهران با اشاره به بازطراحي محور سي تير گفت: محور 
سي تير با توجه به الزامات زيست محيطي و منظر شهري 
و همخواني اين محور با باف��ت تاريخي، پيراموني اش 
بازطراحي مي شود. به گزارش ايسنا، سعيد بيگي در مورد 
بازطراحي محور سي تير گفت: اين محور با در نظر گرفتن 
آيتم هايي همچون الزامات زيس��ت محيطي و منظر 
شهري و همخواني اين محور با بافت تاريخي پيراموني اش 
بعد از يك دهه بازطراحي مي شود. مديرعامل شركت 
ساماندهي صنايع و مشاغل شهر تهران ادامه داد: تلفيق 
موضوعات فرهنگي و گردش��گري در كنار عرضه مواد 
غذايي در طراحي جديد اين محور در نظر گرفته خواهد 
شد. به طوري كه رايزني هايي با وزارت فرهنگ و ارشاد 
انجام ش��ده تا امكان برپايي غرفه هاي عرضه كتاب هم 
در اين محور ايجاد شود. مديرعامل شركت ساماندهي 
صنايع و مشاغل شهر تهران با اشاره به تفكيك غرفه ها 
در طراحي جديد اين محور ادامه داد: تفكيك غرفه هاي 
عرض��ه مواد غذايي از غرفه هاي صنايع گردش��گري از 
جمله اقدامات طراحي جديد است از ديگر نكات مورد 
توجه در باز پيرايي اين محور، بحث انشعابات مثل آب، 
برق و فاضلاب در طرح جديد سي تير است. سعيد بيگي 
خاطرنشان كرد: در طراحي جديد به شكلي برنامه ريزي 
شده كه در حاشيه و فضاي پشتي غرفه ها، فضاي بي دفاع 
شهري ايجاد نشود. همزمان با طراحي هاي انجام شده 
كارشناسان رسمي دادگستري هم مدل هاي مالي جديد 
را تأييد كرده اند تا آگهي مزايده غرفه ها در روزنامه هاي 
كثيرالانتشار منتشر شود. مديرعامل شركت ساماندهي 
صنايع و مشاغل ادامه داد: در بحث نگهداشت اين محور 
هم با همكاري معاونت خدمات شهري و محيط زيست 
شهرداري منطقه 12 و پيمانكاران اين محور اقداماتي در 
حال انجام است كه اين اقدامات به صورت مستمر ادامه 
خواهد داشت. مديرعامل شركت ساماندهي صنايع و 
مشاغل شهر تهران در مورد اقدامات انجام شده جهت 
ساماندهي دستفروشان تهران هم اظهار كرد: افزايش 
بازارهاي محلي از ٣6 بازار به 5٧ بازار و به تبع آن ايجاد 
بي��ش از ٨ هزار غرفه جهت س��اماندهي حدود 65٠٠ 
دستفروش در سطح ١٨ منطقه تهران انجام شده است.

پشت پرده كمبود
بليت پروازهاي داخلي 

يك عضو كميسيون عمران مجلس شوراي اسلامي 
ب��ا تاكيد بر ض��رورت نظ��ارت عالي��ه وزارت راه و 
شهرسازي بر عملكرد ايرلاين ها گفت: متاسفانه به 
دليل دريافت دلار و سوخت يارانه اي، ايرلاين ها بر 
سفرهاي خارجي تمركز كرده و شاهد كمبود بليت 

و گران فروشي در مسيرهاي داخلي هستيم.
اس��ماعيل حس��ين زهي در گفت وگو با ايس��نا، 
با اش��اره به نشست كميس��يون عمران مجلس 
شوراي اسلامي به منظور پيگيري گران فروشي 
و كمبود بليت هواپيما، بيان كرد: متاسفانه يكي 
از مش��كلاتي كه اين روزها با آن مواجه هس��تيم 
كمياب ش��دن بلي��ت هواپيما براي مس��يرهاي 
داخلي اس��ت چراكه آژانس ها و ايرلاين ها بيشتر 
پروازهاي خود را به س��فرهاي خارجي اختصاص 
داده اند چون هم دلار دريافت كرده و هم از سوخت 
يارانه اي برخوردار مي شوند، به همين دليل است 
كه ايرلاين ها اين روزها خيلي به سفرهاي داخلي 

اشتياق نشان نمي دهند.
نماينده م��ردم خاش در مجلس اظه��ار كرد: اگر 
قرار اس��ت ايرلاين ها بر سفرهاي خارجي متمركز 
شوند بايد قيمت سوخت را متناسب با فوب خليج 
فارس بپردازند و ديگر نبايد سوخت يارانه اي به آنها 

تعلق گيرد.
اين عضو كميس��يون عم��ران با تاكيد ب��ر اينكه 
ايرلاين ه��ا با تمركز بر س��فرهاي خارجي از دو جا 
س��ود مي برند؛ يكي درياف��ت دلار و ديگر دريافت 
سوخت يارانه اي، گفت: متولي اين موضوع وزارت 
راه و شهرس��ازي اس��ت كه آن طور كه بايد و شايد 

نظارت ندارد.
وي تصريح كرد: كميسيون عمران تاكنون چندين 
جلس��ه براي اين موض��وع برگزار كرده اس��ت. بر 
اس��اس برآورد انجام ش��ده بنا بود 30 درصد بهاي 
بليت افزايش پيدا كند اما ايرلاين ها به دنبال سود 
بيشتري هس��تند. اگر ايرلاين ها بنا است در انجام 
س��فرهاي داخلي همكاري نداش��ته باشند نبايد 

سوخت يارانه اي به آنها تعلق گيرد.
حسين زهي ادامه داد: ما محدوديت ناوگان هوايي 
را درك مي كنيم كه تعداد هواپيماها محدود است 
اما شركت هاي معتبري كه در حال فعاليت هستند 
نبايد اينگونه رفتار كنند.چندي پيش اعلام ش��د 
فعاليت يك ايرلاين كه گران فروش��ي كرده است، 
تعليق شده است اما اين تعليق به دو روز هم نكشيد. 
بايد برخورد قانوني با اين موارد صورت گيرد. حسين 
زهي با بيان اينكه كميس��يون عمران مجلس هم 
بحث گران فروشي و هم بحث كمبود بليت هواپيما 
در مسيرهاي داخلي را بررسي خواهد كرد، گفت: 
در برنامه هفتم توسعه نيز ناوگان هوايي مورد توجه 
قرار خواهد گرفت و كميسيون عمران در اين حوزه 

جلساتي برگزار خواهد كرد.

علت فعاليت سايت هاي 
مسدودشده فروش بليت هواپيما

مع��اون هوان��وردي و ام��ور بين الملل س��ازمان 
هواپيمايي كشوري گفت: اين طور نيست كه وقتي 
س��ايت ها را مي بنديم خيالمان راحت باشد، زيرا 
آنها به هر ترفندي روي مي آورند كه بتوانند باز هم 
فعاليت كنند؛ با وجود اين ما پيگير بستن درگاه هاي 

مالي آنها هستيم.
حسن خوشخو، معاون هوانوردي و امور بين الملل 
سازمان هواپيمايي كش��وري در گفت وگو با ايسنا 
درباره اينكه چرا س��ايت هاي فروش با وجود اينكه 
لغو مجوز ش��ده اند، همچن��ان به فعالي��ت ادامه 
مي دهند، گفت: سايت ها در فضاي مجازي گاهي 
با تغيير آي پي يا ايجاد تغيير كوچكي در آدرس يا 
تغيير دامنه مي توانند سايتش��ان را بالا بياورند؛ به 
همين دليل ما در گام بعدي به دنبال بستن درگاه 
مالي آنها هس��تيم كه اينها مسدود شوند و نتوانند 

فعاليت كنند.
وي با بيان اينكه بستن سايت هاي متخلف در فضاي 
مجازي كمي پيچيده است، خاطرنشان كرد: اينطور 
نيس��ت كه وقتي س��ايت ها را مي بنديم خيالمان 
راحت باشد، زيرا آنها به هر ترفندي روي مي آورند 
كه بتوانند باز هم فعاليت كنند؛ با وجود اين ما پيگير 

بستن درگاه هاي مالي آنها هستيم.
معاون سازمان هواپيمايي كشوري پيش از اين هم 
درباره نحو تعليق برخي فروشندگان آنلاين بليت 
هواپيما در صورت گران فروشي گفته بود: معمولا از 
زماني كه نامه به صورت رسمي ابلاغ مي شود تا طي 
شدن فرآيند اداري، چند روز زمان مي برد اما نهايتا 
بايد فعاليت آن آژانس ب��راي مدت زماني كه ذكر 

شده، متوقف شود.

وعدههايزاكانيدربارهحملونقلعموميپايتختهمچنانادامهدارد

عضوكميسيونصنايعمجلس:آمارقابلاتكاييازنهضتمليمسكنوجودندارد

ساخت 18 كيلومتر تراموا با پيمانكار خارجي 

»مسكن« اولويت وزارت راه و شهرسازي نيست 
گروه راه و شهرسازي |

در شرايطي كه كمتر از دو ماه به پايان دومين سال فعاليت 
دولت سيزدهم باقيمانده و وعده دولت مبني بر تحويل 2 
ميليون مسكن در دو سال اول كار خود، تحقق نيافته و به 
احتمال زياد در مهلت باقيمانده نيز به سرانجام نمي رسد، 
يك نماينده مجلس اظهار كرد كه »مسكن« اولويت وزارت 

راه و شهرسازي نيست .
او با انتقاد از عملكرد دولت در نهضت ملي مس��كن گفت: 
براي اجراي پروژه مسكن مهر، دولت وقت تلاش مضاعف 
داشت، همه فرمانداري ها، ش��هرداري ها، استانداري ها و 
شوراي عالي مس��كن در كنار وزير وقت، شبانه روز تلاش 
كردند، اما در نهضت ملي مسكن، اهتمام چنداني از سوي 

برخي بخش ها وجود ندارد.
حسينعلي حاجي دليگاني نماينده مجلس در گفت وگو 
با فارس، در خصوص  روند پيشرفت نهضت ملي مسكن، 
اظهار داشت: نمايندگان مجلس از روند نهضت ملي مسكن 
رضايتي ندارند و به منظور پيگيري اين مساله، مسيري در 

حال طي شدن است. 
عضو كميسيون صنايع مجلس عنوان كرد: طبق اطلاعات 
بنده در زمينه اجرايي شدن قانون جهش توليد مسكن آن 
همت و كاري كه بايد صورت بگيرد ، اتفاق نيفتاده است و 
از اين بابت دچار خسران هستيم؛ مردم در تامين مسكن 
دچار مشكل هس��تند، نه تنها براي بخش زيادي از مردم 
صاحب مسكن شدن به آرزو تبديل شده، حتي افرادي كه 
درآمد پاييني برخوردار هستند ديگر توانايي اجاره مسكن 

را هم ندارند. بنابراين از اين بابت وضعيت مناسبي ندرايم.
وي ادامه داد: در اين سال ها طبق نياز كشور حداقل سالانه 
بايد 800 هزار واحد مسكوني توليد مي شد و اين در حالي 
است كه عدد قابل توجهي از افراد در ايران فاقد مسكن 

هستند و از طرف ديگر  2.5 ميليون واحد مسكوني خالي 
وجود دارد  كه مالكان حاضر به اجاره آن نيستند.

   راز موفقيت مسكن مهر 
اگر چه مسكن مهر با انتقادات فراواني طي 13 سال اخير 
مواجه بوده و هم اينك نيز حدود 240 هزار واحد مسكوني 
اين طرح به س��رانجام نرسيده و تحويل متقاضيان نشده 
است، اما حاجي دليگاني اين پروژه را موفق اريابي كرد. او 
گفت: طبق بررسي هاي انجام شده در بازه زماني كه مسكن 
مهر احداث مي شد، باوجود  همه اشكالاتي كه به آن وارد 
اس��ت اما در بازار و كل حوزه مسكن وضعيت قابل قبولي 

ايجاد شده بود.
اين نماينده مجلس شوراي اس��لامي گفت: براي اجراي 
پروژه مسكن مهر، دولت وقت تلاش مضاعف داشت، همه 
فرمانداري ها، شهرداري ها، بخشداري ها، استانداري ها و 
شوراي عالي مس��كن در كنار وزير وقت، شبانه روز تلاش 
كردند، در نهضت ملي مس��كن، اهتمام چنداني از سوي 
برخي بخش ها وجود ندارد، باوجود قانون مناسب و تفويض 

اختيارات خوبي كه شده اما قانون اجرا نمي شود.
حاجي دليگاني در س��وال به اينكه عل��ت اين كم كاري 
چيست؟ پاسخ داد: اش��كال اساسي اين است كه اولويت 
وزارت راه و شهرسازي، مسكن نيست. نظام تصميم گيري 
و عملياتي كردن تصميم ها براساس يك كار جهادي در 

عمل نيست.

  آمار قابل اتكايي 
از نهضت ملي مسكن وجود ندارد

وي افزود: نكته مهم در اين حوزه اين است كه اساسا آمار 
دقيق و رسمي در اين زمينه وجود ندارد، بخشي از آمارهاي 

موجود هم ارزش اتكا ندارد و عملا كار خاصي اتفاق نيفتاده 
اس��ت. اين نماينده مجلس گفت: وزارت راه و شهرسازي 
عمده كار را به بنياد مسكن تفويض كرده است،  بنياد مسكن 
هم در حوزه ساختمان سازي نگاه بنگاه داري دارد  تا خانه دار 
كردن مردم و از طرفي افرادي هم كه در حال حاضر در طرح، 
ثبت نام انجام داده اند، نه قرار دادي با آنها بسته شده و نه افراد 

اطميناني از خانه دار شدن دارند.
 بر اساس آمار رسمي با گذش��ت  2 سال از وعده ساخت 4 
ميليون واحد مسكوني تاكنون تنها 1.3 ميليون مسكن در 
حال ساخت اس��ت و اين آمار با وعده ياد شده كه نياز بازار 

مسكن و تكليف قانوني است، فاصله دارد.

    وعده مسكني دولت 
چرا به كندي پيش مي رود؟

ب��ا وجود آنكه قرار بود بانك ها در تأمين مالي نهضت ملي 
مسكن همكاري كنند، اما اين تأمين مالي بسيارضعيف 
انجام مي ش��ود، از س��وي ديگر به عقيده كارشناس��ان و 
نمايندگان مجل��س، در وزارت راه و شهرس��ازي اهتمام 
چنداني براي تحقق وعده مسكني رييس جمهور وجود 
ندارد. كارشناس��ان مي گوين��د: مس��وولان وزارت راه  و 
شهرسازي بعد از دو سال كه از عمر دولت مي گذرد، اكنون 
از اقدام به اجراي يك ميليون و 235 هزار واحد نهضت ملي 
مسكن خبر مي دهند، اين حاكي از آن است كه دولت برنامه 
و پايان بندي خاصي براي اجراي طرح خود ندارد و از برنامه   
ساخت يك ميليون واحد در هر سال عقب مانده و سعي 
دارد تا با به تعويق انداختن اين وعده براي خود وقت بخرد.

   ماليات بر عايدي سرمايه بي اثر شد
از طرف ديگر به طرح ماليات بر عايدي سرمايه اشاره 

شد كه مي توانست به عنوان يكي از راهكارهاي ممانعت 
از س��وداگري در بازار دارايي هايي همچون مس��كن، 

خودرو، ارز و طلا مورد استفاده قرار بگيرد.
معضل سوداگري در بازار دارايي هايي همچون مسكن 
همواره در كشور مطرح بوده و طرح ماليات بر عايدي 
سرمايه نيز از سال ها قبل در دست تصويب بوده است.

به عقيده كارشناسان اين پش��ت گوش اندازي ها در 
راستاي تصويب اين طرح تا آنجا ادامه پيدا كرد و ناديده 
گرفته ش��د كه نبود اين قانون به وضوح در تلاطمات 
اخير بازار مسكن، ارز و سكه حس شد؛ زماني كه اغلب 
تقاضاهاي مصرفي از بازار عملا خارج شده و تقاضاي 

سوداگري بازار را در اختيار گرفت.
جالب تر آنكه اين طرح بعد از تمام پشت گوش اندازي ها 
و بع��د از مدت ها ب��ه تصويب رس��يد، در حالي كه با 
دخالت ه��اي زيادي كه در آن ص��ورت گرفت، عملا 
به يك هيبت بي استفاده تبديل ش��د؛ زيرا هم در آن 
معافيت هاي گسترده گنجانده شد، هم تعديل هاي 
متعدد از جمله تعديل تورمي در آن قرار گرفت و هم 
اينكه نرخ مالياتي كه در آن در نظر گرفته شد، به نظر 
كم بود و بازدارنده نبود و بيش��تر اين نكته را در ذهن 
متبادر مي كرد كه هدف از اين ماليات، بيش��تر ايجاد 
درآمد براي دولت است تا ايجاد يك ابزار تنظيم گري 

در بازار دارايي ها و حمايت از مصرف كننده واقعي.
پشت گوش اندازي راهكارهاي مورد نياز بازار مسكن نه تنها 
م��ردم را در بزنگاه هاي تلاطمات اقتصادي بي پش��توانه 
مي گذارد و دست حاكميت را در كنترل شرايط مي بندد، 
بلكه در صورت تداوم مي تواند موجب سلب اعتماد مردم 
نسبت به دستگاه هاي كشور ش��ده و مرجعيت مردم را از 

نهادهاي رسمي به نهادهاي غيررسمي منتقل كند.

بدین وسیله به اطلاع عموم میرساند مقدار یک سهم مشاع از سه سهم و سه / چهارم سهم مشاع از مقسم ۹۷۸ سهم اراضی مزروعی قریه علی عگده پلاک ثبتی ۷۱ بخش ۴ اهواز موضوع سند قطعی شماره 
۱۰۶۱۰۷ - ۸۰/2/25 دفترخانه اسناد رسمی ۳۰ اهواز به موجب سند رهنی شماره ۸۳۱۷۶ مورخ خرداد ۱۳۹۰ تنظیمی دفترخانه ۶۹ اهواز از طرف آقای عبدالامیر باوی فرزند دویخ ش ش 5۶ صادره از آبادان در 
رهن بانک کشاورزی شعبه اهواز قرار گرفته به مالکیت آقای عبدالامیر باوی فرزند دویخ شناسنامه 5۶ حوزه ۴ آبادان متولد ۱۳۴۷ موضوع رهنی شماره ۸۳۱۷۶ مورخ ۸۱/۴/۱۶ دفترخانه اسناد رسمی شماره 
۶۹ شهر اهواز که بنفع بانک کشاورزی شعبه اهواز ثبت گردیده است که برابر اعلام بانک تسهیلات موصوف بابت تاسیس یک واحد دامداری پرداخت گردیده است. مورد وثیقه به نشانی واقع در ۳ کیلومتری 
جاده اهواز آبادان مسیر کانال آبرسانی جنوب شرق اهواز و حدود ۳/۳ کیلومتری شرق روستای شریف آباد طبق نظر کارشناس رسمی دادگستری ملک در عرصه مورد نظر مقداری اعیان نیمه کاره و مخروبه 
با بنای آجری به منظور احداث تاسیس�ات پرواربندی گوس�اله با زیر بنای ۹۱۰ متر مربع وجود دارد که در حال حاضر به صورت متروکه رها شده است با تاسیسات زیر بنایی از قبیل آب کشاورزی برق و جاده 
دسترسی فاصله کمی دارد و اراضی زراعی پیرامون آن در حال حاضر دایر و مورد کشت و کار کشاورزی واقع شده اند ملک یک قطعه زمین محصور که با مصالح آجر و سیمان احداث بنا شده است و به مرور زمان 
اعیان های محاط در آن به صورت مخروبه و دیوارهای دور تا دور محدود بعضی تخریب و مابقی نیز بصورت خرابه درآمده است و در هنگام بازدید فاقد درب و دیگر لوازمات و امکانات رؤیت گردید و آثار برخی 
از دیوارها و اتاق ها بصورت خرابه و فاقد سقف و تخریب شده دلالت بر عدم فعالیت در چندین سال گذشته دارد. همچنین طبق اعلام دفتر املاک به شماره ۶52۳-۱۴۰۱/۱۱/2۴ مورد مزایده به صورت مشاع 

بوده و اداره ثبت از حدود و ابعاد و مساحت آن بی اطلاع است .
که در اثر عدم پرداخت بدهی منجر به صدور پرونده اجرائی مکانیزه ۹۱۰۰۶۳5 بوده است پس از ابلاغ اجرائیه و قطعیت ارزیابی به بستانکاری بانک کشاورزی از طریق مزایده به فروش میرسد مزایده از مبلغ پایه 
5/۰۰۰/۰۰۰/۰۰۰ ریال )پنج میلیارد ریال( ارزش سهم مشاع طبق کارشناسی رسمی دادگستری بابت مطالبات بانک کشاورزی روز چهارشنبه تاریخ ۱۴۰2/۴/2۸ از ساعت ۹ الی ۱2 در محل اجرای ثبت اهواز کوی 
نبوت جنب مجتمع قضایی شماره یک شهید باهنر اداره اجرای اسناد رسمی اهواز برگزار میگردد مزایده از مبلغ اعلامی فوق شروع و به بالاترین قیمت پیشنهادی نقداً فروخته میشود. لازم به ذکر است پرداخت 
بدهی های مربوط به ،آب برق گازاعم از حق انشعاب و یاحق اشتراک و مصرف در صورتی که مورد مزایده دارای آنها باشد و نیز بدهی های مالیاتی و عوارض شهرداری و غیره تا تاریخ مزایده اعم از اینکه رقم 
قطعی آن معلوم شده یا نشده باشد به عهده برنده مزایده است و نیز در صورت وجود مازاد وجوه پرداختی بابت هزینههای فوق از محل مازاد به برنده مزایده مسترد خواهد شد ونیم عشر و حق مزایده نقداً وصول 
میگردد طبق اعلام بانک ملک فاقد بیمه میباشد .ضمناً شرکت در جلسه مزایده منوط به پرداخت ۱۰ درصد مبلغ پایه کارشناسی به حساب سپرده ثبت و حضور خریدار یا نماینده قانونی او در جلسه مزایده است. 

لذا خریداریا خریداران می بایست تا قبل از شروع مزایده اصل فیش واریزی پرداختی ۱۰ درصد را به اداره اجرا تسلیم و مابقی مبلغ نیز ظرف مدت 5 روز پس از مزایده به حساب سپردههای ثبت واریز نمایند.
تاریخ انتشار: ۱۴۰2/۴/۱۳ - م/الف: 5/۸۰۴

 آگهی مزايده اموال غير منقول)اسناد رهنی(
 پرونده اجرايی ۹100۶3۵ :متعهد عبدالامير -باوی متعهدله: بانک کشاورزی - شعبه اهواز

معاون اداره اجرای اسناد رسمی اهواز – فریبا آریایی نیا

نظر به اینکه نس�بت به شش�دانگ یک باب ساختمان در قس�متی از پلاک 
22۷۸/۱۰ بخش 2 اهواز در هیأت موض�وع قانون تعیین تکلیف اراضی فاقد 
سند رسمی موضوع تصرفات آقای / خانم مریم حیدرعباسی زارع  به مساحت 
۱۰۰/۶۱ متر مربع رای مبنی بر مالکیت صادر و آگهی های ماده ۳ قانون تعیین 
تکلیف آن به طور صحیح منتش�ر و مورد واخواه�ی غیر قرار نگرفته و پلاک 
مرقوم در جریان ثبت بوده. لذا بنا به درخواست متقاضی آگهی تحدید حدود 
اختصاصی آن منتشر و به اطلاع مالک و مجاورین و صاحبان حقوق ارتفاقی 
میرساند که عملیات تحدید حدود و نقشه برداری در ساعت ده صبح روز شنبه 
مورخ ۱۴۰2/۰5/۰۷ در محل انجام و شروع خواهد شد . اعتراض نسبت به حدود 
وحقوق ارتفاقی با توجه به ماده 2۰ قانون ثبت از تاریخ تنظیم صورت مجلس 
به مدت سی روز پذیرفته میشود و معترض موظف است که ظرف مدت یک ماه 
از تاریخ تقدیم اعتراض به دفتر دادگاه مراجعه و گواهی تقدیم دادخواست را 
به اداره ثبت تحویل نماید بدیهی است در صورت عدم تحویل گواهی مذکور، 
سند مالکیت برای متقاضی صادر خواهد شد.      نصرت الله -  رئیس اداره ثبت 

اسنادو املاک ناحیه دو اهواز
تاریخ انتشار: ۱۴۰2/۰۴/۱۳          م الف 5/۷۸۶

آگهی تحديد حدود اختصاصی 
بدینوسیله اعلام می دارد مدرک فارغ التحصیلی اینجانب مریم شماعی  فرزند محمد 
به شماره ملی  ۳25۰۴۰۰۰25   و شماره شناسنامه ۴۰۱۹۶ صادره از کرمانشاه در مقطع 
کارشناسی ناپیوسته رشته علمی – کاربردی معماری صادره از جهاد دانشگاهی 
کرمانشاه به شماره مدرک ۰/۹۷/۶۱/۳/۱۰522  مفقود گردیده و از درجه اعتبار ساقط 
می باش�د. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به جهاد دانشگاهی کرمانشاه به 
نشانی : کرمانشاه بلوار شهید بهشتی  ، سه راه 22 بهمن، محله باغ نی  ارسال نمایند.

مفقودی مدرک تحصيلی

بدینوسیله اعلام می دارد مدرک فارغ التحصیلی اینجانب مریم شماعی  فرزند محمد 
به شماره ملی  ۳25۰۴۰۰۰25   و شماره شناسنامه ۴۰۱۹۶ صادره از کرمانشاه در مقطع 
کاردانی نا پیوسته رشته کاردانی فنی معماری – معماری شهری صادره از دانشگاه 
جامع علمی کاربردی کرمانشاه به شماره مدرک ۹2۱۳۷۰۷۹۱۶۰۰22  مفقود گردیده 
و از درجه اعتبار ساقط می باشد. از یابنده تقاضا می شود اصل مدرک را به دانشگاه 
جامع علمی – کاربردی کرمانشاه به نشانی : کرمانشاه بلوار شهید بهشتی  ، سه راه 

22 بهمن، بلوار ارشاد  ارسال نمایند.

مفقودی مدرک تحصيلی



هوش مصنوعي به عنوان يك حوزه فناورانه نوظهور 
م��ورد توج��ه روزافزون ق��رار گرفته اس��ت. هوش 
مصنوعي يك فناوري درحال تحول است كه مزاياي 
اقتص��ادي و اجتماعي بس��يار بزرگي ب��راي آينده 
ترسيم كرده است. رييس مركز نوآوري توسعه هوش 
مصنوعي پژوهش��گاه ارتباطات و فناوري اطلاعات 
مي گويد ايران در حوزه توليد علم در هوش مصنوعي 
در رتبه ۱۵ و در استفاده از هوش مصنوعي در زندگي 
رتبه ۷۷ را دارد. به نظر مي رسد اين رتبه ها در مقايسه 

با قبل چندان تغييري نكرده است.
ه��وش مصنوعي ظرفي��ت آن را دارد ك��ه در نحوه 
زندگي، كار، يادگيري و اكتشاف و تعامل انسان ها در 
جهان تحول ايجاد كند. هوش مصنوعي در دهه هاي 
متوالي موضوع مطالعه محققان فلسفي و علمي بوده 
و يكي از مهم ترين و بح��ث برانگيزترين موضوعات 
پژوهش��ي روز جهان است. گس��تره موضوعاتي كه 
هوش مصنوعي را دربرمي گيرد بسيار وسيع و متنوع 
است. اين گستره بازه اي از ابداع ماشين هايي با توانايي 
انديش��يدن تا طراحي الگوريتم هاي جست وجوي 
مورد اس��تفاده در بازي ها را شامل مي شود. در واقع 
هوش مصنوعي به تفكر يا هوشمندي ماشين هايي 
مانند كامپيوترها اطلاق مي شود. هوش مصنوعي، 
شاخه اي از علوم رايانه محسوب مي شود و از سه مقوله 
علمي با عناوين ش��بكه هاي عصبي، سيس��تم هاي 
استدلال فازي و الگوريتم تركيب يافته است. هدف 
هوش مصنوعي، نزديك س��ازي رفتار و پاس��خ يك 
سامانه رايانه اي به الگوهايي است كه انسان براساس 
آنها رفت��ار مي كند. مهم ترين اه��داف متخصصان 
هوش مصنوعي، توليد ماشين هايي است كه داراي 
احساسات بوده، توانايي تعميم و كاربست تجربيات 
گذشته در شرايط مش��ابه جديد را داشته و قادر به 
گسترش دامنه دانش وتجربيات خود باشند. امروزه 
اين رشته از علم درحوزه هاي مختلفي مورد استفاده 
قرار مي گيرد كه عبارتند از: پزش��كي، علوم هوافضا، 
اكتشافات، تسليحات نظامي، پيش بيني وضع هوا، 
نقشه برداري و شناس��ايي عوارض، تشخيص صدا، 
تش��خيص گفتار، تشخيص دس��ت خط، بازي ها و 
نرم افزاره��اي رايانه اي همچني��ن هوش مصنوعي، 
ش��اخه هاي متنوع��ي دارد، از جمل��ه ش��بكه هاي 
عصبي مصنوعي، پردازش تصوير و بينايي ماشين، 
الگوريتم هاي تكاملي، سيستم هاي خبره، يادگيري 
ماشين، داده كاوي، پردازش زبان طبيعي، بازشناسي 
گفتار و بسياري از حوزه هاي ديگر. در سال هاي اخير 
نظريه پردازان تعاري��ف متفاوتي از هوش مصنوعي 
ارايه داده اند ام��ا در تعريفي جامع، هوش مصنوعي 
را سيس��تم هاي هوش��مندي مي نامند كه از طريق 
تجزيه و تحليل داده هاي بزرگ و محاس��بات ابري 
ياد مي گيرند، اجرا مي كنن��د و انواع جديدي از نرم 
افزارها و روبات ها را توانمند مي س��ازند تا به صورت 
بسيار مستقل از تصميمات س��ازندگان و اپراتورها 
عمل كنند. اما بررس��ي وضعيت هوش مصنوعي در 
كشور نيازمند بررسي هاي چندگانه در حوزه توليد 
علم، فعاليت دانش��گاه ها و ارزيابي استفاده از هوش 

مصنوع��ي در زندگي روزمره اس��ت. در اين مس��ير 
وضعيت توليد علم اي��ران در حوزه هوش مصنوعي 
قابل توجه اس��ت و با توجه ب��ه فعاليت بالاي علمي 
كشور در زمينه مهندسي كامپيوتر و علوم كامپيوتر 
رتبه اول منطقه و رتبه ۱۵ دنيا در اختيار ايران است. 
اما نكته اي كه در زمينه هوش مصنوعي قابل توجه 
اس��ت رتبه ايران در اس��تفاده از هوش مصنوعي در 
زندگي و فناوري است كه چندان جالب توجه نيست.

   رتبه پانزدهم ايران از نظر مقالات
و توليد علم در حوزه هوش مصنوعي

محمد ش��هرام معين رييس مركز نوآوري توس��عه 
ه��وش مصنوعي پژوهش��گاه ارتباط��ات و فناوري 
اطلاعات با اش��اره به به روز رس��اني نقشه راه توسعه 
هوش مصنوعي و آخري��ن وضعيت جايگاه ايران در 
حوزه ه��وش مصنوعي به مهر گف��ت: طبق آخرين 
نتايج به دست آمده رتبه ايران از نظر مقالات و توليد 
علم در رتبه پانزدهم اس��ت اما در استفاده از هوش 
مصنوع��ي در زندگي و فناوري رتب��ه ۷۷ را دارد كه 

نسبت به دو سال گذشته هيچ تغييري نكرده است.

   لزوم برنامه ريزي براي ارتقا رتبه ايران
از نظر استفاده از هوش مصنوعي در زندگي

وي با بيان اينكه اس��تفاده از فناوري فقط به معناي 
تولي��د مس��تندات و مقالات نيس��ت بلكه ش��امل 
پياده س��ازي و اس��تفاده از آن در زندگي افراد و در 
حكمراني مديريت كشور است به برنامه هاي توسعه 
هوش مصنوعي و بالا رفتن رتبه ايران اش��اره كرد و 
افزود: با توج��ه به برنامه هاي در حال تدوين و اجرا و 
اهتمام و توجه خاصي كه به هوش مصنوعي اس��ت 
حتماً رتبه ما از نظر اس��تفاده از هوش مصنوعي در 
زندگي بهتر خواهد شد اما بايد برنامه ريزي و اقدامات 
درستي در اين حوزه وجود داشته باشد. معين با اشاره 
به لزوم افزايش تعداد نيروه��اي تخصصي و تربيت 
شده در دانش��گاه ها و همچنين افزايش كيفيت در 

حوزه ه��وش مصنوعي گفت: از نظر توان و نيروهاي 
تخصصي كه در دانشگاه ها تربيت مي شوند توانمند 
هستيم اما براي اينكه بتوانيم در سطح ملي يعني در 
پروژه هاي بزرگي كه سازماني، دولتي يا نهادي باشد 
يا اينكه پروژه هاي مثل جي پي تي ايراني يا پروژه هاي 
هوش مصنوعي مولدي كه در دنيا الان با گستره زياد 
براي افراد زياد ارايه مي شود، هنوز نياز به تلاش است. 

   تدوين برنامه توسعه ملي هوش مصنوعي
و استفاده آن در برنامه هفتم توسعه

وي با اش��اره به تدوي��ن برنامه توس��عه ملي هوش 
مصنوعي و استفاده آن در برنامه هفتم توسعه افزود: 
فعاليت هاي��ي در بخش خصوصي جه��ت تقويت و 
توسعه هوش مصنوعي انجام شده اما اين برنامه بايد 
تقويت ش��ود و بخش هاي خصوصي زيادي وارد اين 
موضوع شوند و زير ساخت هاي پردازشي، داده هاي 
لازم با حجم زياد و كيفيت مناسب ارايه شود. رييس 
مركز نوآوري توس��عه هوش مصنوعي پژوهش��گاه 
ارتباطات و فن��اوري اطلاعات در ادامه با اش��اره به 
اهميت حمايت و بازاريابي از بخش خصوصي افزود: 
يكي از موضوعات مهمي كه در برنامه هفتم توسعه 
اضافه شده اين است كه سازمان ها و نهادهاي مختلف 
بايد برنامه هاي هوشمندس��ازي خ��ود را به معناي 
واقعي نه فقط الكترونيك شدن ارايه دهند و جايگاه 
سامانه هاي هوشمند و هوش مصنوعي در مجموعه 
مشخص شود و در آن برنامه ريزي و سرمايه گذاري 
كنند. در اين صورت بخش خصوصي توانمند مي شود 
و براي ارايه محصولات خود بازار پيدا مي كند كه اين 
موضوع به بالا بردن رتبه ايران در جهان در استفاده از 

هوش مصنوعي كمك مي كند.

   آخرين وضعيت تهيه سند هوش مصنوعي 
در كشور

وي در خصوص آخرين وضعيت سند هوش مصنوعي 
با اش��اره به اينكه اين س��ند به صورت باز در سايت 

Ai.center.ir در اختي��ار قرار داده ش��ده اس��ت 
افزود: اين س��ند به نهاده��اي تصويب كننده مانند 
ش��وراي عالي انقلاب فرهنگ و شوراي عالي فضاي 
مجازي داده شده و در حال حاضر مركز نوآوري هوش 
مصنوعي پژوهشگاه ارتباطات و فناوري اطلاعات در 
حال تعامل با مجموعه هاي مختلف است تا اين سند 
نهايي شود و يك سند ملي كامل ارايه شود تا همه از 
آن تبعيت كنند. همچنين نقش نهادهاي مختلف و 
در واقع نگاشت نهادي هم در اين سند مشخص شده 
و وقتي كه نهايي ش��ود ان شاءالله سازمان ها، نهادها 
و مولفه هاي موثر در زيس��ت ب��وم هوش مصنوعي 
كش��ور هماهنگ با هم پيش خواهن��د رفت. معين 
در خصوص زمان دقيق نهايي ش��دن س��ند هوش 
مصنوعي گفت: اين روزها در حال تعامل با ش��وراي 
عالي انقلاب فرهنگ و ش��وراي عالي فضاي مجازي 
هس��تيم و اميدواريم تا چند ماه آينده س��ند هوش 

مصنوعي نهايي شود.

   تعيين كاربردهاي ۱۰ حوزه اولويت دار
در نقشه راه پروژه هوش مصنوعي

وي با اش��اره به مشخص شدن كاربردهاي مختلف 
هوش مصنوعي در ۱۰ حوزه اولويت دار در نقش��ه 
راه پروژه هوش مصنوعي در خصوص اس��تفاده از 
هوش مصنوعي در كشاورزي و امنيت غذايي گفت: 
در همين راس��تا سال گذش��ته وزارت ارتباطات و 
فناوري اطلاعات تفاهم نامه اي با موضوع كشاورزي 
هوش��مند با وزارت جهاد كش��اورزي منعقد كرد 
ك��ه هم اكنون در حال اجرا ش��دن اس��ت و يكي از 
بخش هاي آن به اس��تفاده از س��نجش از راه دور و 
هوش مصنوعي براي تخمين سطح زيرسطح كشت 
محصولات راهبردي كشور مربوط مي شود. رييس 
مركز نوآوري توس��عه هوش مصنوعي پژوهش��گاه 
ارتباطات و فناوري اطلاعات ادامه داد: سال گذشته 
در همين پژوهش��گاه، پروژه اي انجام ش��د كه دو 
محص��ول اس��تراتژيك را در آن كار كرديم و مدل 
هوش مصنوعي را با استفاده از داده هاي سنجش از 
راه دور و داده هاي مكاني زميني ارايه داديم و امسال 
هم در حال انجام پروژه اي هستيم كه هفت محصول 
راهبردي كشور را در مناطق مد نظر با دقت مد نظر 
وزارت جهاد كشاورزي ارايه دهيم تا با استفاده از اين 
داده ها مش��خص كنيم چه مناطقي زير كشت چه 
محصولاتي هستند. وي گفت: برنامه هاي ديگري 
براي كشاورزي هوشمند در قالب همان تفاهم نامه 
گذش��ته وجود دارد كه از طريق وزارت ارتباطات و 
مركز هوش مصنوعي و پژوهش��گاه ان شاالله انجام 
خواهد شد. در همين زمينه رتبه بندي هاي مختلفي 
در حوزه ه��وش مصنوعي در بخش دانش��گاهي و 
توليد عل��م در دنيا وجود دارد. برخ��ي از اين رتبه 
بندي ها به موضوع توليد مقالات مي پردازند و برخي 
از آنها بر توانايي دانش��گاه ها در گروه هاي علمي از 
جمله مهندسي كامپيوتر، علوم كامپيوتر، علوم داده 
و مهندس��ي برق و الكترونيك تاكيد دارند و از اين 

منظر آنها را دسته بندي مي كنند. 
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واكنشجكدورسي
بهمحدويتهايايلانماسك:

اداره توييتر سخت است، اما حفظ 
اينترنت آزاد هم ضرورت دارد

جك دورس��ي، بنيان گذار توييت��ر، در توييتي در 
واكنش به تغيي��رات اخير اين ش��بكه اجتماعي 
گفت ضروري است كه اينترنت آزاد را حفظ كنيم. 
جك دورس��ي، بنيان گذار توييتر، مي گويد اداره 
اين شبكه اجتماعي كار سختي است؛ بااين حال، 
به ب��اور او، نبايد حفظ اينترنت آزاد را هم فراموش 
كرد. اي��لان ماس��ك در چند روز اخي��ر به خاطر 
محدودس��ازي مي��زان مش��اهده توييت ها مورد 
ش��ديدترين انتقادات از سوي كاربران قرار گرفته 
اس��ت. به دنبال افزايش انتقادات به ايلان ماسك 
به دليل محدودس��ازي ميزان مشاهده توييت ها، 
جك دورسي در توييتي در همين شبكه اجتماعي 
نوشت: »اداره توييتر سخت است. چنين استرسي 
را براي هيچ كس آرزو نمي كنم. اعتماد دارم كه تيم 
توييتر با توجه به شرايط خود كه شرايط دشواري 
است، تمام تلاشش را مي كند.« بنيان گذار توييتر 
مي گويد انتقادكردن از راه دور كار آس��اني است. 
بااين ح��ال، او ظاهراً به آينده خوش��بين اس��ت و 
مي گويد: »مي دانم كه هدف آنها پيشرفت توييتر 
است و اين اتفاق خواهد افتاد.« البته جك دورسي 
پيشنهادي هم براي مديريت جديد توييتر داشته 
است؛ او مي گويد: »اميدوارم ]تيم توييتر[ انتقال 
پلتفرم به پروتكل هاي باز مقاوم به سانس��ور مثل 
بيت كوين و نوس��تر را در نظر بگيرد تا اين فش��ار 
كمتر شود. اين تغيير براي همه خوب است و براي 
حفظ اينترنت آزاد ضروري تلقي مي شود.« ايلان 
ماسك دو روز پيش در توييتي اعلام كرد كه موقتاً 
محدوديت هايي را بر مي��زان نمايش توييت ها به 
كاربران اعمال مي كند تا از استخراج داده هاي اين 
شبكه اجتماعي و فش��ار به منابع آنها جلوگيري 
كند. يك روز پيش از آن، توييتر در تغيير ديگري، 
نمايش توييت ها به كاربران غيرعضو را هم متوقف 
كرده بود تا همه براي مشاهده توييت ها حتماً وارد 
حساب كاربري خود ش��وند يا يك حساب جديد 
بسازند. به دنبال اين اتفاقات، خيلي از كاربران توييتر 
تصميم به ترك اين شبكه اجتماعي گرفتند. اين 
مهاجرت كه بخش زيادي از آن به س��مت پلتفرم 
بلواسكاي صورت گرفت، باعث شد بلواسكاي هم 
موقتاً ثبت نام كاربران جديد را متوقف كند تا بتواند 
توانايي پاسخگويي به اين حجم عظيم از كاربران را 

در فاز بتاي خود داشته باشد.

ايرپادهاي آينده مشكلات شنوايي 
و دماي بدن را مي سنجند

ويژگي جديدي براي ايرپادهاي اپل ارايه مي شود 
تا كاربر بتواند مش��كلات شنوايي خود را كنترل 
كند و از س��وي ديگر دماي بدنش را بسنجد. به 
گزارش خبرگ��زاري مهر به نقل از ورج، برخي از 
ايرپادهاي آتي اپل يك ويژگي سلامت شنوايي 
جديد را دريافت خواهند كرد كه iOS ۱۷ نيز از 
آن پش��تيباني مي كند. با كمك اين ويژگي فرد 
مي تواند مشكلات ش��نوايي خود را بررسي كند 
و همچنين دماي بدنش را از طريق كانال گوش 
بس��نجد. مارك گرومن از خبرگزاري بلومبرگ 
در گزارش��ي اين ويژگي را فاش كرده اس��ت. او 
همچنين فاش ك��رده هدفون ه��اي جديد اپل 
درگاه يو اس بي س��ي خواهند داش��ت و شركت 
تصميم دارد مدل هاي ايرپاد پرو و ايرپاد پرومكس 
را عرضه كند. اما به اعتقاد او س��خت افزار جديد 
به زودي عرضه نخواهد شد. ايرپادها هم اكنون از 

آئوديوگرام ها پشتيباني مي كند.
 آئوديو گ��رام در حقيقت پروفايل صوتي اس��ت 
كه به ايرپاد نش��ان مي دهد شنوايي فرد در كجا 
ممكن اس��ت ضعيف باش��د تا گجت بتواند خود 
را ب��ا توانايي هاي ش��نوايي كارب��ر تنظيم كند. 
 Mimi هم اكنون كاربر مي تواند با استفاده از اپ
يك آئوديوگرام ايجاد كند. ايرپادهاي بي س��يم 
ديگر قابليت هاي مش��ابهي نيز دارند. به عنوان 
مث��ال ايرپاد »جبرا اليت۷۵t« در س��ال ۲۰۲۰ 
ميلادي ويژگي را به نام »ماي ساوند« افزود كه 
پس از پخش موسيقي هاي مختلف در هر گوش، 
پروفايل هاي صوتي شخصي سازي شده را ايجاد 
مي كرد. »ناتينگ اير۲« نيز با تس��ت ش��نوايي 
مخصوص و قابليت ايجاد پروفايل صوتي در سال 
جاري ميلادي عرضه شد. به گفته گرومن، حال 
كه س��ازمان غذا و داروي امريكا فروش سمعك 
بدون نس��خه را تاييد كرده، اپل مشغول بررسي 
موقعيت عرضه ايرپاد به عنوان سمعك است. اپل 
همچنين در حال بررس��ي موقعيت ايرپادها به 

عنوان سمعك است.

همكاري عميق اتحاديه اروپا و 
ژاپن از ترس قدرت گرفتن چين

به گفته تيري برتون كميس��يونر اتحاديه اروپا در امور 
بازارهاي داخلي، اين منطقه همكاري با ژاپن در زمينه 
نيمه رساناها را تقويت مي كند. به گزارش مهر به نقل از 
رويترز، اين درحالي است كه كشورها سعي دارند كنترل 
روي فناوري هاي حياتي را براي توسعه صنايع دفاعي، 
الكترونيك و خودروس��ازي قدرتمندتر كنند. برتون 
اعلام كرد اتحاديه اروپا و ژاپن براي رصد زنجيره ذخاير 
تراشه و تسهيل تبادل محققان و مهندسان با يكديگر 
فعاليت مي كنند. اتحاديه اروپا همچنين از شركت هاي 
نيمه رساناسازي ژاپني كه قصد فعاليت در اين منطقه 
را دارند به شيوه هاي مختلف )مانند دسترسي به يارانه( 
پشتيباني مي كند. كميس��يونر اتحاديه اروپا در امور 
بازارهاي داخلي گفت: ما معتقديم تامين زنجيره ذخاير 
تراشه اهميت زيادي دارد. وي هم اكنون در توكيو به سر 
مي برد و مشغول مذاكره درباره همكاري درباره تراشه 
و هوش مصنوعي با دولت و ش��ركت هاي ژاپني است. 
ژاپن نيز براي احياي صنعت تراشه س��ازي خود يارانه 
مي دهد. صنعت مذكور در اين كشور در خصوص مواد 
و تجهيزات نوآور اس��ت اما سهم خود از بازار جهان را از 
دست داده است. عميق تر شدن رابطه بين اتحاديه اروپا 
و ژاپن در حالي مطرح شده كه منطقه خواستار كاهش 
وابس��تگي به چين است. از سوي ديگر چين نيز سعي 
دارد قابليت هاي خود در فناوري هاي پيشرفته مانند 

تراشه ها را افزايش دهد. 

شركت استراليايي به جمع 
طلبكاران توييتر پيوست

يك شركت مديريت پروژه استراليايي شكايتي را عليه 
توييتر به دليل عدم پرداخت صورتحس��اب هايش در 
دادگاهي در امريكا تنظيم كرده است و به دنبال دريافت 
مجموعا حدود يك ميليون دلار اس��تراليا )۶۶۵ هزار 
دلار( براي هزينه هايي اس��ت كه در چهار كشور انجام 
داده است. به گزارش ايسنا، شركت خصوصي فسيليتيت 
كورپ كه در سيدني مستقر است، ۲۹ ژوئن شكايتي 
را نزد دادگاه منطقه اي ناحيه شمال كاليفرنيا تنظيم 
كرد و مدعي شد توييتر با عدم پرداخت هزينه هايش، 
قراردادش با اين شركت را نقض كرده است. شكايت اين 
شركت اس��تراليايي، جديدترين ادعاي عدم پرداخت 
صورتحساب و كرايه عليه توييتر از زماني است كه ايلان 
ماسك، اين شركت ش��بكه اجتماعي را سال ميلادي 
گذش��ته، به قيمت ۴۴ ميليارد دلار خري��داري كرد. 
فسيليتيت اعلام كرد از سال ۲۰۲۲ تا اوايل سال ۲۰۲۳، 
حسگرهايي را در دفاتر توييتر در لندن و دوبلين نصب 
كرده و تجهيز يك دفتر در س��نگاپور را تكميل كرده و 
يك دفتر در سيدني را پاكسازي كرده است. طبق اعلام 
فس��يليتيت، توييتر براي اين كارها به ترتيب حدود 
۲۰۳ هزار پوند، ۵۴۶ هزار و ۶۰۰ دلار س��نگاپور و ۶۱ 
هزار و ۳۰۰ دلار اس��تراليا به اين شركت بدهكار است. 
توييتر كه با نام »ايكس كورپ« هم شناخته مي شود، 
ديگر دفتر روابط  رسانه اي ندارد و در اين باره اظهارنظر 
نكرده است. فسيليتيت اعلام كرد كه به دنبال دريافت 
خسارت جبراني به ميزان تعيين ش��ده در محاكمه، 
هزينه هاي حقوقي و بهره با حداكثر نرخ قانوني است. 
يك شركت روابط عمومي س��ابق در ماه مه، شكايتي 
را در دادگاه��ي در نيوي��ورك تنظي��م و اعلام كرد كه 
توييتر صورت حساب هاي خود را پرداخت نكرده است. 
همچنين اوايل س��ال ميلادي جاري، شركت مشاوره 
امريكايي »اينيس فري ام اند اي« از توييتر ش��كايت 
كرد و خواس��تار دريافت حدود ۱.۹ ميليون دلار براي 
صورتحساب هاي پرداخت نشده مربوط به مشاوره به 
ماسك براي خريد توييتر، شد. بر اساس گزارش رويترز، 
شركت بازرگاني مستقل »كراون استيت « انگليس كه 
املاك متعلق به سلطنت را مديريت مي كند، در ژانويه، 
روند پروسه دادگاهي را به دليل عدم دريافت اجاره بهاي 

دفتر مركزي توييتر در لندن آغاز كرد.

انتقال ۱۰ برابر سريع تر داده ها
با ليزر ماهواره اي چين

اولين آزمايش ارتباط نوري ماهواره به زمين با سرعت 
فوق العاده در چين انجام شد كه اين ارتباط تنها بيش از 
۱۰۰ ثانيه به طول انجاميد. به گزارش ايسنا و به نقل از 
آي اي، شركت چنگوانگ، يك شركت دولتي مستقر در 
استان جيلين چين، از دستيابي به يك نقطه عطف بزرگ 
در فناوري فضايي با اس��تقرار موفقيت آميز ارتباطات 
پرسرعت مبتني بر ليزر در ماهواره هاي تجاري خبر داد. 
اين پيشرفت، سرعت انتقال اطلاعات از فضا به زمين را 
۱۰ برابر افزايش داده و به سرعت چشمگير ۱۰ گيگابيت 
در ثانيه )Gbps( رسيده است. اين پيشرفت از طريق 
ليزرهايي كه به  عنوان حامل داده عمل مي كنند و طيف 
بسيار گسترده تري نسبت به فناوري مايكروويو سنتي 

ارايه مي دهند، ممكن مي شود.

آخرينرتبهايراندرهوشمصنوعيومقايسهبارقبا

رتبه 77 از نظر استفاده از AI در زندگي

ربات هاي تلگرامي چه خطري دارند؟
يكي از م��واردي كه در پيام رس��ان خارجي تلگرام 
وج��ود دارد و بعضا باعث نارضايتي كاربران ش��ده 
اين اس��ت كه بدون رضايت يا اطلاع خودشان، در 
كانال هايي عضو ش��ده اند؛ بخشي از اين كار توسط 
ربات ها و بخش��ي ديگ��ر به صورت دس��تي انجام 

مي شود.
به گ��زارش ايس��نا، ربات ه��اي تلگرام��ي يكي از 
قابليت هاي پيام رس��اني مانند تلگرام هس��تند كه 
امكان تعامل كارب��ر با آنها از طريق ارس��ال پيام و 
فرمان هاي متف��اوت وجود دارد. اي��ن برنامه روي 
يك س��رور اجرا مي ش��ود و تلگرام هم يك واسط 
ايمن براي تب��ادل بين كاربر و برنامه موجود در آن 

سرور است.
خاصيت كدباز ي��ا Open source بودن تلگرام 
اين اج��ازه را به برنامه نويس��ان مي دهد كه برايش 
ربات بنويس��ند و به توسعه اين برنامه كمك كنند. 
از هم��ان ابتدا با معرفي ربات ه��اي تلگرام بحث ها 
و ش��ايعه هاي مختلف��ي در فضاي مجازي بر س��ر 
خطرناك بودن اين ربات ها مطرح شد، اما پاسخ به 
اين سوال را در صورتي مي توان داد كه ابتدا بدانيم 
منظورمان از فعاليت مخرب چيست و ربات تلگرام 

چه توانايي هايي براي انج��ام فعاليت مخرب دارد. 
با بررس��ي ربات تلگرام مي توان فهمي��د كه مانند 
ديگر كاربران تلگرام يك حس��اب كاربري اس��ت و 
طبيعتا بيش��ترين دسترس��ي كه مي تواند داشته 
باشد به اندازه دسترس��ي هاي يك كاربر عادي در 

تلگرام است.
بنابراي��ن هنگامي كه از يك ربات تلگرام اس��تفاده 
مي كنيم، آن ربات همان اطلاعاتي را از ما مشاهده 
مي كند ك��ه يك كارب��ر ديگر مي بيند كه ش��امل 
نام و نام خانوادگي، شناس��ه كارب��ري يا آي دي و 
عكس پروفاي��ل خواهد بود. در همين رابطه كيوان 
نق��ره كار- كارش��ناس حوزه ارتباط��ات و فناوري 
اطلاع��ات- در گفت وگو با ايس��نا، درباره نحوه كار 
ربات ه��اي تلگرامي اظه��ار كرد: اي��ن ربات ها هم 
توسط توسعه دهنده اپليكيشن تلگرام و هم توسط 
برنامه نويسان ها نوشته مي شود و خدماتي را براي 
كاربران فراهم و دسترس��ي هايي را ايجاد مي كند و 
به عن��وان يك ابزار مورد اس��تفاده و توجه كاربران 

قرار گرفته است.
وي افزود: اين ربات ها از بخش امنيتي به دو صورت 
عمل مي كنند؛ يا اينكه مستقيما از كاربران استفاده 

مي كنند و كاربر با رضايت اطلاعات را به آن مي دهد 
و بنابراين بايد بپذيريم كه خودمان اين اطلاعات را 
به آنها داده ايم. اما با توجه به اينكه ممكن است هر 
اتفاقي در فضاي مجازي رخ دهد، مي توان گفت به 
شكل غيرمس��تقيم امنيت و اطلاعات ما را به خطر 
اندازند يا اطلاعات ما را در اختيار داش��ته باش��ند، 
بنابراين هر دو صورت آن وجود دارد و مي توان گفت 
ربات هاي تلگرامي به اطلاعات كاربران دسترس��ي 

پيدا مي كنند.
اين كارشناس در ادامه سخنانش تأكيد كرد: ممكن 
است كاربر به واسطه استفاده از يك ربات اطلاعات 
خود را در اختيار صاحب ربات قرار دهد و در نتيجه 
اين امكان وج��ود دارد كه بتوان��د از اطلاعاتي كه 
تجميع كرده براي كانال هاي ديگر استفاده كند يا 
آن را بفروشد. نقره كار معتقد است يكي از مشكلات 
اين پيام رس��ان خارجي اين بوده كه ممكن اس��ت 
كاربر متوجه ش��ود در كانال هايي عضو شده بدون 
اينكه رضايت داشته باش��د البته بايد توجه داشت 
بخشي از اين كار توس��ط ربات ها و بخشي ديگر به 
صورت دس��تي كه از ويژگي هاي يك پيام رس��ان 
است، انجام مي ش��ود. وي درباره راه هاي مقابله يا 

قطع عدم دسترس��ي ربات ها، تصريح كرد: طبيعتا 
اگ��ر راهكاري وجود داش��ته باش��د، بايد در بخش 
تنطيمات اين پيام رسان مشاهده شود كه تا به حال 
چنين قابليتي را نديده ام اما نكته مهمي كه وجود 
دارد اين است وجود ربات ها براي توسعه دهنده هاي 
پيام رس��ان تلگرام مزيت است چون باعث مي شود 
كه كاربران در اين پيام رسان حضور داشته باشند و از 
كانال هاي مختلف بازديد داشته باشند و به صورت 

كلي بازديد آن بيشتر شود.
اين كارش��ناس حوزه ارتباطات و فناوري اطلاعات 
در پايان گفت: بنابراين به نظر نمي رس��د مجموعه 
تلگرام وجود ربات ها را سخت بداند يا بخواهد مانعي 
در اين زمينه ايجاد كند؛ مگر اينكه بخواهد سمت و 
سويي برود اما تا زماني كه به اين شكل است نهايتا 
اين تصمي��م را به خود كاربر مي س��پارد كه تمايل 
داش��ته باشد اس��تفاده كند يا خير. به صورت كلي 
راهكاري وجود ندارد اما ممكن است در نسخه هاي 
غيراصل تلگرام كه مدتي هم اس��تفاده مي ش��د و 
بدترين امنيت را داشتند، اين فرآيند وجود داشته 
باشد. بنابراين تا جايي كه اطلاع دارم براي ربات ها 

چاره اي انديشيده نشده است. 

شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر در نظر دارد به منظور اجرای پروژه ذیل که بر اساس فهرست بهای پایه سال ۱۴۰۲ برآورد گردیده مطابق مشخصات زیر نسبت به انتخاب پیمانکار ذیصلاح اقدام نماید. لذا از کلیه پیمانکاران واجد 
صلاحیت که دارای سابقه کاری مرتبط هستند دعوت می شود از تاریخ  ۱۴۰۲/۰۴/۱۲تا تاریخ ۱۴۰۲/۰۴/۱۵ ساعت ۱۷ برای خرید اسناد ارزیابی کیفی و اسناد مناقصه به سامانه ستاد به آدرس www.setadiran.ir مراجعه نمایند.

۱- قیمت خرید اسناد ارزیابی و مناقصه مبلغ۴/۰۰۰/۰۰۰  ریال می باشد که می بایست به حساب شماره IR 6۳۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰۳۰۱۸۸۱۸ به نام تمرکز وجوه درآمد شرکت آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی 
ایران و شناسه حساب ۳۱۵۱۰۳۴۷۳۲9۵۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ واریز و فیش واریزی آن همراه با درخواست شرکت در مناقصه تحویل گردد.

۲-   ضمانتنامه شرکت در مناقصه می بایست به صورت ضمانتنامه بانکی یا واریز وجه نقد به شماره حساب IR ۰۴۰۱۰۰۰۰۴۰۰۱۱۰۳۴۰6۳۷۵9۸۳و شناسه حساب 9۴۱۲9۵۰۱۰۱۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰۰ به نام تمرکز سپرده جاری شرکت 
آب منطقه ای بوشهر نزد بانک مرکزی جمهوری اسلامی ایران ارائه گردد.

۳- آخرین مهلت بارگذاری مدارک به صورت الکترونیکی در سامانه ستاد تا ساعت ۸ صبح روز دوشنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰۴/۲6می باشد. 
توجه: تنها پاکت الف تضمین شرکت در مناقصه علاوه بر فایل الکترونیکی می بایست به صورت فیزیکی به دبیرخانه محرمانه شرکت آب منطقه ای بوشهر )دفتر حراست( تحویل گردد.

۴- پاکت ها در ساعت 9 صبح روز دوشنبه مورخ  ۱۴۰۲/۰۴/۲6گشوده خواهد شد. حضور یک نفر نماینده از طرف پیشنهاددهندگان در جلسه افتتاح پیشنهاد آزاد است.
۵- هزینه درج آگهی در دو نوبت به عهده برنده مناقصه می باشد.

6- به پیشنهادات فاقد امضاء )دیجیتالی(، مشروط و مخدوش مطلقاً ترتیب اثر داده نخواهد شد.
۷- کلیه اسناد ارزیابی و مناقصه و مدارک ارائه شده می بایست به مهر )الکترونیکی( و امضاء مجاز )دیجیتالی( تعهدآور برسد.

۸- ارائه کد شناسایی ملی الزامی می باشد.
9- ارائه گواهی صلاحیت ایمنی توسط پیمانکاران الزامی می باشد.

۱۰- ارایه صورت مالی حسابرسی شده شرکت پیمانکار توسط حسابرسان رسمی مربوط به سال ۱۴۰۰
۱۱- مدت اعتبار پیشنهاد قیمت: ۳ ماه

نوبت دومآگهی مناقصه عمومی همزمان با ارزيابی کيفی )فشرده(
شرکت سهامی آب منطقه ای بوشهر

مبلغ برآورد اولیه موضوع مناقصهشماره فراخوانردیف
مدت محل اجرا)ریال(

اجرا
رشته و حداقل 

پایه
تضمین شركت در 

مناقصه )ریال(
محل تامین 

دستگاه نظارتاعتبار

مرمت تغذیه مصنوعی آردو ۱۲۰۰۲۰۰۱۴۳۱۰۰۰۰۱۰
استان بوشهر- ۱۱۰/۵۴۰/۸۲۴/9۱۰و تثبیت سازه سد آب با

دفتر فني شركت آب استاني۵۵/۵۲۸/۰۰۰/۰۰- آب۱۲ ماهشهرستان دشتستان
منطقه اي بوشهر

جمعیت هلال احمر استان کهگیلویه و بویراحمد در نظر دارد اجاره سالن ورزشی شهرستان بویراحمد را از طریق مزایده عمومی و با جزئیات مندرج 
در اس�ناد مزایده ، با بهره گیری از سامانه تدارکات الکترونیکی دولت )www.setadiran.ir( باشماره مزایده ۵۰۰۲۰۰۵۸۷۸۰۰۰۰۰۳به صورت 

الکترونیکی واگذار نماید).اشخاص حقیقی و حقوقی(
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تعادل |
جزييات تازه اي از نحوه تس��ويه بدهي عراق به ايران 
اعلام ش��د. پول هاي ايران در بانك »تي بي اي« عراق 
تحت عنوان مطالبات گازي و برقي بلوكه ش��ده، كه 
براي كالاهاي غيرتحريمي استفاده مي شود. اين كالاها 
شامل 7 قلم كالا و تجهيزات صنعتي غيرتحريمي و 
دارو و غذا است. اما با توجه به فشار خزانه داري امريكا، 
عراق نمي تواند از ارز رس��مي خود براي انتقال پول به 
ايران استفاده كند؛ بنابراين مجبور به استفاده از ارز آزاد 
است كه تفاوت 10 درصدي با ارز رسمي دارد، كه اين 
مس��اله به ضرر تاجران ايراني است. از اين رو، به گفته 
رايزن بازرگاني ايران در عراق، درگام نخس��ت، تجار 
ايراني بايد به عراقي ها بقبولانند كه كالاهاي صادراتي 
ايران به عراق كالاهاي غيرتحريمي است و در مرحله 
بعدي، در تعامل تجاري با عراق بايد بر اين موضوع تاكيد 
شود كه قيمت براي ما خيلي مهم است تا از اين طريق 
آن اختلاف 10 درصدي -قيمت ارز رسمي و آزاد- را 
به ما برگردانند. راه سوم كه به گفته ربيهاوي به بانك 
مركزي ايران هم پيشنهاد داده شده اين است كه تجار 
ايراني به جاي دلار با دينار معامله كنند؛ چراكه خود 
عراق هم پيشنهاد داده كه تمام تعاملات مالي ايران در 

عراق بايد با دينار باشد. 

   دورخيز براي تجارت 10 ميلياردي با عراق
نشست »بررسي فرصت هاي پيش روي توسعه تجارت 
با عراق در سه ساله منتهي به 2025« كه با حضور رايزن 
بازرگاني ايران در عراق و نمايندگان وزارت خارجه، در 
اتاق ايران برگزار ش��د. رييس اتاق مشترك بازرگاني 
ايران و عراق در اين نشس��ت گفت: در 10 تا 15 سال 
آينده، عراق بهترين كش��ور براي سرمايه گذاري در 
منطقه است و اين كشور به دلايل مختلف براي ما در 

حوزه تجارت داراي مزيت نسبي است.
يحيي آل اسحاق افزود: عراق امسال و سال آينده قصد 
س��رمايه گذاري ۳00 ميليارد دلاري دارد. 85 درصد 
نياز زيرساخت اين سرمايه گذاري ها بايد از خارج وارد 
شود، لذا در دو سال آينده حدود 200 تا ۳00 ميليارد 
دلار فرصت كار وج��ود دارد و ما مي توانيم ۳0 درصد 
از اين فرصت را مال خود كنيم. آل اس��حاق با اشاره به 
اينكه سرمايه گذاري ها مي تواند از يك واحد كوچك 
مواد غذايي تا ايجاد نيروگاه، پالايشگاه و شهرك سازي 
را در بربگي��رد ادام��ه داد: ش��ركت هاي ايراني براي 
س��رمايه گذاري در عراق مي توانند كنسرسيوم هاي 
مشترك تشكيل دهند. چرا كه تنها كار كردن سخت 
است و كنسرسيوم ها مي توانند به صورت مشترك بين 
فعالان اقتصادي ايران، عراق و حتي كشور سوم تشكيل 
شوند. رييس اتاق مشترك ايران و عراق با بيان اينكه 
بخش خصوصي ما هيچ مش��كلي براي دريافت پول 
خود ندارد، گفت: طلب ما از كشور عراق عمدتاً مربوط 
به نهادهاي دولتي و مطالبات ما در خصوص گاز و برق 
است كه آن هم حدود 10 ميليارد دلار است. همانطور 
كه وزير عراق اع��لام كرده همه طلب ايران از عراق به 
بانك تي بي اي داده شده و توافق شده تا از اين پول در 
موارد غير تحريمي مانند دارو و غيره استفاده شود. لذا 
اصلًا در مورد مطالبات از عراق مشكلي وجود ندارد و به 
خصوص بخش خصوصي هيچ مشكلي در اين رابطه 

ندارد. جهانبخش سنجابي، دبير اتاق مشترك ايران و 
عراق نيز در اين نشست، گفت: عراق بودجه  سال هاي 
2024 و 2025 را با رش��د 70 درصدي نسبت به عدد 
پايه س��ال 2022 مصوب كرده و نسبت به تخصيص 
بيش از 150 ميليارد دلار بودجه جاري و عمراني اقدام 
كرده است كه اين امر فرصت خوبي پيش روي توسعه 

تجارت ايران و عراق قرار مي دهد.

   عراق بدهي اش را چگونه مي پردازد؟ 
در ادامه اين نشست، رايزن بازرگاني ايران در عراق در 
اظهاراتي گفت: تجارت با عراق سنتي است و تبادل پول 
از طريق صرافي ها يا به صورت انتقال وجه نقد صورت 
مي گيرد. بنابراين عراق همچنان به صورت سنتي در 
بخش مالي كار مي كند. عبدالامي��ر ربيهاوي افزود: 
همچنين با تعدد مراكز تصميم گي��ر در ايران و عراق 
مواجه هستيم. در ايران در اغلب وزارتخانه ها دفتر عراق 
داريم كه هر كدام براي خود تصميم مي گيرد. بنابراين 
متأسفانه تمركز تصميم گيري در ايران وجود ندارد و 
جزيره اي عمل مي ش��ود. اين مساله موجب مي شود 

بعضاً تصميمات به صورت متناقض باشد.
او ادام��ه داد: اين مس��ائل باعث ش��ده ك��ه اجلاس 
همكاري هاي اقتصادي بين دو كشور بين ۳ وزارتخانه 
صمت، نيرو و اقتصاد در ايران منتقل ش��د و نهايتاً در 

اختيار وزارت امور اقتصادي و دارايي قرار گرفت.
ربيهاوي گفت: تمام مزيت ها ما را به اين سمت مي برد 
كه باي��د با عراق كار كنيم زيرا ه��ر چقدر كه دولت ها 
تغيير كنند مرز مشترك و قرابت زباني، فرهنگي و غيره 
با عراق داريم. عراق كش��وري است كه از سال 1۹80 
درگير جنگ شد و تا الان هم درگير جنگ هاي داخلي 
و خارجي بوده كه اين جنگ ها باعث شده استان هاي 

اين كشور نياز به بازس��ازي داشته باشند. او افزود: اگر 
به عنوان مثال فقط بر اس��تان نينوا با مركزيت موصل 
تمركز كنيد با 5 ميليون مصرف كننده مواجه مي شويد. 
پيشنهاد من موافقت با اعزام هيات تجاري به اين استان 
است. در عراق مي گويند خش��كبار موصل خشكبار 
معروفي است در حالي كه اين خشكبار محصول ايراني 
است و بعد از فرآوري شدن به كل عراق ارسال مي شود. 
اين يك مثال عيني براي لزوم حضور در بازار 5 ميليون 
نفري استان نينوا اس��ت. حتي مي توان از زمين هاي 
حاصلخيز كش��اورزي اين استان هم اس��تفاده كرد. 
اين مقام مس��وول بابيان اينكه بدون حضور در عراق 
نمي توانيم به هدف 20 ميليارد دلاري صادرات به اين 
كشور برسيم، گفت: در س��ال 1401 توانستيم بالاي 
يك ميليارد دلار صادرات خدمات فني و مهندس��ي 
به عراق داش��ته باش��يم اما جايي ثبت نش��د. رايزن 
بازرگاني ايران در عراق ادامه داد: پروژه هاي مسكوني 
عراق از پروژه هاي نفتي هم سودآورتر است و پيشنهاد 
مي شود به اين بخش وارد شويم. هم سود ۳ ساله است 
و ه��م امكان اعزام نيروي كار وجود دارد و هم مي توان 
صادرات غيرنفتي را افزايش داد. او با بيان اينكه با آمدن 
السوداني –نخس��ت وزير- تحولي در اقتصاد عراق به 
وجود آمده اس��ت، اظهار كرد: و بودجه ۳ س��اله عراق 
مزيت بسياري براي حضور در اين كشور ايجاد مي كند. 
از سويي ديگر ۶.8 درصد رشد اقتصادي براي اين كشور 
در نظر گرفته شده است. ربيهاوي تصريح كرد: عراق 
مي تواند در آينده خليج ف��ارس را به اروپا وصل كند؛ 
به طوري كه مي توانيم از عراق مي توانيم به آفريقا و اروپا 
برسيم. رايزن بازرگاني ايران در عراق در بخش بعدي 
صحبت هاي خود گفت: خزان��ه داري امريكا به بانك 
مركزي عراق فشار آورد كه از ارزهاي خود براي مقاصد 

ديگر همچون براي كش��ورهاي تحريمي يا پولشويي 
اس��تفاده مي كنيد. بنابر آمار اعلامي او، 250 ميليون 
دلار روزان��ه بانك مركزي ع��راق دلار بين بانك هاي 
خ��ود توزيع مي كند. وزارت اقتص��اد به بانك مركزي 
1۳00 دينار در ازاي هر دلار به اين بانك ها مي فروشد 
و بان��ك مركزي به بانك ها 1۳10 دين��ار و بانك ها به 
مش��تريان 1۳20 دينار مي فروشد. ربيهاوي گفت: با 
توجه به فشار خزانه داري امريكا، بنابراين عراق از اين 
ارز رسمي نمي تواند براي تعامل با ايران استفاده كند 
بنابراين مجبور به استفاده از ارز آزاد است كه تفاوت 10 
درصدي با ارز رسمي دارد كه به ضرر تاجر ايراني است. 
از سويي ديگر عراق خود پيشنهاد داده كه تمام تعاملات 
مالي ما در عراق بايد با دينار باشد حتي فروشگاه هاي 
ترك نيز در اين كشور با دينار خريد و فروش مي كنند. 
در واقع دلار بايد از صحنه رسمي داخلي عراق حذف 
شود. بر همين اساس پيشنهاد ما به بانك مركزي ايران 
اين بود كه تجار ما به جاي دلار با دينار معامله كنند. او 
گفت: دوم اينكه از پول هاي ايران كه در بانك تي بي اي 
عراق تحت عنوان مطالبات گازي و برقي بلوكه شده، 
براي كالاهاي غيرتحريمي استفاده مي شود كه شامل 
7 قلم كالا و تجهيزات صنعتي غيرتحريمي و دارو وغذا 
مي ش��ود. ربيهاوي افزود: بنابراين تجار ايراني بايد به 
عراقي ها بقبولانند كه كالاهاي صادراتي ايران به عراق 
كالاهاي غيرتحريمي اس��ت. رايزن بازرگاني ايران در 
عراق اضافه كرد: نكته سوم اينكه ما 4500 قلم كالا به 
عراق صادر مي كنيم كه از اين طريق حدود 10 درصد 
از نياز عراق تأمين مي شود. بايد يك تلنگر به عراق بزنيم 
كه بفهمند در تعامل تجاري ب��ا عراق موضوع قيمت 
براي ما خيلي مهم است تا از اين طريق آن اختلاف 10 

درصدي -قيمت ارز رسمي و آزاد- را به ما برگردانند.
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ضرورت اصلاح نظام ارزيابي
و رتبه بندي تشكل ها

رييس اتاق ايران در ديدار با اعضاي هيات مديره انجمن 
صنايع نس��اجي ايران، ضمن تاكيد بر ضرورت اصلاح 
نظام ارزيابي و رتبه بندي تشكل ها، تاكيد كرد: در دوره 
جديد بايد از ظرفيت كارشناسي تشكل ها در اتاق ايران 
بيشتر استفاده شود. اعضاي هيات مديره انجمن صنايع 
نساجي ايران با حسين سلاح ورزي، رييس اتاق ايران 
ديدار كردند. در ابتداي اين نشست عليمردان شيباني، 
عضو هيات مديره انجمن صنايع نساجي ايران ضمن 
تبري��ك انتخابات 28 خردادماه ات��اق ايران و انتخاب 
سلاح ورزي به رياس��ت اين اتاق از مسائل و مشكلات 
صنعت نساجي در ايران گفت. شيباني با اشاره به اهميت 
تشكل ها در اقتصاد كش��ور و اتاق ايران، اظهار كرد: در 
اين دوره شما وظيفه سنگين تري به عهده داريد، هم 
به دليل جاي��گاه اتاق ايران در سياس��ت گذاري هاي 
اقتصادي و همه به دليل مسائل و مشكلاتي كه اقتصاد ما 
گرفتار آن است. براي همين بايد اتاق ايران و تشكل هاي 
اقتصادي در كنار هم از همه ظرفيت هاي خود در ارايه 
راه حل هاي اقتصادي كوش��ا باشند. در ادامه، مجتبي 
دستمالچيان، عضو هيات مديره انجمن صنايع نساجي 
ايران، گفت: ما تمام تلاش خود را مي كنيم كه صنعت 
نساجي كشور، روز به روز وضعيت بهتري نسبت به قبل 
داشته باشد و در اين دوره از رييس و هيات رييسه اتاق 
ايران انتظار داريم كه اين صنعت و اين انجمن كه قدمت 
بالاي شصت سال دارد، را حمايت كند.  دستمالچيان 
تاكيد كرد: انجمن صنايع نساجي ايران به كار تيمي و 
تشكلي تاكيد دارد و تك محوري را آفت امروز تشكل ها 
مي داند. صنايع نس��اجي حدود 12 صنعت را در دل 
خود جا داده و با آنها ارتباط دارد و ما بايد به دليل سهم 
اين صنعت در اقتصاد و اش��تغال كشور، براي تقويت 
جايگاه تش��كل اين حوزه تلاش كني��م. اين صنعت 
تجميع تعارض منافع است ولي با وجود اين هميشه به 
دنبال راهي بوديم كه كليت اين صنعت منتفع شود و 
براي همين تاكيد مي كنم كه ما تك محور نيستم. او ابراز 
اميدواري كرد: از پتانسيل و فرصت هاي موجود براي 
ارتقاي وضعيت صنعت كشور بهره برداري شود و در مسير 
بهتري نسبت به گذشته قرار بگيريم. در ادامه شاهين 
كاظمي، عضو هيات مديره انجمن صنايع نساجي ايران 
انتخاب س��لاح ورزي به رياس��ت اتاق ايران را بهترين 
انتخاب دانسته و تعامل اتاق ايران با تشكل هاي صنفي و 
تخصصي را ارزشمند دانست. البته ما در طول سال هاي 
گذشته شاهد اين تعامل بوديم. در ادامه محمدمهدي 
مباشر به مساله رتبه بندي تشكل ها اشاره كرد: انجمن 
صنايع نساجي ايران ۶2 سال سابقه فعاليت دارد و حدود 
700 هزار نفر در اين حوزه شاغل هستند. در سال گذشته 
ميزان صادرات اين صنعت حدود ۶80 ميليون دلار بود. 
اين صنعت در اقتصاد ملي جاي��گاه وزيني دارد. اما در 
رتبه بندي تشكل ها، انجمن صنايع نساجي ايران در رتبه 
»ب« قرار گرفته و به جايگاهان كمتر توجه شده است. ما 
در دوره قبل انتظار داشتيم اين مساله اصلاح شود ولي 
در عمل چنين نش��ده و در اين دوره هم اين بخشي از 
خواسته انجمن صنايع نساجي ايران از رييس و هيات 
رييس��ه اتاق ايران اس��ت كه در رتبه بندي تشكل ها 
تجديدنظر شود. در ادامه عنوان شد: انتظار داريم كه 
معاونت تشكل ها هر چه سريعتر رتبه بندي تشكل ها را 
مورد توجه قرار دهد و به تقويت هر چه بيشتر تشكل ها 
تلاش كند. از طرفي اتاق ايران در مجامع و سازمان ها 
متعدد نماينده ارسال مي كند و انتظار انجمن صنايع 
نس��اجي ايران اين است كه در موضوع تخصصي اين 
صنعت، از ظرفيت تشكل هاي اين حوزه استفاده شود. 

120 كارخانه آجر در شعاع شهر 
اصفهان گاز مصرف مي كنند

رييس هيات مديره خانه صنعت و معدن استان اصفهان 
گفت: تم��ام 120 كارخان��ه توليد آجر در ش��عاع ۳0 
كيلومتري اصفهان در حال حاضر از سوخت گاز استفاده 
مي كنند. به گزارش مهر، عبدالوهاب سهل آبادي ظهر 
دوشنبه در نشست خبري كه به مناسبت گراميداشت 
روز صنعت و معدن برگزار شد، در خصوص آلايندگي 
واحدهاي توليد آجر و گچ در اطراف ش��هر اصفهان و 
عدم انتقال اين واحدها به خارج از شعاع 50 كيلومتر، 
اظهار داشت: هم اكنون تمام واحدهاي آجرپزي در ۳0 
كيلومتري شهر اصفهان كه تعداد آنها به 120 كارخانه 

مي رسد از سوخت گاز استفاده مي كنند.
وي اضافه كرد: مشكل گردوغبار بدليل مصالحي است 
كه در توليد آجر استفاده مي كنند كه بايد در اين زمينه 

اصلاحاتي در جهت كاهش آلايندگي صورت گيرد.
رييس هيات مديره خانه صنعت و معدن استان اصفهان 
ابراز داشت: جامعه صنعتي استان با حمايت هايي كه 
مي توانس��ت از دولت دريافت كند و پش��تيباني خانه 
صنعت و معدن توانست دغدغه هاي بسياري را از اين 
شهر بزرگ صنعتي كم كند و با وجود همه دشواري ها 

رشد 4.۶ درصدي اقتصادي استان رقم بخورد.
س��هل آبادي افزود: انتظار داريم اداره صنعت، معدن و 
تجارت اس��تان بخش اقتصادي را به بخش خصوصي 
تفويض اختيار كند همان گونه كه با تفويض اختياراتي 
به خانه صنع��ت و معدن بالغ بر 2 ه��زار و 700 پروانه 
تأسيس صادر شد و كمترين دعوي را شاهد بوديم. وي 
با تاكيد بر اينكه لازم است دولت بخش خصوصي را در 
مباحث كارشناسي اقتصادي شركت دهد، درخصوص 
بازسازي صنايع آلاينده ابراز داشت: بزرگ ترين چالش 
تسهيلات است زيرا زماني كه پول نياز است، نيست و 
هر روز پول ما بي ارزش تر مي شود و سرمايه در گردش 
واحدهاي صنعتي ما در حال كاهش است و بر همين 
اساس توسعه و بازسازي در صنايع اصفهان با سختي 
رو به رو است. رييس هيات مديره خانه صنعت و معدن 
اس��تان اصفهان با بيان اينكه مساله تأمين آب صنايع 
اميدوارم با همت اتاق بازرگاني و واحدهاي صنعتي حل 
و فصل شود، اضافه كرد: شركت شهرك هاي صنعتي در 
قصه آب براي صنايع چندان فعال نيست در حالي كه اگر 
مشكل آب صنايع رفع شود رشد اقتصادي بيش از 4.۶ 

درصدي استان را شاهد خواهيم بود.

هيات رييسه اتاق اصناف تهران 
تغيير كرد

تركيب اعضاي هيات رييس��ه اتاق اصناف تهران 
مشخص ش��د. به گزارش اتاق اصناف تهران، پس 
از برگزاري انتخابات داخلي تركيب جديد اعضاي 
هيات رييس��ه اتاق اصناف تهران مش��خص شد. 
در راس��تاي اجراي مواد ۹ و 10 آيين نامه اجرايي 
ترتيب انتخاب هيات رييسه اتاق اصناف شهرستان، 
موضوع م��اده ۳۶ قانون نظام صنفي جهت تعيين 
سمت اعضاي هيات رييسه برگزار شد. براين اساس 
حميدرضا رس��تگار به عنوان رييس اتاق اصناف 
تهران انتخاب ش��د. همچنين احمد ابوالحسني 
ب��ه عن��وان نايب ريي��س اول، محمدرضا فرجي 
نايب رييس دوم، حسين عليا كبري به عنوان دبير 
و اسماعيل كاظمي به عنوان خزانه دار اتاق اصناف 
تهران انتخاب شدند. از مهر ماه سال گذشته تاكنون 

علي توسطي رييس اتاق اصناف تهران بود.

واردات برنج ممنوع شد
معاون وزير جهاد كش��اورزي از ممنوعيت واردات 
برنج تا به تعادل رسيدن وضعيت برنج توليد داخل 
خبر داد. شاهپور اعلايي مقدم با اعلام اين خبر افزود: 
واردات برنج معمولا سه ماه قبل از برداشت و سه ماه 
بعد از برداشت محصول ممنوع است، اما با توجه به 
پتانس��يل و ذخاير استراتژيك برنج به لحاظ سرانه 
مصرف واردات برنج تا اطلاع بعدي ممنوع خواهد 
شد. وي همچنين افزود: تا زماني كه وضعيت برنج 
توليد داخل به تعادل نرس��د و منافع كش��اورزان و 
مصرف كنندگان تامين نشود اين ممنوعيت ادامه 
دارد.  مع��اون برنامه ريزي و اقتص��ادي وزير جهاد 
كشاورزي افزود: سال گذشته به دليل جنگ اوكراين 
و روسيه و با هدف تامين امنيت غذايي كشور ميزان 
زيادي برنج وارد كشور ش��ده بود. وي با بيان اينكه 
اين وزارتخانه براي حمايت از توليد برنج كشور سه 
راهبرد را پياده خواهد كرد، گفت: در طولاني مدت 
يك راهبرد اقتصادي با نگاه تنظيم بازار، حمايت از 
مصرف كننده و توليدكنندگان است كه با همكاري 
سه استان ش��مالي تدوين مي ش��ود. به گفته وي 
براي حل مش��كلات برنج كاران در كوتاه مدت نيز 
دستگاه ها و سازمان هاي اقتصادي وابسته به جهاد 
كش��اورزي در سه استان ش��مالي خريد برنج را از 
شاليكاران شروع مي كنند. علايي مقدم كه در يك 
برنامه تلويزيوني صحبت مي كرد تقويت زنجيره هاي 
ارزش محصولات كشاورزي در استان هاي شمالي را 
راهبرد سوم وزارت جهاد كشاورزي اعلام كرد و ادامه 
داد: س��ه محصول برنج، مركبات و كيوي استعداد 
ذاتي اين سه استان هس��تند، اما توليد و بازرگاني 
آن با فراز و نشيب هاي فراواني مواجه است. معاون 
برنامه ريزي و اقتصادي وزير جهاد كشاورزي گفت: 
از طريق ايجاد زنجيره هاي ارزش از مزرعه تا سفره، 
پاي كار آمدن تش��كل ها و ارايه تسهيلات كم بهره 

مي توان نگراني كشاروزان و باغداران را كاهش داد.

طيسهماهنخستسالجاري
صورتگرفت

برگزاري 54  مورد
ملاقات مردمي در شركت گاز 

استان چهارمحال و بختياري
در سه ماه نخست سال جاري و در راستاي مسووليت 
اجتماع��ي، تعداد 54 مورد ملاق��ات حضوري با مردم 
در اس��تان چهارمحال و بختياري انجام شده است.به 
گزارش روابط عمومي شركت ملي گاز ايران، جهانبخش 
سليميان، مديرعامل شركت گاز استان چهارمحال و 
بختياري با اعلام اين خب��ر، گفت: در فاصله زماني ياد 
شده تاكنون، حداقل تعداد 54 مورد ملاقات حضوري 
مردمي انجام شده و علاوه بر آن تعداد زيادي ملاقات ها 
نيز بدون هماهنگي قبلي در طول هر هفته با مردم و حتي 
با همكاران و پيمانكاران صورت گرفته است.وي ادامه داد: 
هدف از انجام ديدارهاي حضوري، مستقيم و چهره به 
چهره با مردم، بررسي موارد مرتبط در حوزه گازرساني و 
خدمات رساني بوده تا در اين راستا بتوانيم جهت پيگيري 
و مرتفع ش��دن موارد مطرح ش��ده توسط مراجعين، 
اقدامات لازم در چارچوب قوامين صورت پذيرد.به گفته 
وي، ديدارهاي چهره به چهره سبب آشنايي بيشتر با 
نيازها و مطالبات مراجعان به اين شركت شده و رسيدگي 
به مسائل و مشكلات مردم يكي از امور مهمي است كه به 
صورت جدي در دستور كار اين شركت قرار گرفته است.

سليميان يكي از برنامه هاي استراتژيك اين شركت را، 
بهبود وضعيت خدمات رساني و همچنين پاسخگويي 
سريع و شفاف به درخواست هاي مشتركين عنوان كرد و 
افزود: اجراي مطلوب اين برنامه ها كه رضايت مندي مردم 
عزيز را به همراه دارد از اهم اهداف كيفي اين شركت بوده 
كه همواره در طول سال مورد توجه قرار مي گيرد.وي در 
ادامه، بيان داشت: هرگونه همت و تلاش در زمينه احترام 
و تكريم ارباب رجوع و جلب نظر مراجعاني كه به خدمات 
شركت گاز در حوزه هاي مختلف خدمت نياز دارند، امري 
خداپسندانه بوده و رضايت و خشنودي خداوند را در ارايه 
خدمت بي منت به  دنبال دارد.مديرعامل ش��ركت گاز 
استان چهارمحال و بختياري با اشاره به اينكه روزهاي 
دوشنبه هر هفته از ساعت 8 صبح الي 12 براي ملاقات 
حضوري و ديدار مردمي اختصاص يافته، گفت: تمامي 
مشتركين شركت گاز استان و متقاضيان و گروه هاي 
ذينفع مي توانند با هماهنگي با دفتر مديريت تعيين وقت 
كرده و در ساعت مقرر به صورت حضوري مشكلات خود 
را مطرح تا پيگيري هاي لازم انجام پذيرد.وي در پايان، 
اظهار اميدواري كرد كه به زودي، روزي فرا برسد كه روند 
كارها شفاف و داراي زمان بندي قابل قبول و سهل انجام 

شود و نياز به پيگيري مردم براي تحقق نيازها نباشد.

دريافتطلبايرانازعراقصرفخريدچهكالاهاييميشود؟/۳پيشنهادبرايكاهشضررتجار

تسويه بدهي عراق با ارز آزاد!

رييسانجمننظارتبرانتخاباتاتاقبهوزيرصمتنامهنوشت

رد تخلف در انتخابات اتاق ايران 
رييس انجمن نظارت بر انتخابات اتاق ايران، در نامه اي 
به وزير صمت، ادعاهاي مربوط به تخلف در برگزاري 
انتخابات هيات نمايندگان و هيات رييسه دوره دهم 

را با ارجاع به مواد قانوني و آيين نامه انتخابات رد كرد.
به دنبال برگزاري انتخابات هيات رييسه اتاق ايران در 
اواخر خرداد ماه سال جاري، شايعاتي مبني بر تخلف در 
اين انتخابات در برخي رسانه ها منتشر شد. 1۶ روز پس 
از اين اتفاقات، حسين ميرمحمدصادقي رييس انجمن 
نظارت بر انتخابات اتاق هاي سراسر كشور در نامه اي به 
عباس علي آبادي وزير صنعت، معدن و تجارت در اين 
باره واكنش نشان داد و نوشت: هيچ تخلفي در انتخاب 

هيات رييسه اتاق ايران رخ نداده است.
در بخش��ي از اين نامه، در پاسخ به ادعاي عدم رعايت 
مقررات در صدور اعتبارنامه ها، اعلام ش��ده اس��ت: 

انجمن نظارت بر انتخابات اتاق هاي سراس��ر كشور، 
هم��ه اعتبارنامه هاي منتخب��ان را بر اس��اس مواد 
قانون پيش بيني شده، پس از اعلام نظر شوراي عالي 
نظارت صادر ك��رده و در مورد انتخابات اتاق هايي كه 
در مورد آنها اعتراضي واصل نش��د، پ��س از انقضاي 
مهل��ت اعت��راض، اعتبارنامه منتخبان صادر ش��ده 
است  ميرمحمدصادقي در اين نامه، با تشريح فرآيند 
برگزاري اين انتخابات، افزوده است كه اين انجمن به 
دليل سكوت مرجع رسمي رد صلاحيت كانديداها در 
موعد مقرر، نمي توانسته است مانع شركت هيچ فردي 
در انتخابات هيات رييسه شود. بر اساس نامه رييس 
انجمن نظارت، نامه حراست وزارت صمت ضمن اينكه 
در موعد مقرر ارسال نشده، نمي توانسته مبناي عمل 
اين شورا قرار گيرد، با اين وصف با توجه به اينكه در اين 

نامه قيد شده بود كه رد صلاحيت يكي از كانديداها، نظر 
وزارت اطلاعات است، اين شورا بر اساس وظيفه قانوني 
خود، با ارس��ال اين نامه از سه مرجع درخواست نظر 
كرده است: نخست مركز احراز و تأييد صلاحيت هاي 
وزارت اطلاعات با قيد آن��ي – آني با هدف تأييد نظر 
حراست وزارت صمت، دوم ش��وراي عالي نظارت بر 
اتاق اي��ران به عنوان مرجع تفس��ير و تصميم گيري 
و س��وم امور حقوقي اتاق ايران ب��ه عنوان مرجع رفع 
ابهام آيين نامه. ع��لاوه بر آن به گفته او، مجموعه اين 
فرآيندها، يك روز قب��ل از انتخابات به اطلاع رييس 
و دبير شورا )آقايان علي آبادي و پيمان پاك( رسيده 
است. ميرمحمدصاوقي تاكيد كرده: به جز امور حقوقي، 
نه وزارت اطلاعات و نه شوراي عالي پاسخي به اين نامه 
نداده و جلسه شوراي عالي نظارت نيز كه در ساعت ۹ 

شب قبل از انتخابات برگزار شده، در اين باره مصوبه اي 
نداشته است. به گفته دبير هيات نظارت بر انتخابات، 
با توجه به اينكه انجمن از يكس��و بر اساس آيين نامه، 
موجبي براي ممانعت از نامزدي افراد نديد و از سوي 
ديگر ممانعت از نامزدي افراد، به منزله ممانعت از حق 
و در مغاي��رت با اصل 22 قانون اساس��ي و ماده 570 
قانون مجازات اس��لامي )تعزيرات( تلقي مي شود، به 
همه كانديداها اجازه شركت در اين انتخابات داده شد.

ميرمحمدصادقي گفته اس��ت: اين انجمن علاوه بر 
طي تمام اين فرآيندها، در جلسه برگزاري انتخابات 
هيات رييسه، تمام اين جزييات را براي رأي دهندگان 
تبيين كرد و تصميم گيري را به عهده آنان گذاشت و 
در نتيجه هي��ات نمايندگان اتاق ايران با اطلاع كامل 

از اين رخدادها، هيات رييسه خود را برگزيده است.

عضوهياتنمايندگاناتاقبازرگانيتهران:
درپايينترينسطحمراوداتبانكيهستيم

عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران خاطرنشان 
كرد: در حال حاضر ايران وارد ليست سياه FATF شده 

است و در پايين ترين سطح مراودات بانكي هستيم.
مهراد عب��اد در گفت وگو با ايلنا، بي��ش از 80 درصد 
اقتصاد ايران را دولتي دانست و افزود: تصميمات دولت 
تاثير زيادي در اقتصاد و تجارت بين المللي مي گذارد به 
عنوان مثال تحريم ها به واسطه يك تصميم سياسي 
اتخاذ و اقتصاد نيز دنباله رو آن ش��د و 10 سال اخير 

بخشي خصوصي و اقتصاد را درگير خود كرد.
وي با اشاره به تاثير منفي تحريم ها در اقتصاد، تصريح 
كرد: تحريم ها امكان مراودات با شركت هاي بزرگ را 
از ايران گرفت و اين شركت ها به واسطه ترس و نگراني 
كه از جريمه هاي همكاري با ايران داشتند از تجارت با 
ما امتناع كردند از اين رو ما به ناچار كارها را به واسطه ها 
سپرديم و مجبور شديم كه با شركت هاي كوچك تر 
كارها را پيش ببريم؛ اين موضوع باعث شد كالاهايي 

كه كيفيت پايين تري داش��تند را خريداري و هزينه 
واردات و صادرات در كشور افزايش پيدا كند. اين فعال 
اقتص��ادي ادامه داد: مراودات مال��ي هزينه ها را براي 
بخش خصوصي افزايش داد در انتقال پول و بازگشت 
ارز حاصل از صادرات، از آنجايي كه از كانال صرافي هاي 
كشورها همسايه انجام مي شد. به عبارت ديگر نقل و 
انتقال حواله به صورت غيررسمي تاثير منفي سياست 

بر اقتصاد بود. 
 عباد با تاكيد بر اينكه در جذب س��رمايه گذاري علم 
اقتصاد اهميت پيدا مي كند، تصريح كرد: سرمايه گذار 
خارجي براي ورود به يك اقتصاد نخست ريسك هاي 
آنجا را بررسي و رتبه كشورها در جذب سرمايه گذاري 
خارجي و بازگشت س��رمايه را بررسي مي كند. ايران 
به واس��طه تحريم ها رتبه ضعيفي در جذب سرمايه 
خارجي پيدا كرد و ما نيز تلاشي براي ارتقا رتبه  خود 
انجام نداديم. در كش��وري اقتصاد آن دولتي باش��د 

سرمايه گذاران خارجي حس��اس تر مي شوند چراكه 
سرمايه گذاري كلان مس��اوي با طرف شدن با دولت 
از اين رو س��رمايه خارجي جاي��ي ورود مي كنند كه 

ريسك هاي آن پايين باشد.
عضو هيات نمايندگان اتاق بازرگاني تهران در پاس��خ 
به اين پرس��ش ك��ه در ماه ه��اي اخير ش��اهد ورود 
سرمايه گذاران برخي از كشورها از ازبكستان و عمان 
بوديم آيا اين موضوع در رونق اقتصادي مي تواند موثر 
باشد؟ افزود: همكاري اقتصادي با كوچك ترين كشور 
مي تواند در رش��د اقتصادي موثر باش��د در سال هاي 
اخي��ر تحريم ها ما را به جزي��ره كوچكي تبديل كرده 
بود كه كمتر كش��وري حاضر به همكاري با ما مي شد 
حتي كشورهايي كه آنها را دوست و همسايه خطاب 
مي كرديم نيز به س��ختي حاضر به مراوده تجاري با ما 
بودند اما يك تغيير ژئوپلتيك��ي در منطقه رخ داد كه 
در نهايت به نفع ايران تمام ش��د و عربستان مذاكرات 

خود را با ايران آغاز كرد چراكه آنها مي خواهند به قطب 
اقتصادي منطقه تبديل شوند از اين رو منطقه بايد آرام 
باشد و ما بايد از اين فرصت استفاده كنيم. تنش زدايي ها 
باعث شد كه كشورهاي همس��ايه ترجيح بدهند كه 
تعاملات خود را با ما گسترده كنند. به گفته عباد؛ بايد 
از اين فرصت ايجاد شده بيشترين استفاده را كرد چرا 
كه فرصت هاي زيادي پيش روي ما نيس��ت. عباد در 
پايان تصري��ح كرد: در حال حاضر ايران وارد ليس��ت 
سياه FATF شده است و در حال حاضر در پايين ترين 
س��طح مراودات بانكي هستيم؛ شايد رفتن در ليست 
سياه در كوتاه مدت تاثيري براي ما نداشته باشد ولي اگر 
برجامي امضا شود كه به نظر مي رسد داريم به اين سمت 
مي رويم قرار گرفتن در ليست سياه براي ما يك توقفي 
ايجاد مي كند كه اجازه نمي دهد با دنيا تجارت داشته 
باشيم و بايد آن را حل كنيم. حل اين موضوع زمان بر 
است و بهتر است موازي با تجارت اين دو را پيش ببريم.
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خبرروز

درگذشت ۲۲ زائر ايراني در حج
رييس مركز پزش��كي حج و زيارت هلال احمر گفت: بعد از ايام تش��ريق به دليل مشكلات و بيماري هاي تنفسي مراجعات به 
بيمارس��تان مكه و درمانگاه ها افزايش پيدا كرده است اما خوشبختانه مش��كل حاد و جدي بين زائران وجود ندارد. سيد علي 
مرعش��ي افزود: در سه روز عمليات حضور زائران در عرفات، مش��عر و منا، بيش از ۱۳۵۰۰ ويزيت تخصصي و بيش از ۳۸۰۰۰ 
ويزيت عمومي انجام شد، او همچنين از افزايش حجم مراجعات به مراكز درماني مركز پزشكي بعد از ايام تشريق خبر داد و به 
جان باختن ۱۶ زائر مرد و ۶ زائر زن از شروع عمليات حج اشاره كرد. رييس مركز پزشكي حج و زيارت هلال احمر گفت: با تاييد 
كميسيون پزشكي ۲۰ نفر از زائران با شروع پروازها به ايران منتقل خواهند شد تا ادامه درمان آنها در داخل كشور پيگيري شود.

رويايدرمانرايگانبرايبازنشستگانهيچگاهمحققنميشود

اكثربيمارستانهايدولتيتجهيزاتشانفرسودهوازكارافتادهاست

رنج درمان با رواداري فقر

تعادل|
 مشكلات دارويي و درماني بازنشستگان 
سال هاي سال است كه باعث شده آنها 
علاوه بر تحمل رنج درمان بيماري هايي كه به آن مبتلا 
هستند، هميشه سايه سنگين فقر را هم بالاي سر خود 
داشته باشند. سايه سنگيني كه باعث مي شود گاهي 
درمان را نيمه كاره رها كنند يا اينكه مجبور باشند براي 
هزينه هاي سرسام آور درمان دست به سوي ديگران 
دراز كنند و از آنها درخواست كمك داشته باشند. طي 
سال هاي گذشته عليرغم تمامي وعده هايي كه داده 
شده اس��ت باز هم اين مردم هستند كه بار سنگين 
هزينه هاي دارويي و درماني را به دوش مي كش��ند و 
در اين بين آنها كه از بضاعت كمتري برخوردارند درد 
بيش��تري را تحمل مي كنند. اين در حالي است كه 
ديگر كار خاصي هم از دست بيمه ها بر نمي آيد. وقتي 
حتي داروهاي س��اده از شمول بيمه خارج مي شوند 
يعني قرار اس��ت تعداد بيش��تري از افراد براي تهيه 
داروي مورد نياز خود با مشكلات زيادي مواجه شوند. 
افراد س��المند يا همان بازنشستگان افرادي هستند 
كه به دليل كهولت سن ممكن است به انواع و اقسام 
بيماري ها مبتلا باشند، اين افراد نياز دارند تا از بيمه 
درماني قوي برخوردار بوده تا بتوانند با خيال راحت 
دوران بازنشستگي و البته بيماري خود را طي كنند، 
اما آنچه اين روزها بيش��تر از همه به براي اين قشر به 
چشم مي آيد فقري است كه به واسطه بيماري به آن 
مبتلا مي شوند. وقتي قرار باشد هزينه هاي درمان تا 
اين اندازه كمر شكن بوده و از سوي ديگر بيمه ها هم به 
هر بهانه اي بخشي از اين هزينه ها را پرداخت نكنند 
بسياري از اين افراد هميش��ه بايد براي تهيه داروي 
مورد نياز يا انجام درمان خود با مشكلات مالي سر و 

كار داشته باشند.

   پول سازي مراكز درماني 
در طرح تحول سلامت

مساله مهم اينجاست كه وقتي ماجراي پول به ميان 
مي آيد ديگر فرقي نمي كند در حوزه سلامت باشد يا 

حقوق كارگران و.... مسوولان طرفي قرار مي گيرند 
كه جريان پولس��از قرار دارد. س��ال ۶۸ وقتي قانون 
الزام تامين تامين اجتماعي به تصويب رسيد گامي 
بسيار مهم در جهت بهبود شرايط درماني كشور بود 
اما اين طرح عظيم طي سال ها و با قانون شكني ها و 
بي توجهي ها و ... به خسراني بزرگ تبديل شد. حالا 
ديگر بيمه تامين اجتماعي نه توانايي ارايه خدمات 
درماني راي��گان را دارد و نه مي تواند نقش موثري در 
تامين هزينه هاي داروي بيماران داش��ته باش��د. در 
واقع از سال 9۳ كه طرح تحول سلامت كليد خورد، 
پولس��ازي در حوزه درمان جاي اولوي��ت در تامين 
سلامت افراد را گرفت و همين رويه باعث شد تا امروز 
بيمارس��تان هاي دولتي با مشكلات عديده دست و 
پنجه نرم كنند، افراد براي تامين هزينه هاي درماني 
خود مش��كلات زيادي داشته باشند و از سوي ديگر 
بيمه ه��ا به هر بهانه اي از زير بار تعهدات خود ش��انه 

خالي كنند.

   ديگر بايد منتظر مرگ باشيم
هدي ارجمندي، بيمار ۶۵ س��اله اي اس��ت كه براي 
تحوي��ل داروهاي خود ب��ه داروخانه آمده اس��ت. او 
درباره هزينه هاي درمان��ي و بيمه تامين اجتماعي 
به »تع��ادل« مي گويد: من در ش��هر قدس زندگي 
مي كن��م. اگر بخواهم براي بيم��اري كه به آن مبتلا 
هس��تم خدمات تخصصي دريافت كنم مجبورم به 
تهران بيايم. بيمارستان هاي دولتي آنقدر شلوغ است 
كه براي نوبت گرفتن بايد از ۵ صبح حضور داش��ته 
باشي. بيمارس��تان هاي خصوصي هم بيمه تامين 
اجتماعي را قبول ندارند يا فقط ۱۰ درصد هزينه ها را 
با بيمه حساب مي كنند. هدي كه مبتلا به  ام اس است 
مي افزايد: براي ما رنج بيماري يك طرف است و تحمل 
فقر و نداري طرف ديگر. تامين هر باره دارو و ويزيت 
پزشك متخصص آنقدر زياد است كه ترجيح مي دهم 
درد بكش��م تا اينكه بخواهم اين همه هزينه كنم. اما 
بعضي وقت ها هم درد امان��م را مي برد و مجبورم به 

دكتر مراجعه كنم.

اين بيمار مبتلا ب��ه  ام اس در پايان مي گويد: نه بيمه 
تامين اجتماعي و نه بيمه تكميلي آتيه سازان حافظ 
براي ما بازنشس��تگان هيچ فايده اي ندارد. بايد براي 
هزينه هاي��ي كه هر بار ب��راي دارو و درمان پرداخت 
مي كنيم به بيمه تكميلي مراجعه كنيم. همين رفت 
و آمد براي من كه بيمار هستم و كسي را ندارم بسيار 
سخت است. تازه مساله اينجاست كه تمام هزينه ها 
هم پوش��ش داده نمي شود و در بس��ياري از موارد با 
گفتن اين جمله كه ميزان قرارداد شما به پايان رسيده 

از پرداخت هزينه ها سر باز مي زنند.

   چند ماه انتظار براي دريافت پول بيمه
معصومه نادري، بازنشسته و 7۲ ساله كه براي تهيه 
داروي قن��د به داروخانه آمده نيز مي گويد: فروردين 
ماه زانوهايم را عمل جراحي كردم، وقتي براي گرفتن 
هزينه هايي كه به بيمارستان پرداخت كردم و پروتز 
تهيه كردم به بيمه رفتم نوبت را براي 4 ماه كاري ديگر 
داد. يعني من بايد اول چند ده ميليون هزينه پروتز و 
جراحي را خودم بپردازم و بعد ماه ها در انتظار بمانم 
تا بيمه بخش��ي از آن مبلغ را به من بازگرداند. براي 
كسي كه با قرض زير تيغ جراحي مي رود يعني مساله 
اورژانس��ي بوده تمام اين سال ها حق بيمه پرداخت 

كرده ايم كه در زمان پيري به دردمان بخورد اما...
او مي افزايد: انگار بازنشستگان در اين كشور مرده به 
حساب مي آيند، آن از وضعيت حقوق و همسان سازي 
و اين هم از وضعيت بيمه درماني و... كسي هم نيست به 
داد ما برسد، هر چه اعتراض مي كنيم و فرياد مي زنيم 

تنها خودمان صداي خودمان را مي شنويم و بس.

   روياي درمان رايگان
خسرو ايزدي بازنشس��ته ديگري است كه در مورد 
هزينه هاي درمان مي گويد: خواهرم سال هاست كه 
در اروپا زندگي مي كند، او 7۰ سال سن دارد، داروهاي 
مورد نيازش را درب منزل تحويل مي گيرد. بيماري 
قند و فش��ار خون دارد. اگر تماس بگيرد و بگويد كه 
توان بيرون رفتن از خانه را ندارد پزش��ك به منزلش 

مراجعه مي كند. بابت هيچ ك��دام از اين خدمات هم 
پولي پرداخت نمي كند و تم��ام اينها به عهده بيمه 
است. اما ما براي هر درمان و دارويي بايد ساعت ها در 
صف انتظار بيمارستان هاي دولتي بمانيم تا بتوانيم با 

هزينه كمتري مشكلات سلامتي خود را حل كنيم.
او مي افزايد: وقتي صحبت از درمان رايگان مي شود، 
بيشتر براي ما ش��بيه يك روياست كه هيچ وقت به 
واقعيت نمي رسد. ما هميشه براي تامين داروهايمان 
بايد با مش��كلات مالي دست و پنجه نرم كنيم. براي 
پرداخت هزينه ه��اي درماني بايد ب��ه بچه هايمان 
محتاج باشيم و دلمان خوش است از سال ها حق بيمه 
پرداخت كرده ايم كه در شرايط پيري بتوانيم از مزاياي 

درماني آن استفاده كنيم.

   بيمارستان هاي دولتي امكانات ندارند
حسين شهسواري، بازنشسته 74 س��اله نيز درباره 
كمبود امكانات در بيمارستان هاي دولتي و افزايش 
هزينه هاي درمان به واسطه همين مساله به »تعادل« 
مي گويد: وقتي براي  ام آر اي به بيمارستان هاي دولتي 
مراجعه مي كنيم اكثر مي گويند كه دستگاه خراب 
اس��ت و ما را به مراك��ز آزاد معرفي مي كنند. همين 

مس��اله هزينه درمان را براي بازنشستگان به شدت 
افزايش مي دهد.  او مي افزايد: مس��اله اينجاست كه 
چه كساني مس��وول رس��يدگي به اين وضعيت در 
بيمارستان هاي دولتي هستند. چرا هميشه در اين 
بيمارستان ها از دستگاه سي تي اسكن گرفته تا  ام آر اي 
و... خراب است و مردم بايد براي انجام اين آزمايش ها به 
مراكزي بروند كه طرف قرارداد با بيمه تامين اجتماعي 
نيست و هزينه گزافي پرداخت كنند.  اين بازنشسته 
مي گويد: مگر يك بازنشسته كارگري چقدر دريافتي 
دارد كه مجبور باشد هر ماه بخش اعظمي از آن را براي 
هزينه هاي دارويي و درماني پرداخت كند در حالي كه 
سال ها حق بيمه داده و الان هم حق بيمه تكميلي از 
حقوقش كسر مي شود و در نهايت هم بايد از جيبش 

پول پرداخت كند.

   درمان دردهاي ساده هم هزينه دارد
علي دهقان كيا، رييس كانون بازنشستگان كارگري 
تهران در اين باره به ايلنا مي گويد: آنچه در زمينه دارو 
و درمان طي ماه هاي گذش��ته اتف��اق افتاده حاصل 
افزايش هزينه هاست، از يكس��و تعرفه هاي درماني 
بالا رفته و از قراردادهاي بيمه تكميلي بيرون زده و از 

سوي ديگر، ۵۰۰ قلم دارو كه اقلام ساده و پرمصرف 
هستند، از ش��مول بيمه خارج شده اند و اين خروج، 
يك هزينه سنگين مازاد به بازنشستگان تحميل كرده 
است. او اضافه مي كند: كارگران بازنشسته در سنين 
پيري معمولًا درد بدن و پادرد و سرماخوردگي دارند 
و به دنبال قرص هاي مسكن ساده هستند؛ وقتي اين 
داروهاي ساده را از شمول بيمه خارج كرده اند يعني 
درمان دردهاي س��اده براي بازنشسته هزينه دارد؛ 
به همين دليل اس��ت كه بازنشستگان مي گويند در 
خانه با درد مي سازيم و دنبال درمان نمي رويم چون 
نه پول داري��م نه امكانات هس��ت. دهقان كيا انتقاد 
بازنشس��تگان از پرداخت هاي بيمه تكميلي را بجا 
مي دان��د و مي گويد: قرارداده��اي بيمه تكميلي با 
افزايش هزينه هاي بيمارستان ها كمرنگ شده است؛ 
نه اينكه قرارداد نباشد، قيمت ها بالا رفته و قرارداد 
ديگر كارساز نيست. سقف پرداختي ها پايين است؛ 
بازنشسته دو سه بار رفته MRI گرفته و هزينه اش 
۵ ميليون شده اما بيمه تكميلي فقط تا سه ميليون 
تومان مي پردازد؛ اين مشكلات همه جا هست حتي 
در تهران و حاشيه هاي آن و بازنشستگان با طوماري 

از اين رنج ها به كانون مراجعه مي كنند.

گزارش

رويداد

رييس مركز ملي اقليم و مديريت بحران خشكس��الي 
سازمان هواشناسي كشور با بيان اينكه خشكسالي ها 
موجب نشس��ت زمين و بيابان زايي  مي ش��ود، گفت: 
بررس��ي ميزان بارندگي ها دركشور طي يك بازه زماني 
۱۰ ساله نشانگر اين است كه ايران بارندگي هاي مورد 
نياز خود را دريافت نكرده و در شرايط خشكسالي بوده 
اس��ت. احد وظيفه با بيان اينكه طي يك سال گذشته 
اكثر مناطق كشور سهم بارشي خود را دريافت نكرده اند 
و آثار كم بارشي ها و كمبودها در طبيعت باقي مي ماند، 
اظهاركرد: بارش هايي كه كش��ور دريافت مي كرد، وارد 
طبيعت مي شد، چرخه آب تجديدپذير را ايجاد مي كرد 
و موجب تقويب آب هاي زير زميني مي ش��د اما در سه 
سال اخير بر اثر خشكس��الي هيچكدام از اين جريانات 
رخ ن��داد. رييس مركز مل��ي اقلي��م و مديريت بحران 
خشكسالي سازمان هواشناسي كشور درباره بارش هاي 
يكساله نيز اظهار كرد: بارش هايي كه كشور طي يكسال 
گذش��ته دريافت كرده است در مقايسه با ميانگين ۳۰ 
سال گذشته نشان دهنده اين است كه برخي استان ها 
همچون بخش هاي مركزي تا ش��مال فارس، بوشهر، 
اس��تان يزد، مركز تا غرب استان اصفهان، چهارمحال و 
بختياري، خوزستان، ايلام، كرمانشاه، كردستان، جنوب 
آذربايجان غربي و لرس��تان تا حدود زيادي بارش هاي 

ميانگين بلندمدت را دريافت كرده اند.

   وضعيت مساعد بارش
 در يك ششم از مساحت كشور

وظيفه ادامه داد: تنها در حوزه غرب و جنوب غرب كشور، 
بارش هاي مناسبي ثبت ش��ده است و در ساير مناطق 
و استان ها ميزان بارش ها به شدت نامطلوب است. تنها 
مساحتي حدود يك ششم كش��ور شرايط مساعدي از 
نظر بارش دارند اما غالب نقاط كشور وضعيت مناسبي 
ندارند. طي بازه زماني ۳ تا 9 ماه گذشته نيزاستان سمنان، 
خراس��ان جنوبي، خراسان ش��مالي، خراسان رضوي، 

سواحل درياي خزر، قس��مت اعظم آذربايجان غربي، 
آذربايجان شرقي، اردبيل و همينطور استان هاي قزوين، 
همدان، قم، مركزي، بخش اعظم اصفهان، نقاط بسياري 
از يزد، كرمان، هرمزگان، نيمه جنوبي فارس و سيستان 
و بلوچستان و ضعيت خشكسالي متوسط تا بسيار شديد 
و در بسياري از مناطق، خشكسالي استثنايي را تجربه 
مي كنند. او تصريح كرد: در يك بازه زماني ۱۰ ساله نسبت 
به نرمال بلندمدت بارش لازم دريافت نشده اين درحالي 
است كه دما نيز بالاتر از حد نرمال يا كمتر از حد نرمال بود. 
طي سال 9۸ تا 99 بارندگي هاي كشور در حد نرمال يا 
حتي فراتر از نرمال بود ولي اين بارندگي ها مقطعي بودند 
چراكه در غالب اين بازه زماني ۱۰ س��اله، كشور شرايط 

خشكسالي داشته است.
 وظيفه درباره وضعيت خشكسالي طي سه ماه گذشته 
اظهاركرد: طي سه ماه گذشته در حوزه زاگرس، مناطق 
شرقي زاگرس، ش��مال شرق كشور همچنين جنوب، 
ش��رق و دامنه هاي البرز خشكسالي متوسط، شديد تا 
بسيار ش��ديد را تجربه كرده اند. او درباره »خشكسالي 
در بازه زماني شش ماهه« گفت: طي شش ماه گذشته 
نيز نيمه شرقي كشور، جنوب، ش��مال شرق و مناطق 
مركزي تا س��واحل گيلان، مناطق شمالي آذربايجان 
غربي و آذربايجان شرقي خشكس��الي شديد تا بسيار 
شديد تجربه كرده اند. رييس مركز ملي اقليم و مديريت 
بحران خشكسالي سازمان هواشناسي كشور ادامه داد: 
اگر در يك دوره 9 ماهه نيز ميزان خشكسالي را بررسي 
كنيم همين وضعيت را مي بينيم و به جز استان هايي كه 
در دامنه هاي زاگرس واقع شدند همچون غرب اصفهان، 
چهارمحال و بختياري، كهگيلويه و بويراحمد، خوزستان، 
كرمانشاه، لرستان، كردستان و جنوب آذربايجان غربي و 
بوشهر كه بارش را تا حدي نرمال و بيش از نرمال دريافت 
كردند، بخش هاي جنوبي، نيمه شرقي و تمام استان هاي 
واقع شده در دامنه هاي شمالي و جنوبي البرز همچون 
خراسان رضوي، شمال آذربايجان غربي، مركز تا شمال 

آذربايج��ان غربي، اردبي��ل و آذربايجان ش��رقي همه 
دچارخشكسالي متوسط، شديد تا بسيار شديد بوده اند. 
او افزود: بارش در ۲4 ماه اخير در مقايسه با بارش هاي ۲4 
ماهه در ۳۰ سال گذشته، نشانگر اين است كه هيچ يك 
از استان ها و مناطق كش��ور، بارش هاي لازم را دريافت 
نكرده ان��د و تنها مناطق محدودي از كش��ور همچون 
چهارمحال بختياري، كهگيلويه و بوير احمد، بوشهر و 
غرب اصفهان شرايط نسبتا مطلوبي داشته اند. وظيفه 
ادامه داد: در بررسي يك دوره سه ساله و ۳۶ ماهه متوجه 
خشكسالي گسترده  متوجه مي شويم و همه نقاط كشور 
خشكسالي را تجربه كردند و در مقايسه اين بازه زماني سه 
ساله با ميانگين ۳۰ ساله متوجه مي شويم كه خشكسالي 
متوسط و در غالب نقاط خشكسالي شديد تا بسيار شديد 

بر اكثر مناطق كشور حاكم است.

   گرمايش هوا عامل نگراني جهاني
ريي��س مرك��ز مل��ي اقلي��م و مديري��ت بح��ران 
خشكسالي س��ازمان هواشناسي كشور با بيان اينكه 
در مي��زان بارش ها، رطوبت و دم��ا مهم ترين عوامل 
تاثيرگذارهستند، گفت: معمولا هرگاه بارندگي ها در 
منطقه اي كم مي ش��ود، دما نيز افزايش مي يابد و در 
نتيجه رطوبت خاك كاهش مي يابد، در صورت طولاني 
شدن بازه زماني كم بارشي ها تاثيرات آن را در آب هاي 
زيرزميني و حتي آب هاي سطحي مي بينيم. در اين 
ش��رايط بيابان زايي رخ مي دهد و درختان كهنسال 
خشك مي شوند. سفره هاي زيرزميني به شدت افت 
مي كنند و ريشه درختان ديگر به آب دسترسي پيدا 
نمي كند اين درحالي است كه ايران به طور كلي يك 
كشور گرم و خشك محسوب مي شود و تنها مناطق 
محدودي از آن در ش��رايط معتدل و نرمال قرار دارد. 
وظيفه در پايان تصريح كرد: از نظر كلي هواي كشور 
گرم تر شده است و اين گرمايش در تمام دنيا همچنان 

ادامه دارد و حتي تمام جهان را نيز نگران كرده است.

وضعيتخشكساليدرايرانچگونهاست؟

يادداشت

درحسرتسكوت
متاس��فانه در دنياي امروز 
س��كوت هر روز بيش��تر از 
روز قبل معن��اي خود را از 
دس��ت مي دهد. س��كوت 
براي خيل��ي از ما كه همه 
روزه درگي��ر كار و زندگي 
هستيم و زندگي شهري را 
تجربه مي كنيم به معناي 
گوهري كمياب و ارزش��مند اس��ت. خيلي از افراد 
معتقدند كه ديگر نمي توان سكوت را تجربه كرد. اما 
واقعا سكوت چقدر مي تواند در سلامت روان ما موثر 
باشد. علوم اعصاب نشان مي دهد مغز انسان آنقدر 
شلوغ است كه بيش��تر افراد از بيشتر فعاليت هاي 
ذهني خود آگاه نيس��تند و به همين دليل بيش��تر 
مستعد حواس پرتي و بي تمركزي هستند. تمام اين 
سروصداها باعث مي شوند به سختي بتوانيم در زندگي 
روزمره در لحظه حضور داشته باشيم. سكوت كمك 
مي كند دقيقاً همان كاري را بكنيم كه مي خواهيم 
و تم��ام افكار مزاحم و حواس پرت كن  را كنار بزنيم. 
سكوت فرصتي براي تمركز روي آنچه در حال حاضر 
رخ مي دهد مي باشد، به جاي اينكه غرق در اتفاقات 
ديروز يا اتفاق هاي احتمالي فردا باشيم. در سكوت 
وقت گذراندن كمك مي كند ذهن آگاه ش��ويم و در 

وضعيت آگاهانه و هشيارانه اي قرار بگيريم.
سكوت مي تواند تنش و گرفتگي عضلات را كم كند. 
س��روصداي مداوم و آلودگي صوتي باعث مي شود 
ناخ��ودآگاه بدنتان را منقبض كني��د و دچار تنش 

عضلاني شويد. سكوت و ذهن آگاهي كمك مي كنند 
تنش جمع شده اي كه باعث احساس درد و گرفتگي 
عضلات مي شوند رها شود. خيلي از افراد با عضلات 
گرفته و پُرتنش راه مي روند و فعاليت مي كنند بدون 
اينكه بدانند، چون اطراف آنها پُر از محرك هاي مداوم 
و شلوغي و استرس است. سكوت ابزاري براي تمركز، 
ش��فافيت ذهني و تصميم گيري اس��ت. اگر مدام 
در هياهو و غ��رق در صداهايي از تلويزيون و موبايل 
و حرف زدن ديگران باش��يد، به س��ختي مي توانيد 
تمركز كنيد و تمام اين سروصداها مزاحم ذهن شما 
هستند. وقتي كلمه»آرامش« به گوشتان مي خورد 
چه چيزي به ذهنتان مي رسد؟ شايد درازكشيدن در 
يك وان آب گرم يا در يك ساحل آفتابي و زيبا. شايد 
هم وقت گذاشتن براي خودتان با يك كتاب خوب 
و يك فنجان چاي براي ش��ما معني آرامش داشته 
باشد. هر برداش��ت و تصويري كه از آرامش داشته 
باشيد به هرحال اين كار برايتان مفيد است. آرامش 
به راحتي به دست نمي آيد و نياز به تمرين دارد. ولي 
به محض اينكه تمري��ن تكنيك هاي آرامش بخش 
روزانه را شروع كنيد )مثل تنفس عميق يا مديتيشن 
در س��كوت(، به مرورزمان ريلكس ك��ردن برايتان 
راحت تر شده و در نهايت كمكتان مي كند سلامت 

روانتان را بهبود ببخشيد.
وقتي سعي داريد روي كاري تمركز كنيد، سكوت 
مي تواند بهترين دوست شما باشد. مشكل اينجاست 
كه با سروصداهاي زياد پيرامون، به سختي مي توانيم 
ذهنمان را متمركز نگه داريم و فقط به چيزي فكر 

كنيم كه نيازمند دقت و توجه ماست. براي غلبه بر 
چنين مشكلي، استراحت هاي چنددقيقه اي داشته 
باش��يد و با گوش دادن به بدنتان از صداهاي محيط 
فاصله بگيريد. مش��غول هر كاري كه هستيد، چند 
دقيقه اي دست از كار بكش��يد و از پنجره به بيرون 
نگاه كني��د يا كارهاي فيزيكي مانن��د پياده روي يا 
حركات كشش��ي انجام دهيد و دوب��اره به زندگي 
پرمش��غله برگرديد. سكوت مي تواند كمكتان كند 
تصميم هاي مهم زندگي را بهتر بگيريد. خيلي از افراد 
وقتي دوروبرشان شلوغ است و سروصدا مي شنوند 
نمي توانند تصميم بگيرند يا انتخاب كنند. اگر وقتي 
را در سكوت باشيد مي توانيد با افكارتان خلوت كنيد 
و در مورد مساله  يا انتخابي كه پيش رو داريد بهتر فكر 
كنيد و تصميم بگيريد. اين بار اگر در موقعيتي قرار 
گرفتيد كه ديديد نمي توانيد راه حلي براي مساله تان 
پيدا كنيد، به جاي خلوت و ساكتي برويد و عملكرد 
ذهنتان را در اين ش��رايط تجربه كني��د. در نهايت 
گوش دادن بخش مهم��ي از مهارت هاي ارتباطي 
است و گاهي آنقدر مشغول حرف زدن مي شويم كه 
فراموش مي كنيم ساكت باشيم و فقط گوش بدهيم. 
هر چه بيش��تر به چيزهايي كه ديگران مي گويند 
گوش دهيد، احتمال اينكه متوجه چيزي جديد يا 
جالب در كارهاي روزمره شويد بيشتر است. ضمناً در 
تعاملات دوطرفه، سكوت كردن و به حرف هاي طرف 
مقابل گوش دادن ايجاد حس همدلي مي كند و اجازه 
مي دهد چيزها را از زاويه ديد يك فرد ديگر هم ببينيد 

و احساس او را درك كنيد.

مرضیهباقرپور

رويخطخبر

افزايشمواردتبمالتدرسالگذشته
رييس گ��روه مديريت بيماري ه��اي قابل انتقال 
بين انس��ان و حيوان وزارت بهداش��ت با تشريح 
علائم بيماري تب مالت، گفت: طي سال گذشته 
متاسفانه بروز موارد با افزايش مواجه بود و بخش 
زيادي از ابتلا به اين بيماري نيز به دليل استفاده 
از فرآورده هاي لبني غيرپاس��توريزه است و مهم 
اس��ت كه مردم در مصرف اي��ن فرآورده ها دقت 
كنند. دكتر محمدرضا شيرزادي با اشاره به اينكه 
بروسلوز از جمله شايع ترين بيماري هاي عفوني 
در اي��ران، خاورميانه و نواحي وس��يعي از جهان 
اس��ت، به قابل انتقال بودن بيماري بين انسان و 
حيوان اشاره كرد و گفت: معمولًا عفونت در انسان 
به تماس مستقيم با حيوانات آلوده يا فرآورده هاي 
آنها وابسته اس��ت. تماس با حيوانات دچار سقط  
جنين و مصرف ش��ير آلوده ي��ا فرآورده هاي آن 
مخاط��رات اصل��ي در ت��ب مالت هس��تند. وي 
تاكيد ك��رد: به علت عدم وج��ود اطلاعات كافي 
از وقوع بيماري انس��ان و حيوانات در بسياري از 

كش��ورها، يا به دليل فقدان تسهيلات تشخيص 
و گزارش��ي، تخمين دقيقي از ميزان ش��يوع تب 
مالت در س��طح جهاني وجود ندارد. علاوه بر اين 
بس��ياري از موارد تب مالت در انسان خفيف بوده 
يا با تظاهرات باليني غيرمعمول همراه  شده كه به 
درستي تش��خيص داده نمي شود. او در خصوص 
وضعيت بروز تب مالت در كشور، گفت: طي سال 
گذشته متاسفانه بروز موارد با افزايش مواجه بود 
و آم��ار مبتلايان به حدود ۲۲ هزار مورد رس��يد. 

متاسفانه قسمت اعظم ابتلا به تب مالت به دليل 
استفاده از فرآورده هاي لبني غيرپاستوريزه است 
و اين موضوع مهم اس��ت كه مردم در مصرف اين 
فرآورده ها دقت كنند. شيرزادي با تاكيد بر اينكه 
اس��اس پيش��گيري از تب مالت، كنت��رل آن در 
جمعيت حيواني اس��ت، گف��ت: در كنار اقدامات 
زيربناي��ي مرتبط با بهداش��ت دام، ارتقاء آگاهي 
مردم در خصوص راه هاي انتقال و نظارت بر عرضه 
شير و فرآورده هاي لبني بهداشتي و پاستوريزه، 
رك��ن ديگر مديريت بيماري در جامعه اس��ت. او 
افزود: س��ازمان دامپزشكي در برنامه سالانه خود 
واكسيناسيون فراگير گوس��فند و بز را با واكسن  
Rev۱ انج��ام مي دهد كه دُز كام��ل آن در بره و 
بزغاله ها و دُز كاهيده آن در بالغين مورد استفاده 
قرار مي گيرد. در جمعيت گاوي نيز در واحدهاي 
صنعتي برنامه تس��ت و كش��تار اجرا مي ش��ود و 
واكسيناسيون فراگير گاوها و گوساله ها با واكسن 

IRIBA  نيز به اجرا در مي آيد.


